
معاون اول رییس جمهور با اشاره به اهمیت نقش نفت در 
شدت تحریم های بین المللی تاکید کرد که در صورتی که ایران 
تمرکز بیشتری در تنوع بخشی به فروش نفت داشت، دیگر 
کشورها نمی توانستند به راحتی خود را از نفت ایران بی بهره 

کنند. اسحاق جهانگیری در همایش نفت و اقتصاد دانش بنیان 
با تاکید بر لزوم ایجاد تنوع در روش های فروش نفت به شرایط 
فروش نفت در دوران تحریم اشاره و خاطر نشان کرد: در 

گذشته نهادها و افراد مختلف از سوی وزارت نفت ...
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روحانی در نشست مشترک با اردوغان:

موانع روابط ایران و ترکیه باید برداشته شود 

سرنوشت مجلس دهم کمتر از دو هفته دیگر رقم می خورد

69 کرسی 
سرنوشت ساز

سخنگوی دولت:

احیای صندوق های بازنشستگی ضروری است

وام ازدواج 10 میلیون شد

معاون اول رییس جمهور:

هیچ نهادی یک دلار 
پول فروش نفت را به دولت برنگرداند

محمدرضا عارف:

نباید از اهرم های 
نظارتی فقط برای 

مچ گیری استفاده شود
رواج  از  شدید  انتقاد  با  تهران  مردم  اول  منتخب 
از  برخی  گفت:  مسئولان  برخی  بین  در  شعارزدگی 
آسیب های اجتماعی اکنون به بحران اجتماعی تبدیل شده 
است و اگر این مسائل به صورت ریشه ای حل نشود و به 
دنبال پیشگیری نباشیم، خطری جدی برای جامعه ما 

محسوب خواهد شد.
محمدرضا عارف در دیدارهای جداگانه با تعدادی از 
اعضای شورای اسلامی شهر تهران و رئیس و مدیران 
سازمان بهزیستی کشور با اشاره به بارش های اخیر در 
با نزولات  را شاکریم که سال جدید  کشور گفت: خدا 
آسمانی آغاز شد و بارش های اخیر نویددهنده سالی خوب 
و پر خیروبرکت برای کشور عزیزمان است و ان شاءالله با 
مدیریت صحیح بتوانیم از ظرفیت های این نعمت الهی به 

نحو احسن استفاده کنیم. 
عضو شورای عالی هلال احمر با اشاره به وقوع سیلاب 
به  امدادرسانی سریع  لزوم  بر  مناطق کشور  برخی  در 

آسیب دیدگان احتمالی تأکید کرد. ..

یک عضو شورای عالی حوزه های علمیه کشور، گفت: 
رابطه خوب دولت آقای دکتر روحانی با مراجع تقلید و علما 
قابل مقایسه با دولت قبلی نیست، در حالی که در دولت 

سابق، حتی رئیس دولت به حضور پذیرفته نمی شد.
آیت الله سیدمحمد غروی در گفت و گو با ایلنا، با اشاره 
به رابطه دولت تدبیر و امید با مراجع تقلید و علما، اظهار 
داشت: رابطه دولت یازدهم با مراجع تقلید و علما رابطه 
خوبی است و همانطور که می بینیم معاونت های مختلف 
ریاست جمهوری در فواصل زمانی مختلف به قم سفر کرده 
و ارتباط خوبی با بزرگان برقرار کرده اند و مسائل کشور را 
به مراجع تقلید انتقال می دهند و رهنمودهای آنها را نیز 

دریافت می کنند.
این عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: رابطه 
خوب و صمیمی مراجع تقلید با دولت یازدهم به این معنی 
نیست که مراجع بزرگوار ما انتقادی به عملکرد دولت 
ندارند؛ طبیعتا انتقادهایی هست، اما رابطه خوبی در این 
خصوص وجود دارد و البته این رابطه می تواند بهتر هم 

باشد...

آیت الله سیدمحمد غروی:

رابطه دولت روحانی با 
مراجع تقلید  قابل مقایسه 

با دولت قبل نیست

2

2

7

2

روزنامه صبح ایران

در نظر دارد نسبت به واگذاری سرقفلی و اعیانی تعداد محدودی غرف واقع در میدان 

شهید رجایی ، از طریق مزایده عمومی با مشخصات و شرایط کلی ذیل اقدام نماید. 

موضوع مزایده:  واگذاری سرقفلی و اعیانی تعداد محدود از غرفه های بلوک 11 واقع 

در میدان میوه و تره بار شهید رجایی به آدرس ، جاده قدیم قم- تهران، روبروی بهشت 

معصومه )س( -  بلوار شهید رجایی، میدان بزرگ میوه و تره بار شهید.

مبلغ برآورد قیمت پایه:

000/000/000/ 5 ریال طبق نظر کارشناس رسمی دادگستری می باشد .

مبلغ تضمین شرکت در مزایده: 

مبلغ 250/000/000 ریال به صورت ضمانت نامه بانکی ، یا واریز وجه نقد به حساب سپرده 

سازمان، نزد بانک انصار شعبه مرکزی به شماره 351082491518231 به نام سازمان میادین 

میوه و تره بارشهرداری قم انجام گیرد.

محل دریافت اسناد و مشخصات مزایده: متقاضیان می توانند از تاریخ 95/02/04 تا پایان 

وقت اداری مورخ 95/02/16 جهت دریافت اسناد مزایده به واحد درآمد سازمان به آدرس 

فوق مراجعه نموده تلفن تماس 36641174. 

مهلت تحویل اسناد و ارائه پیشنهادات : متقاضیان می بایست تا پایان وقت اداری 

95/02/19 اسناد و پیشنهادات خود را تحویل دبیر خانه سازمان میادین نمایند. 

متقاضیان بایستی :

ارائه سپرده طی فیش پرداختی الزامی است .

سازمان در رد یا قبول پیشنهادات مختار می باشد .

هزینه انتشار آگهی به عهده برنده مزایده می باشد.

سایر اطلاعات  شرایط مزایده در اسناد و مدارک درج شده است. 

سازمان میادین میوه و تره بار و 
ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم

سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم

آگهی مزایده )نوبت اول (

وزیر امور خارجه با تاکید بر اینکه مردم ایران باید سریع تر نتیجه برجام را احساس 
کنند گفت: یقیناً به آمریکا تذکر دادیم و فشار خواهیم آورد تا اطمینان حاصل کنیم که 
دولت ایالات متحده زمینه را برای همکاری بانک های غیرامریکایی با جمهوری اسلامی 

ایران فراهم می کند.
محمد جواد ظریف در مصاحبه مشترک موگرینی، مسئول سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا با خبرنگاران در تالار ایینه وزارت خارجه گفت: برای برداشتن موانع موجود بر سر 
راه برجام، با اتحادیه اروپا همکاری خواهیم کرد. وی افزود: بیانیه مشترک و سه بیانیه 
دیگر در حوزه همکاری هسته ای غیر نظامی، انرژی و همکاری های علمی میان ایران 

و مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا امضا و منتشر می شود. وزیر امور خارجه 
کشورمان با بیان اینکه مردم ایران باید هرچه سریع تر نتیجه توافق هسته ای را 
احساس کنند، گفت: اگر این احساس برای مردم ایجاد نشود حتما سوال خواهند 

کرد که این توافق چه میزان برای ایران مفید بوده است. ظریف تصریح کرد: اعتقاد 
داریم که توافق هسته ای زمینه را برای همکاری بین المللی فراهم  و خطر را از منطقه 

دور کرده است و می تواند آینده بسیار بهتری  برای مردم ایران، مردم منطقه و صلح 
و امنیت بین المللی فراهم کند. وی افزود: ضرورت دارد که طرف مقابل به ویژه 

ایالات متحده آمریکا تعهدات خود را نه فقط روی کاغذ بلکه در عمل اجرا کند و ...

ظریف در مصاحبه مشترک موگرینی با خبرنگاران:

مردم ایران باید سریع تر نتیجه برجام را احساس کنند

8
7

آزمایش موشکی نقض برجام نیست

7

موگرینی:

2

2
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ضرورت های مرحله جدید 
روابط ایران و اتحادیه اروپا

سفر خانم فدریكا موگرینی مسئول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا به همراه هفت كمیسیونر این اتحادیه به تهران 
و امضاء بیانیه های متعددی كه با طرف های ایرانی به امضاء 

رسیده، گامی مهم و موثر در مسیر بهبود روابط اتحادیه اروپا و جمهوری اسلامی ایران است 
كه حوزه های متنوع و گسترده ای را برای همكاری متقابل مورد توجه قرار داده است. حوزه 
های انرژی، راه و ترابری، صنایع، محیط زیست، كمك های بشردوستانه، مدیریت بحران، 
همكاری های هسته ای غیر نظامی، علمی و پژوهشی، همكاری های منطقه ای در قبال 
افراطی گری و تروریسم، از جمله زمینه های مورد علاقه طرفین برای رایزنی و توافق، اعلام 
گردیده است. روابط جمهوری اسلامی ایران و اتحادیه اروپا طی چهار دهه گذشته، از فراز و 
نشیب بسیاری برخوردار بوده است. سیاست های غیر واقع بینانه و جانبدارانه اتحادیه اروپا 
از رژیم بعثی صدام در دوران جنگ تحمیلی علیه كشورمان، حمایت های چند وجهی این 
اتحادیه نسبت به فرقه تروریستی منافقین كه هفده هزار ترور را در پرونده قطور و سیاه خود 
دارد، رویكرد نامناسب و غیر منطقی این اتحادیه در گفتگوهای باصطلاح انتقادی، مواضع 
ناعادلانه و تصمیم های غیر قانونی در قبال فعالیت های مسالمت آمیز هسته ای و همراهی 
در اعمال تحریم های ظالمانه از جمله اقداماتی بود كه اتحادیه اروپا گاهی از روی استیصال 
و نیزچشم پوشی بر روی واقعیات و گاهی تحت تاثیر و فشارهای طرف های ثالث موجب 
گردید تا روابط این اتحادیه با تهران نتواند از یك روند عقلانی و روبه رشد و تكاملی برخوردار 
گردد. اینك اما با شكل گیری فضای سیاسی بین المللی پس از برجام، اروپا فرصت این را 
یافته تا با عبرت از روند ناخوشایند گذشته و با همكاری موثر و سازنده طرف ایرانی، راهبرد 
دوره جدید روابط را مبتنی بر توازن، تعاون، منافع مشترك و احترام متقابل پایه ریزی نماید. 
سفر هیات های عالی رتبه سیاسی اقتصادی كشورهای مختلف قاره سبز و مهم تر از آن، 
سفر جاری خانم فدریكا موگرینی، مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا وتركیب هیات 
بلندپایه همراه وی، كه نخستین باربه تهران صورت می گیرد، چنین امیدی را در ضمیر هر 
تحلیل گر مسایل، خارجی پدیدار می سازد. خانم موگرینی از زمانی كه عهده دار مسئولیت 
فعلی خود شد، رویكردی سازنده و تعاملی اعتماد ساز را در پیش گرفت و آن چنان كه در 
اعلام مواضع و اظهارات خود و همچنین نوع تعاملات و كیفیت حضور در روند مذاكرات 
هسته ای نشان داده، درك بهتری نسبت به واقعیت ها و قابلیت های جمهوری اسلامی 
ایران و نقش تعیین كننده و سازنده كشورمان در تحولات منطقه ای و بین المللی دارد؛ 
امری كه می تواند كمك موثری در تنظیم فصل جدید روابط راهبردی میان ایران و اتحادیه 
اروپا بنماید. در همین راستا، ایشان روز جمعه گذشته نیز با انتشار مقاله ای وزین در روزنامه 
آلمانی هاندلز بلات »اعلام نمود« دولت های اتحادیه اروپا مصمم هستند تا مرحله جدیدی 
از روابط خود با ایران را آغاز نمایند. وی در این مقاله نكات مهمی را مورد اشاره قرارداده و 
زمینه های مناسبی را نیز برای تحقق دور جدید همكاری ها بیان نموده است. كلیدی ترین 
نكته ایشان اما این جمله است كه برای رشد این رابطه جدید، هر دو طرف نیازمند زمان، 
شجاعت و قاطعیت هستند در این باره چند نكته را یاد آورمی شوم: یكم این كه جمهوری 
اسلامی ایران، هم در روند مذاكرات هسته ای و هم قبل و بعد از توافق برجام نشان داده كه 
فرصت ها و زمان مورد نیاز را پاس می دارد و از شجاعت و قاطعیت لازم در تبیین مواضع و 
همچنین پرهیز از بداخلاقی و نقض عهد واجرای صادقانه تعهدات خود، برخورداربوده است. 
از این رو از كلیه طرف های اروپایی، دولت ها، نهادها و بانك های اروپایی منسوب به آنها، 
نیز انتظار دارد كه توصیه خانم موگرینی در این مقاله، مبنی بر این كه »برای رشد رابطه 
جدید بین ایران و اتحادیه اروپا، هر دو طرف نیازمند زمان، شجاعت و قاطعیت هستند« را 
جدی بگیرند. چرا كه با رعایت این سه اصل و تنها با اجرای صادقانه و تمام عیار تعهدات 
دو طرف، امكان بهره برداری از ظرفیت های بیشمار و بالقوه فعلی حاصل می گردد. در غیر 
این صورت، زمان سپری می گردد و ادامه مسیر ناصواب قبلی جز ضرر و زیان، ارمغانی به 
همراه نخواهد داشت. دوم این كه عامل مهم دیگری كه زمان شناسی، هشیاری، شجاعت و 
قاطعیت طرف های اروپایی را می طلبد، گرفتن فرصت دخالت از طرف های ثالث منطقه 
ای و فرامنطقه ای است كه طی سال ها و بویژه ماه های اخیرنشان داده اند كه مجموعه 
تلاش های مستمر و بدون وقفه آنان با هدف كارشكنی و مانع تراشی در مسیر شكل گیری 
دوران نوین مناسبات ایران و اروپا رقم خورده است. سوم این كه آمریكا به عنوان مهمترین 
»طرف ثالث« در طول چهار دهه گذشته، نقش بی بدیلی در ركود و تخریب روند مناسبات 
فیما بین ایران و اتحادیه داشته و استقلال سیاسی این اتحادیه و اعضاء آن را به چالش 
كشیده است. در شكل گیری مرحله جدید این روابط، اتخاذ سیاست های مستقل تر اروپا 

و اعمال آن و همچنین ممانعت از دخالت های واشنگتن نیز نقش حیاتی خواهد داشت.
* سخنگوی اسبق وزارت امور خارجه

آیت الله سیدمحمد غروی:

رابطه خوب دولت روحانی با مراجع تقلید
 قابل مقایسه با دولت قبل نیست

یک عضو شورای عالی حوزه های علمیه كشور، گفت: رابطه خوب دولت آقای دكتر 
روحانی با مراجع تقلید و علما قابل مقایسه با دولت قبلی نیست، در حالی كه در دولت 

سابق، حتی رئیس دولت به حضور پذیرفته نمی شد.
آیت الله سیدمحمد غروی در گفت و گو با ایلنا، با اشاره به رابطه دولت تدبیر و امید 
با مراجع تقلید و علما، اظهار داشت: رابطه دولت یازدهم با مراجع تقلید و علما رابطه 
خوبی است و همانطور كه می بینیم معاونت های مختلف ریاست جمهوری در فواصل زمانی 
مختلف به قم سفر كرده و ارتباط خوبی با بزرگان برقرار كرده اند و مسائل كشور را به مراجع 

تقلید انتقال می دهند و رهنمودهای آنها را نیز دریافت می كنند.
این عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: رابطه خوب و صمیمی مراجع تقلید 
با دولت یازدهم به این معنی نیست كه مراجع بزرگوار ما انتقادی به عملكرد دولت ندارند؛ 
طبیعتا انتقادهایی هست، اما رابطه خوبی در این خصوص وجود دارد و البته این رابطه 

می تواند بهتر هم باشد.
او با تصریح بر این مطلب كه رابطه خوب دولت روحانی با مراجع تقلید و علما قابل 
مقایسه با دولت قبلی نیست، خاطرنشان كرد: در جریان هستم كه در زمان دولت سابق، 
در پاره ای موارد مراجع بزرگوار و علما، حاضر نبودند حتی رئیس دولت را به حضور بپذیرند 
و فقط برخی از مسئولان دولتی را بر حسب شرایط خاص می پذیرفتند، اما در دولت آقای 
روحانی به دلیل درایت و عقلانیتی كه وجود دارد، ارتباطات خوبی میان دولت و بزرگان 

قم در جریان است.
آیت الله غروی خاطرنشان كرد: اگرچه با وجود ارتباطات خوب دولت تدبیر و امید با 
مراجع تقلید و علما،   انتقادهایی نیز وجود دارد، اما حقیقت این است كه مراجع تقلید و 
علما، تلاش های دولت آقای روحانی را نیز درک می كنند و به همین جهت كارهای مثبت 

آن را مورد تأیید و مسئولان مربوطه را تشویق می كنند.
او در رابطه با پیشنهاد خود به دولت تدبیر و امید گفت: دولت سعی كند واقعیت های 
اقتصادی و اجتماعی و فرهنگی را درک كرده و بهترین تصمیم ها را در این موارد اتخاذ 
كند؛ در عین حال نیز به انتقادهای منتقدان توجه كند و كار خودش را انجام دهد و در 

مقام رودرویی نباشد.
این استاد خارج فقه حوزه علمیه قم گفت:  اگرچه برخی پا را فرا تر از انتقاد گذاشته 
و اصلا حاضر نیستند با رعایت انصاف، جنبه های مثبت دولت را ببینند و حقایق را درک 
كنند،   اما دولت باید توجه به رهنمودهای مقام معظم رهبری به ویژه در خصوص شعار 
سال، مبنی بر تحقق اقتصاد مقاومتی با اقدام و عمل، در این راستا تلاش كند؛ و البته در 
فضای پسابرجام و استفاده صحیح و منطقی از این شرایط می تواند در رسیدن به این هدف 
كمک باشد. او با بیان اینكه دولتمردان باید سعی كنند وحدت و هماهنگی خود با یكدیگر 
و همین طور وحدت و هماهنگی خود با دیگر قوا را در تمام شئون حفظ كرده تا خدای 
ناكرده احساس اختلاف در درون كشور ایجاد نشود، گفت: خوشبختانه دولت آقای روحانی 
از یک متانت و عقلانیت خاصی برخوردار است و مسئولان از ادبیات خوبی استفاده می كنند 

و ظرفیت های خوبی هم دارند.
آیت الله غروی در پایان افزود: دولتمردان باید كار خود را بدون توجه به حواشی 
و با توجه به رهنمودهای رهبر معظم انقلاب و قانون اساسی و همچنین قوانینی كه 
قوه مقننه تصویب می كند انجام دهند تا ان شاءالله شاهد موفقیت های هرچه بیشتر 

دولت باشیم.

در گفت وگویی مطرح شد؛

آخرین وضعیت پرونده شکایت 
صداوسیما از شجاعی کیاسری 

 عضو شورای نظارت بر عملكرد سازمان صداوسیما در مجلس گفت: قاضی پرونده به 
بنده اعلام كرده كه درخصوص این شكایت از كمیته مراقبت از رفتار نمایندگان استعلام 

خواهد كرد و احتمالاً به زودی این استعلام انجام می شود.
سید رمضان شجاعی كیاسری در گفت وگو با ایلنا، با اشاره به آخرین وضعیت پرونده 
شكایت سازمان صداوسیما، اظهار داشت: بنابر آیین نامه جدید مجلس، قاضی پرونده موظف 
است، درخصوص شكایت سازمان و صداوسیما از بنده از كمیته مراقبت از رفتار نمایندگان 
استعلام كند. او گفت: ریاست كمیته مراقبت از رفتار نمایندگان برعهده حجت الاسلام 
ابوترابی فرد است و تا دو روز گذشته، بنابر پیگیری هایی كه از ایشان انجام دادم، هنوز 

استعلامی از این كمیته درباره پرونده شكایت سازمان صداوسیما از بنده انجام نشده است.
عضو شورای نظارت بر عملكرد سازمان صداوسیما در مجلس همچنین خاطرنشان 
كرد: قاضی پرونده به بنده اعلام كرده كه درخصوص این شكایت از كمیته مراقبت از رفتار 

نمایندگان استعلام خواهد كرد و احتمالاً به زودی این استعلام انجام می شود.
كیاسری همچنین در تشریح وظایف كمیته مراقبت از رفتار نمایندگان یادآور شد: 
این كمیته باید بررسی كند تا معلوم شود آیا اقدامی كه ازسوی صداوسیما مورد شكایت 
قرار گرفته، در چارچوب وظایف نمایندگی بنده به عنوان عضو شورای نظارت بر عملكرد 

صداوسیما در مجلس بوده یا خیر.

محمدرضا عارف:

نباید از اهرم های نظارتی 
فقط برای مچ گیری استفاده شود

منتخب اول مردم تهران با انتقاد شدید از رواج شعارزدگی در بین برخی مسئولان گفت: 
برخی از آسیب های اجتماعی اكنون به بحران اجتماعی تبدیل شده است و اگر این مسائل 
به صورت ریشه ای حل نشود و به دنبال پیشگیری نباشیم، خطری جدی برای جامعه ما 

محسوب خواهد شد.

به گزارش ایرنا، محمدرضا عارف در دیدارهای جداگانه با تعدادی از اعضای شورای 
اسلامی شهر تهران و رئیس و مدیران سازمان بهزیستی كشور با اشاره به بارش های اخیر 
در كشور گفت: خدا را شاكریم كه سال جدید با نزولات آسمانی آغاز شد و بارش های اخیر 
نویددهنده سالی خوب و پر خیروبركت برای كشور عزیزمان است و ان شاءالله با مدیریت 

صحیح بتوانیم از ظرفیت های این نعمت الهی به نحو احسن استفاده كنیم. 
عضو شورای عالی هلال احمر با اشاره به وقوع سیلاب در برخی مناطق كشور بر لزوم 

امدادرسانی سریع به آسیب دیدگان احتمالی تأكید كرد. 
وی در بخش دیگری از سخنانش به گزارش اعضای شورای شهر تهران درباره مدیریت 
شهری و آسیب های اجتماعی اشاره كرد و گفت: یكی از همكاری های مجلس آینده با 
شورای اسلامی شهر تهران در زمینه مدیریت یكپارچه شهری است كه می تواند برخی 
از مشكلات تهران را حل كند. البته در موضوع مدیریت یكپارچه شهری نیازمند همكاری 

نهادهای مختلف هستیم. 
این عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام همچنین با اشاره به وظیفه نظارتی شورای 
اسلامی شهر بر عملكرد شهرداری گفت: بار ها گفته  ام كه از اهرم های نظارتی نباید فقط برای 
مچ گیری استفاده شود، بلكه باید از آن ها برای پیشگیری از وقوع خطا و جرم استفاده كرد. 
در كلان شهری مانند تهران ما با مشكلات زیادی رو به رو هستیم كه اگر وفاق و همدلی 
بین ارگان های مختلف وجود نداشته باشد نه تنها مشكلات حل نمی شود بلكه روز به روز 

شاهد افزایش معضلات شهری خواهیم بود. 
عارف همچنین با انتقاد شدید از رواج شعارزدگی در بین برخی مسئولان اظهار كرد: 
وقتی به موضوع آسیب های اجتماعی پرداخته می شود بعضا شاهدیم برخی مسئولان 
ذی ربط صرفا اظهار تاسف و نگرانی می كنند. با اظهار نگرانی كردن چنین معضلاتی حل 
نمی شود. باید با عزم ملی و به دور از امنیتی كردن چالش های اجتماعی و با همكاری 
همه نهادهای دخیل در این موضوع به صورت ریشه ای آسیب های اجتماعی را به حداقل 

رساند. 
وی با اشاره به یكی از وظایف سازمان بهزیستی در رسیدگی به اقشار آسیب پذیر گفت: 
در انقلاب اسلامی به اقشار آسیب پذیر نگاه ارزشی وجود دارد و شایسته است نهادهای 
مرتبط به رسیدگی به مشكلات این قشر از جامعه،   نهایت تلاش خود را برای بهبود معیشت 
و زندگی آن ها انجام دهند و در این بین مجلس دهم باید همكاری بیشتر با دولت و سایر 

نهادهای دست اندركار داشته باشد.

دکتر لاریجانی در دیدار با موگرینی:

سفر هیأت اتحادیه اروپا به عملیات اقتصادی 
ملموس منجر شود

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: انتظار داریم كه سفر هیأت بلندپایه سیاسی و 
اقتصادی اتحادیه اروپا به ایران به عملیات اقتصادی ملموسی منجر شود.

دكترعلی لاریجانی عصر دیروز در دیدار با فدریكا موگرینی مسئول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا، اظهارداشت: اكنون زمان آن است كه ببینیم تأثیر توافق هسته ای در روابط 
اقتصادی چگونه بوده است؛ زیرا یكی از دغدغه های تجار و صنعتگران ایرانی نحوه انجام 
معاملات بانكی است كه هنوز بخشی از مشكلات آن حل نشده است و این مسئله باید 

هرچه سریعتر مرتفع شود.
رئیس مجلس تصریح كرد: انجام پروژه های بزرگ توسط بانک های كوچک، نمی تواند 
انجام پذیرد و نیازمند همكاری بانک های بزرگ است. دكتر لاریجانی در ادامه خاطرنشان 
كرد: هر چقدر در زمینه توافق هسته ای پیشرفت صورت می گیرد مسأله آفرینی برخی 
از كشورها در منطقه هم بیشتر می شود و به دنبال ایجاد مشكل در به سرانجام رسیدن 
برجام هستند. وی ابراز امیدواری كرد كه سفر مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا و 
هیأت همراه به ایران به یک عملیات اقتصادی ملموس منتج شود. دكتر لاریجانی همچنین 
متذكر شد: عملیاتی شدن توافق هسته ای منوط به پیشبرد فعالیت های اقتصادی است 
كه ایران هم به سهم خود تلاش دارد كه این همكاری به مرحله عمل برسد. رئیس مجلس 
شورای اسلامی با اشاره به اینكه انتخابات دور دوم مجلس طی دو هفته آینده به انجام می 
رسد، اظهارداشت: اولویت مجلس آینده بر روی فعالیت های اقتصادی خواهد بود و این 
مجلس در زمینه همكاری اقتصادی با اروپا نقش مهمی ایفا خواهد كرد. به گزارش خانه 
ملت، وی درخصوص مسائل منطقه ای، اظهارداشت: بحث امنیت پایدار در منطقه بسیار 
مهم است و ما به سهم خود تلاش می كنیم كه به این مهم دست پیدا كنیم و امیدواریم 
كه كشورهای منطقه هم به این نكته توجه داشته باشند كه وجود گروه های تروریستی 

برای همه كشورها زیان بار خواهد بود.

سخنگوی دولت:

احیای صندوق های بازنشستگی ضروری است
سخنگوی دولت با اشاره به پرداخت بدهی دولت به تامین اجتماعی درطول برنامه 

ششم، گفت: دولت به دنبال احیای صندوق های بازنشستگی است.
محمدباقر نوبخت در گفت وگو با خانه ملت، درخصوص  بدهی  دولت به سازمان تامین 
اجتماعی، گفت: صندوق های بازنشستگی درحال حاضر دچار مشكل هستند به طوری كه 
درسال گذشته بیش از 15 هزار و 500 میلیارد تومان، از 22 هزار و 400 میلیارد تومان 
پرداختی به بازنشستگان كه صندوق ها قادر به پرداخت آن نبودند را دولت تقبل كرد، علاوه 
بر پرداخت این مقدار و افزایش 10 درصد اضافه، به میزان هزار و 550 میلیارد تومان دیگر 

از سوی دولت به صندوق ها پرداخت شد.
وی با اشاره به اینكه دولت هزار میلیارد تومان علاوه بر عدد ردیف بودجه ای به صندوق 
بازنشستگی برای پرداخت حقوق بازنشستگان داده است، افزود: دولت معتقد است كه 
صندوق ها باید احیا شود، به همین دلیل یكی از محورهایی كه دولت به عنوان اولویت 
دربرنامه ششم مطرح و بارها مورد تاكید قرار داده بحث آب، محیط زیست و صندوق های 

بازنشستگی است.
سخنگوی دولت و رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی كشور درخصوص احیای 
صندوق های بازنشستگی، تصریح كرد: درحال حاضر با یک سلسله احكام در  برنامه ششم 
وضعیت پرداخت ها و دریافت های صندوق تامین اجتماعی را متعادل كرده و تأدیه بدهی 

های دولت نیز درطی برنامه ششم انجام خواهد شد.

غلامعلی جعفرزاده:

چندقیمتی شدن بنزین 
راه دزدی و قاچاق را باز می کند

عضو كمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی مصوبه مجلس در خصوص 
پلكانی شدن قیمت بنزین را احساسی توصیف كرد و خواستار انجام كارشناسی بین دولت 

و مجلس در این رابطه شد.
غلامعلی جعفرزاده در گفت وگو باایسنا، اظهار كرد: ما با حذف كارت هوشمند 
مخالف بودیم به خاطر اینكه بانک اطلاعاتی كشورها از قاچاق كالای بنزین و همچنین 
میزان مصرف به ما اطلاعات می داد، در صورت حذف كارت سوخت، حذف می شد، 
اما در عین حال هر زمانی كه ما بنزین را چند قیمتی كردیم راه قاچاق و دزدی را 
باز كردیم و من معتقدم پیچیده كردن این موضوع مردم را در یک كلاف سردرگم 

می اندازد.
وی با بیان اینكه شیوه پلكانی كردن قیمت بنزین اصلًا پاسخگو نیست و كشور را 
ملتهب می كند، افزود: هر كشوری یک كالای استراتژیک دارد و آن كالا بر اقتصاد آن 
كشور، میزان كنترل بودجه و افزایش یا كاهش نرخ سایر كالاها تأثیرگذار است. كالای 
اثرگذار استراتژیک كشور ما هم بنزین است كه تغییر قیمت آن، خیلی چیزها را دستخوش 

تغییرات قرار می دهد.
این عضو كمیسیون برنامه و بودجه مجلس با بیان اینكه نباید كالای استراتژیک 
كشورمان را ملعبه دست سیاسی و بازی خودمان قرار دهیم،  یادآور شد: به نظر می رسد 
باید یک كار پخته و منطقی بین مركز پژوهش های ریاست جمهوری و مركز پژوهش های 

مجلس انجام شود و طرح كارشناسی در این زمنیه ارائه شود.
جعفرزاده در پایان خاطرنشان كرد: چرا باید چنین تنشی را به كشور وارد كنیم آن هم 
بدون مطالعه و فقط بر اساس فضای احساسی و صرفاً نظر چند نفر كه معلوم نیست تحقیق 

و پژوهش آن به درستی انجام شده یا نه؟

یادداشت

اخبـــار

به  اشاره  با  اول رییس جمهور  معاون 
نفت در شدت تحریم های  اهمیت نقش 
بین المللی تاكید كرد كه در صورتی كه ایران 
تمركز بیشتری در تنوع بخشی به فروش 
نفت داشت، دیگر كشورها نمی توانستند به 

راحتی خود را از نفت ایران بی بهره كنند.
به گزارش ایسنا، اسحاق جهانگیری در 
همایش نفت و اقتصاد دانش بنیان با تاكید 
بر لزوم ایجاد تنوع در روش های فروش نفت 
به شرایط فروش نفت در دوران تحریم اشاره 
و خاطر نشان كرد: در گذشته نهادها و افراد 
مختلف از سوی وزارت نفت مامور به فروش 
نفت می شدند كه من می توانم به صراحت 
بگویم هیچ نهادی كه از وزارت نفت، نفت 
گرفت تا بفروشد حتی یک دلار پول آن را 

به دولت بر نگرداند.
فروش نفت با خود وزارت نفت است

وی افزود: این روش روش فروش نفت 
نیست و بنابراین ما از روز اول گفتیم كه 
فروش نفت با خود وزارت نفت است و هر 
قدر هم كه فشار آوردند بر این موضوع تاكید 
كردیم. معاون اول رییس جمهور با اشاره 
به این كه دولت در سال گذشته تنها 20 
میلیارد دلار درآمد نفتی به دست آورده بود، 

عنوان كرد: سال گذشته یكی از شاهكارهای 
اداره كشور با توجه به شرایط اقتصادی یعنی 
ادامه ی تحریم ها تا بهمن ماه و پایین  آمدن 

شدید قیمت نفت بود.
جهانگیری با تاكید بر این كه یكی از 
سال  اقتصادی  دستاوردهای  مهم ترین 
گذشته ثبات و آرامش بوده است، اظهار 
كرد: دستاورد مهم تر مثبت شدن تراز ارزی 

صادرات بدون در نظر داشتن نفت بود.
به گفته وی منهای صادرات میعانات 
گازی سال قبل دو درصد كاهش صادرات 
و در مقابل 23 درصد كاهش واردات در 
كشور داشته ایم. معاون اول رییس جمهور 
این موضوع را یكی از دلایل انجام مذاكره از 
سوی دشمنان دانست و گفت: خوشبختانه 
با  را  اولویت های خود  امسال  نفت  وزارت 
توجه به اقتصاد مقاومتی تعیین كرده است.

افزایش  لزوم  بر  تاكید  با  جهانگیری 
صادرات گازی، پتروشیمی و فرآورده های 
نفتی ادامه داد: بهره برداری از 12 مجتمع 
نفت  وزارت  برنامه های  از  پتروشیمی 
فاصله  به  اشاره  با  وی  است.  امسال  طی 
وحشتناک میزان برداشت ایران و قطر از 
پارس جنوبی گفت: قطر 10 میلیارد دلار، 

حق ما را از گاز برداشت می كرد و بنابراین 
ما به اتمام رسیدن پروژه پارس جنوبی تا 
پایان دولت یازدهم را از اولویت های خود قرار 
دادیم. معاون اول رییس جمهور همچنین با 
اشاره به این كه اولویت دیگر توسعه میادین 
مشترک است، ادامه داد: پالایشگاه ها نیز 
باید توسعه پیدا كند و دانش بنیان كردن نیز 
یكی از موضوعات مهم در صنعت نفت به 
حساب می آید؛ چرا كه صنعت نفت ایران 
نقطه ثقل اقتصاد ایران است. جهانگیری 
عدم ورود فناوری به كشور را از اتفاقات تلخ 
طی سال های تحریم دانست و تصریح كرد: 
یكی از تاكیدات رهبری در مورد قرار دادهای 
خارجی لزوم توجه به انتقال فناوری است 
كه این امر در قرار دادهای نفتی مورد توجه 
قرار گرفته است. وی با اشاره به بیماری های 
قدیمی اقتصاد ایران از جمله دولتی بودن 
و تكیه بر درآمدهای نفتی بیان كرد: به 
همین دلیل ما طی سال های طولانی اقتصاد 
ناپایدار و تورم دو رقمی داشته ایم كه نتیجه 
آن مواجه ما با چالش های متعددی مانند 
بیكاری، رفاه و موقعیت اقتصادی در منطقه 
اشاره  با  رییس جمهور  اول  معاون  است. 
به این كه عده ای در فضای كنونی مخالف 

حرفه ای شده اند، ادامه داد: ما باید به كسانی 
كه از روی دلسوزی انتقاد می كنند پاسخ 
داده و اصلاحات را در صورت نیاز اعمال 
كنیم تا تفاوتی بین آنها و كسانی كه تبدیل 
به مخالف حرفه ای شده اند و نمی گذارند 

كاری پیش برود وجود داشته باشد.
جهانگیری همچنین خاطر نشان كرد: 
زمانی اقتصاد از اولویت های كشور نبود و هر 
كس از پایین آوردن مالیات و سرمایه گذاری  
دفاع می كرد یا طرفدار سرمایه داری بود یا 
ضد انقلاب، اما امروز در مورد این امور به 
نتیجه رسیده ایم و موضوع اقتصاد اولویت 
اول نظام شده است كه اقتصاد مقاومتی 
اتفاق نظر  مورد  كلی  سیاستی  عنوان  به 
همه قرار گرفته است. وی با اشاره به برخی 
انتقادات نسبت به بی توجهی دولت به اقتصاد 
مقاومتی اظهار كرد: برخی می گویند دولت 
امور  و  گذاشته  كنار  را  مقاومتی  اقتصاد 
جاری خود را انجام می دهد انگار ما یک كار 
اداره امور داریم و یک كار اجرای سیاست 
مقاومتی. جهانگیری تصریح كرد: ما یک 
برنامه ششم و یک برنامه اقتصاد مقاومتی 
نداریم، بلكه برنامه ششم توسعه مبتنی بر 

سیاست های اقتصاد مقاومتی است.

اسلامی  شورای  مجلس  رییس  نایب 
با برشمردن موانع تحقق اقتصاد مقاومتی 
تصریح كرد كه در صورت اجماع، مجلس 
می تواند با هر نگاهی با دولت هماهنگ شده 
و این اراده برای هماهنگی باید در دولت 

ایجاد شود. 
به گزارش ایسنا، محمدحسن ابوترابی 
فرد در همایش صنعت نفت دانش بنیان 
تبلور اجرای سیاست های اقتصاد مقاومتی 
با تاكید بر لزوم ایجاد اراده سیاسی برای 
گفت:  اجماع  سطح  بالاترین  به  رسیدن 
مالی  انضباط  عدم وجود شایسته سالاری 

مقاومتی  اقتصاد  مهم ترین چالش های  از 
است. وی نخستین مانع را ضرورت رسیدن 
به نقشه راه قابل قبول برای مدیران ارشد 
نظام دانست و تصریح كرد: مدیران ارشد 
باید برای رسیدن به یک نقشه راه  نظام 
به اجماع برسند كه در این مسیر باید از 
مشاوره، گفت وگو و بحث به اراده مشترک 
رسید. نایب رئیس مجلس با بیان این كه 
این نگاه باید به فرهنگ مدیران كشور بدل 
شود، افزود: با توجه به تجربه طولانی خود 
در مجلس به دولت اعلام می كنم با این 
كه در این نهاد با نگاهی متفاوت روبه رو 

هستیم، اما اگر اراده مدیران ارشد اجرایی بر 
استفاده درست از نظریات كارشناسی مبتنی 
باشد، مجلس با هر نگاه سیاسی می تواند در 
خدمت دولت باشد. ابوترابی فرد با بیان این 
كه دولت می تواند مجلس شورای اسلامی 
را به عنوان بازوی خود با هر دیدگاهی در 
كنار خود داشته باشد، چالش دیگر فراروی 
اقتصاد مقاومتی را فاصله با شایسته سالاری 
دانست و افزود: متاسفانه اراده ای مبنی بر 
شایسته سالاری وجود ندارد؛ این در حالی 
است كه به هر میزان كه در جهت انتخاب 
مدیران شایسته بدون توجه به ضوابط و 

اقتدار  پیوندهای سیاسی گام برداریم، به 
نظام كمک می كنیم. 

وی فاصله با انضباط مالی را دیگر چالش 
اقتصاد مقاومتی اعلام كرد و افزود: انضباط 
مالی تقریبا در كشور رنگ باخته است و 
منابع واقعی با مصارف واقعی انطباقی ندارد 
كه برای رسیدن به انضباط مالی، راهی جز 
توجه به نظام بودجه ریزی مبتنی بر عملكرد 
نداریم. نایب رئیس مجلس شورای اسلامی 
ادامه داد: تا تحولی در نظام بودجه ریزی رخ 
ندهد نمی توانیم گامی اساسی برای تحقق 

اقتصاد مقاومتی برداریم. 

سال های  در  گفت:  جمهور  رییس 
گذشته قدم های خوبی برداشته شد، اما 
به خاطر شرایط اقتصاد جهانی ما نتوانسیم 
گام های مورد نظر خود را برداریم. امروز 
زمینه برای مشاركت در زمینه های مختلف 

میان تركیه و ایران آماده است.
حسن  والمسلمین  حجت الاسلام 
رجب  با  مشترک  نشست  كه  روحانی 
طی اردوغان رییس جمهور تركیه سخن 
و  جمهور  رئیس  از  تشكر  با  می گفت، 
دولت و ملت تركیه به خاطر مهمان نوازی 
اظهار  ایرانی،  هیئت  از  گرم  پذیرایی  و 
داشت: بخش اول سفر شركت در كنفرانس 
اسلامی بود كه اهداف مهمی در این ارتباط 
پیگیری می شوداو افزود: دو هدف در این 
پیگیری  اول  می شود؛  پیگیری  نشست 

حقوق مردم فلسطین و دیگری وحدت دنیای اسلامروحانی، 
ریاست تركیه در دو سال آینده در كنفرانس كشورهای 
اسلامی تبریک را گفت و ابراز امیدواری كرد كه در این دو 
سال اهداف سازمان نزدیک تر شوددرئیس جمهور ایران با 
اعلام سه هدف اصلی حضور در این كنفرانس گفت: ارتقا و 
معرفی نقش زنان مسلمان در جامعه اسلامی و معرفی حقوق 
زنان به جهان یكی از اهداف اصلی حضور در این كنفرانس 
است كه در این زمینه اسلام مظلوم قرار گرفته است و گاهی 
در افكار عمومی جهانیان نظام حقوق زن در اسلام تحریف 
شده است. روحانی مبارزه با افراطی گری و ترورسیم را یكی 
دیگر از اهداف این نشست خواند كه برای جهان اسلام بسیار 
اهمیت دارد. او افزود: هدف سوم تقریب بین مذاهب اسلامی 
و اینكه به همه بگوییم هویت ما اسلامی بودن است، نه شیعه 
یا سنی بودن. آن هم اسلامی كه با عطوفت و اخوت همراه 
است و امیدواریم با همكاری تركیه به اولویت این سه هدف 

بلند دست پیدا كنیم. 
رئیس جمهور ایران تاكید كرد: در سفر به تركیه كه امروز 
انجام شد، مذاكراتی كه با برادر بسیار عزیزم اردوغان داشتیم، 
تصمیم به توسعه رابطه در همه زمینه ها گرفتیم. در سال های 
گذشته قدم های خوبی برداشته شد، اما به خاطر شرایط 
اقتصاد جهانی ما نتوانسیم گام های مورد نظر خود را بردایم. 
امروز زمینه برای مشاركت در زمینه های مختلف آماده است. 

باید موانع را برداریم و مسیر را تسهیل كنیم.
لزوم جلوگیری از ادامه خونریزی ها در منطقه

رئیس جمهور تركیه نیز در این نشست گفت: تحت 
تاثیر تحریم ها حجم روابط اقتصادی ایران و تركیه به زیر 11 
میلیارد دلار رسید ما می خواهیم حجم این روابط را به سی 

میلیارد دلار برسانیم و موفق خواهیم شد.
رجب طیب اردوغان با بیان اینكه روبط اقتصادی دو 
كشور ایران و تركیه در سال های اخیر افت داشته است، 
گفت: تحت تاثیر تحریم ها حجم روابط اقتصادی به زیر 11 
میلیارد دلار رسید ما می خواهیم حجم این روابط را به سی 
میلیارد دلار برسانیم و موفق خواهیم شد. اردوغان با تاكید بر 

اینكه برای افزایش همكاری های مشترک دو كشور اتفاق نظر 
وجود داشت، یادآور شد: برای سرمایه گذاری ها هم دو طرف 
سرمایه گذاران كشور خود را تشویق می كنند. برای ورود 
سرمایه گذاران خود به ایران تلاش می كنیم. برای تجارت، 
حمل و نقل و گمرک مشكلاتی داریم كه امروز قرار شد 
برای پایان این روند همكاری ها را توسعه دهیم و ما برای 
برای حمایت از این مساله توافق كردیم. او ادامه داد: در 
زمینه همكاری های اقتصادی تاكید كردیم دو كشور فرا تر 
از همسایه دو كشور برادر هستند. در حال حاضر منطقه با 
مسائل بزرگی از جمله تروریسم مواجه است و قرار شد برای 
مقابله با آن همكاری كنیم در این زمینه با آقای روحانی 
به صورت دو جانبه مذاكره كردیم. اردوغان خاطرنشان كرد: 
در زمینه مسائل منطقه اگرچه بین دو كشور اختلاف نظر 
وجود دارد اما در مورد لزوم جلوگیری از ادامه خونریزی ها 
دو طرف هم نظر هستند. رئیس جمهور تركیه ادامه داد: ما 
بر این باوریم كه دو كشور در مواضع مذهب گرایانه در این 
خصوص كه ادامه  این روند به نفع هیچكس نیست، اتفاق نظر 
دارند و باور داریم باید از این مواضع دوری كنیم و تنها راه  هم 
اتحاد اسلامی است. او گفت: در زمینه مبارزه با تروریسم به 
ویژه به همكاری بین المللی نیاز است و ما در مقابل ترور هیچ 
مسامحه ای نخواهیم داشت. اردوغان افزود: ما باور داریم كه 
چیزی به نام تروریسم بد و تروریسم خوب وجود ندارد. دو 
كشور در این باور اتفاق نظر دارند. رئیس جمهور تركیه افزود: 
دو كشور در مورد مسائل سوریه و عراق هم اتفاق نظر دارند و 
می توانند با تقویت روابط سیاسی، اختلاف نظر ها را به حداقل 
و اتفاق نظر ها را به حداكثر برسانند. او همچنین تاكید كرد: 
چنین كاری به نفع همه  ما است و ما به این وسیله از حضور 
نیروهای خارجی برای حل مسائل مان ممانعت می كنیم و 
خودمان مسائل را حل می كنیم. رییس جمهور تركیه در 
پایان خاطرنشان كرد: دو كشور هم همكاری هایشان را بر 

اساس این ادامه خواهند داد.
صهیونیسم و تروریسم

 اساسی ترین مشکل جهان اسلام
رییس جمهوری اسلامی ایران همچنین در دیدار احمد 

داوود اوغلو نخست وزیر تركیه در آنكارا، 
تقویت، توسعه و تحكیم همه جانبه روابط 
و همكاری های ایران و تركیه را ضروری 
دانست و گفت: مشكلات جهان اسلام باید 
توسط كشورهای اسلامی و بدون دخالت 

بیگانگان حل و فصل شود.
حسن  والمسلمین  الاسلام  حجت 
روحانی صهیونیسم و تروریسم را مشكلات 
اساسی منطقه و جهان اسلام برشمرد و 
تاكید كرد: تردیدی در شكست خوردن 
تروریسم وجود ندارد. وی افزود: باید همه 
تركیه  و  ایران  بویژه  اسلامی  كشورهای 
برای حل و فصل مشكلات و اختلافات در 
جهان اسلام تلاش كرده و در برابر اسلام 
هراسی و توطئه هایی كه علیه اسلام و 
به  و  ایستادگی  مسلمانان شكل گرفته 

رسالت خود عمل كنند.
رئیس جمهوری با تقدیر از تلاش مسوولان تركیه در 
برگزاری سیزدهمین اجلاس سران كشورهای عضو سازمان 
همكاری اسلامی اظهار امیدواری كرد كه در دوران ریاست 
تركیه بر این اجلاس، شاهد گسترش همكاری ها و وحدت و 

انسجام كشورهای اسلامی باشیم.
روحانی با بیان اینكه سازمان همكاری كشورهای اسلامی 
می تواند مركز امیدی برای مسلمانان باشد اما متاسفانه 
تاكنون نتوانسته نقش خود را به خوبی ایفا كند، افزود: باید 
همه دست به دست بدهیم تا از این نهاد بین المللی به نفع 
تقویت یكپارچگی و انسجام جهان اسلام استفاده كنیم. وی 
سفر اخیر نخست وزیر تركیه به ایران را موجب ایجاد تحرك 
میان مسوولان دو كشور در مسیر توسعه روابط و همكاری 
های مشترك دانست و گفت: امروز ارتباط قلبی و دوستانه 
ای بین دو ملت وجود دارد و این سرمایه ارزشمند دو دولت، 
برای تلاش در راستای تعمیق و تحكیم مناسبات همه جانبه 

خواهد بود. 
رییس جمهوری با تاكید بر اینكه امروز اراده دو دولت 
بیش از هر زمان دیگری بر توسعه روابط و همكاری های 
تهران-آنكارا استوار است، خاطرنشان كرد: ایران و تركیه 
قادرند با همفكری و همكاری به حل بسیاری از مشكلات 
و معضلات منطقه ای كمك كنند. روحانی توسعه روابط 
تجاری و اقتصادی ایران و تركیه را در گرو گسترش روابط و 
همكاری های بانكی میان دو كشور دانست و افزود: امروز با 
برطرف شدن تحریم ها علیه ملت ایران فرصتی برای توسعه 
همه جانبه مناسبات میان دو كشور فراهم شده كه باید به 
بهترین نحو از آن استفاده كنیم. وی تشویق بانك ها و بخش 
خصوصی دوكشور برای همكاری بیشتر با یكدیگر را ضروری 
خواند و اظهار داشت: جمهوری اسلامی ایران و تركیه می 
توانند با گسترش همكاری های خود در زمینه های گوناگون 
تجاری، اقتصادی، فرهنگی، گردشگری، حمل و نقل و سایر 
بخش های مورد علاقه دو طرف، هدف رسیدن حجم روابط 

دو كشور به 30 میلیارد دلار را محقق كنند.

روحانی در نشست مشترک با اردوغان:

موانع روابط ایران و ترکیه باید برداشته شود 
اخبار

محمد علی حسینی *

مسوول سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا با دبیر شورای عالی امنیت ملی 
دیدار و در مورد اجرای برجام، تحولات 
منطقه و توسعه همكاری با اتحادیه 

اروپا گفت وگو كرد.
علی شمخانی در دیدار با فدریكا 
محوری  نقش  به  اشاره  با  موگرینی 
اتحادیه اروپا در به ثمر رساندن برجام 
بر لزوم حفظ این دستاورد و نظارت و 
مراقبت بر اجرای صحیح آن با تداوم 
همكاری اتحادیه اروپا و ایفای نقش 

فعال كمیسیون مشترک تاكید كرد.
استمرار  در  آمریكا  رویكرد  او 
مسیر تحریم ها و كارشكنی در اجرای 
تعهدات بر اساس برجام را نامطلوب 
وغیرسازنده توصیف كرد و افزود؛ در 

صورتی كه این روند ادامه یابد و اقدام موثری برای مقابله 
با آن از سوی اتحادیه اروپا صورت نگیرد در استمرار 
منفی  تاثیر  متقابل  تعهدات  اجرای  و  مسیر همكاری 

خواهد داشت.
دبیر شورای عالی امنیت ملی خاطرنشان كرد: ایران 
زمینه های  در  را  خوبی  همكاری های  اروپا  اتحادیه  و 
اقتصادی، سیاسی، انرژی، حمل و نقل، محیط زیست 
و مقابله با تروریسم آغاز كرده اند كه با حسن نیت و 
گسترش تعاملات می تواند موجب افزایش بهره گیری 
از ظرفیت ها و به ثمر رساندن توافقات و تفاهم های فی 

مابین از جمله سند همكاری انرژی هسته ای شود.
ایران  با اشاره به نقش ممتاز جمهوری اسلامی  او 

در مقابله با داعش و گروه های تروریستی در سوریه و 
عراق و هزینه قابل ملاحظه ای كه كشورمان در تأمین 
بلندمدت  امنیت منطقه می پردازد اظهار كرد: حضور 
در  بی ثباتی  و  ناامنی  توسعه  موجب  تكفیری  عناصر 
سطح بین الملل خواهد شد و جلوگیری از تداوم این 
روند نیازمند هم گرایی بیشتر اتحادیه اروپا با روند مقابله 

با تروریسم است.
شمخانی با بیان اینكه تحریم های حقوق بشری برخی 
از مسوولان جمهوری اسلامی ایران به بهانه های واهی 
تناسبی با فضای جدید مناسبات ایران با اتحادیه اروپا 
كرد؛  اذعان  می دهد  افزایش  را  بی اعتمادی  و  نداشته 
بدرفتاری، طرد و بازگرداندن پناهجویان كشورهایی كه 
از سوی كشورهای  تروریسم مواجه هستند  تهدید  با 

ادعاهای  برخلاف  رفتاری  اروپایی، 
حقوق بشری است.

این عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام عنوان كرد: بخش گسترده ای از 
بحران سوریه، عراق و لیبی به دلیل 
است  حمایت هایی  و  سلاح ها  ارسال 
معارضان  از  اروپایی  كشورهای  كه 
آورده اند  عمل  به  مسلح  گروه های  و 
بایستی مسوولیت و نتیجه  اكنون  و 

سیاست های خود را بپذیرند.
او افزود: رژیم صهیونیستی با وجود 
مجامع  در  متعدد  محكومیت های 
بین المللی هم چنان به شهرک سازی 
و كشتار فلسطینیان ادامه می دهد و 
در این زمینه با در اختیار داشتن غیر 
كشتار  و  هسته ای  قانونی سلاح های 
جمعی، یک تهدید برای امنیت منطقه محسوب می شود.

نماینده مقام معظم رهبری با تاكید بر ضرورت اتخاذ 
رویكرد واقع بینانه از سوی اتحادیه اروپا در مسیر تحقق 
پارلمانی  انتخابات  افزود:  اراده مردم سوریه  و  خواست 
اخیر در سوریه نمونه ای از تحقق دموكراسی و مشاركت 
سیاسی گروه های مختلف برای تعیین سرنوشت كشور 

بوده و می بایست مورد حمایت قرار گیرد.
فدریكا موگرینی نیز ضمن تقدیر از تلاش های صورت 
گرفته توسط تهران در مسیر اجرای برجام، دستیابی به 
نتایج واقعی از جمله رفع تحریم های مالی را از جمله 
حقوق ایران دانست و افزود؛ همه كشور ها بایستی در 

مسیر تقویت برجام حركت كنند.

شمخانی در دیدار با موگرینی:

اروپا با کارشکنی های آمریکا در اجرای برجام مقابله کند

معاون اول رییس جمهور:

هیچ نهادی یک دلار پول فروش نفت را به دولت برنگرداند

ابوترابی فرد : 

مجلس با هر نگاه سیاسی می تواند در خدمت دولت باشد 



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,558,000یک مثقال طلا

1,052,200یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

10,270,000سکه بهار آزاد ی

10,280,000سکه امامی

5,450,000نیم سکه

2,910,000ربع  سکه

1,920,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,000,000سایپا 111

SE 132 19,800,000سایپا

SE 141 19,680,000سایپا

 19,000,000سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

از سوی كارشناسان بازار جهانی طلا مطرح شد؛

افزایش بدبینی نسبت به رشد قیمت طلا 
عدم موفقیت طلا برای تكرار ركورد بالای قیمت در هفته گذشته، نظر سرمایه گذاران و 

كارشناسان بازار در نظرسنجی طلای هفتگی كیتكو را تغییر داد. 
به گزارش ایسنا، در حالیكه سرمایه گذاران و كارشناسان بازار طلا هفته پیش درباره 
دورنمای كوتاه مدت طلا نظر مشابه داشتند اما در نظرسنجی هفته جاری اختلاف نظر پیدا 
كردند. كارشناسان بازار كاهش بیشتر قیمت ها در هفته جاری را پیش بینی می كنند اما اكثر 

سرمایه گذاران انتظار دارند قیمت ها بالاتر رود. 
در نظرسنجی هفته جاری 748 نفر شركت كردند كه از میان این تعداد، 493 نفر یا 66 
درصد افزایش قیمت طلا در هفته جاری را پیش بینی كردند در حالیكه 185 نفر یا 25 
درصد انتظار داشتند قیمتها به سطح پایین تری سقوط كند و 70 نفر یا 9 درصد هم نظری 
نداشتند. در نظرسنجی هفته پیش 80 درصد شركت كنندگان نسبت به قیمت طلا در كوتاه 
مدت خوش بین بودند.  در میان كارشناسان بازار هم درباره جهت حركت قیمت طلا در 
هفته جاری اختلاف نظر وجود داشت با اینهمه بدبین ها برتری اندكی پیدا كردند. از میان 36 
كارشناس بازار كه از سوی كیتكو مورد پرسش قرار گرفتند، 17 نفر پاسخ دادند كه از میان 
آنها چهار نفر یا 24 درصد اظهار كردند نسبت به طلا خوش بین هستند. در مقابل هشت 
نفر یا 47 درصد كاهش قیمت را پیش بینی كردند و پنج نفر یا 25 درصد نظری نداشتند. 
كارشناسان بازار شامل معامله گران شمش، بانكهای سرمایه گذاری، معامله گران معاملات 
آتی و تحلیلگران چارت فنی هستند.  بهای معاملات هر اونس طلا برای تحویل در ژوییه روز 
جمعه در بازار نیویورک 8.10 دلار یا 0.7 درصد افزایش یافت و در 1234.60 دلار بسته 
شد اما این فلز هفته گذشته را با حدود 0.8 درصد كاهش به پایان برد كه نخستین كاهش 
هفتگی در سه هفته گذشته بود.  طلا آخرین روز معاملات هفته گذشته را با رشد قیمت به 
پایان برد اما به دلیل رشد ارزش دلار و كاهش تقاضا برای دارایی های امن كاهش هفتگی 
ثبت كرد.  شاخص دلار ICE آمریكا كه این ارز را در برابر سبدی از شش ارز بزرگ دنبال 
می كند، هفته گذشته 0.5 درصد رشد كرد كه نخستین رشد هفتگی در سه هفته اخیر بود. 
به گفته یک معامله گر مقیم هنگ كنگ، افزایش قیمت طلا در ابتدای هفته گذشته كه 
تا سطح 1262.60 دلار صعود كرده بود به دلیل صعود ارزش ین ژاپن در برابر دلار آمریكا 
و ریسک گریزی فزاینده معامله گران و سرمایه گذاران بود اما این فلز ارزشمند اكنون عقب 
نشینی كرده است. در واقع ناتوانی طلا برای صعود به ركورد 1280 دلار سال 2016 در هفته 
جاری نشان می دهد كه روند صعودی این فلز ضعیف شده است. بازار طلا در حال حاضر روی 
دو دور افزایش نرخهای بهره آمریكا حساب می كند بنابراین اگر افزایش بیشتری صورت بگیرد 

ممكن است قیمتها را با كاهش بیشتری روبرو كند. 
بر اساس گزارش رویترز، طلا در سه ماهه اول سال 2016 با ضعیف شدن احتمال افزایش 
نرخهای بهره آمریكا كه ارزش دلار را تحت فشار قرار دارد، بیش از 16 درصد رشد كرد كه 
بزرگترین رشد قیمت سه ماهه در 30 سال اخیر بود. نرخهای بهره پایین به نفع طلا بوده 

و این فلز زرد را در برابر دارایی های دارای بازده مانند سهام و اوراق قرضه رقابتی می كند. 
اگرچه دنیس لاكهارت، رییس فدرال رزرو آتلانتا روز پنج شنبه اظهار كرد در نشست آوریل 
از تصویب افزایش نرخها حمایت نخواهد كرد با اینهمه خاطرنشان كرد كه همچنان زمان برای 

تصویب دو دور افزایش نرخها در سال جاری وجود دارد. 

با  می كنند  تصور  برخی  اینكه  بیان  با  نفت  وزیر    
اجرایی شدن برجام، پیگیری اقتصاد مقاومتی كند می شود، 
تاكید كرد: نه تنها این گونه نیست بلكه با رفع تحریم ها 

تحقق اقتصاد مقاومتی تسهیل شده و شتاب می گیرد. 
به گزارش ایرنا، بیژن زنگنه دیروزدر همایش »صنعت نفت 
دانش بنیان، تبلور اجرای سیاست های اقتصاد مقاومتی« 
اقتصاد  ابلاغ سیاست های  ابتدای  از  نفت  افزود: صنعت 
مقاومتی تحقق آن را دنبال كرده است. وی با تاكید بر 
نقش اجرایی شدن برجام در تحقق اقتصاد مقاومتی افزود: 
نامگذاری امسال به نام »اقتصاد مقاومتی؛ اقدام و عمل« 
فضای مناسبی را برای پیگیری سیاست های این بخش 
فراهم كرده است.وی با انتقاد از كم توجهی به فناوری های 
دانش بنیان اضافه كرد: با وجود اینكه همه كارشناسان بر 
افزایش صادرات تاكید می كنند اما مشاهده می كنیم كه 
پس از مدتی شركت های ما مجبور می شوند از بازار صادراتی 
خارج شده و فضا را در اختیار رقبا قرار دهند كه دلیل آن 
را باید در بی توجهی به فناوری های دانش بنیان جست وجو 
كرد.وزیر نفت ادامه داد: در سال های اخیر بازرگانان بزرگی 
در بازار جهانی نفت فعال شده اند كه حتی یك بشكه نفت 

تولید نمی كنند اما صدها میلیارد دلار نفت مبادله كرده اند 
كه دلیل آن را باید به توجه این بازرگانان به فناوری های 
حتی  گفت:  دانست.زنگنه  تجارت  حوزه  در  دانش بنیان 
امروزه فاینانس و تامین مالی كردن پروژه ها نیز یك فعالیت 
دانش بنیان به شمار می رود.وی به برنامه های وزارت نفت 
برای توسعه فعالیت های دانش بنیان اشاره كرد و گفت: 
و  بالادست  بخش  دو  در  فعالیت ها  توسعه  نفت  وزارت 
پایین دست را مورد توجه قرار داده و قراردادهایی نیز امضا 

كرده است.
وزیر نفت افزود: بر این اساس با هدف كسب فناوری برای 
افزایش ضریب بازیافت مخازن نفت و گاز، قراردادهایی را با 

دانشگاه ها و مراكز پژوهشی امضا كرده است.
 امضای قرارداد بزرگ با اروپایی ها در بخش 

پتروشیمی 
در  امضاشده  قراردادهای  ارزش  كه  این  بیان  با  وی   
بخش فناوری های بالادست صنعت نفت حدود 10 هزار 
میلیارد ریال است، اضافه كرد: این دانشگاه ها برای توسعه 
فعالیت های خود باید از تجارب شركت ها و مراكز علمی 
خارجی نیز استفاده كنند.وی ادامه داد: در نظر داریم كه 

در قراردادهای جدید نفتی كه به امضا خواهند رسید، این 
مراكز علمی دانش بنیان در كنار فعالیت های اكتشاف و 
توسعه حضور داشته باشند.وی اضافه كرد: توسعه فعالیت 
پیمانكاران بزرگ عمومی نیز از حوزه های دیگر فعالیت 
شركت های دانش بنیان به شمار می روند كه به آنها توجه 
چندانی نشده استزنگنه به سابقه شكل گیری شركت پترو 
پارس به عنوان یك شركت دانش بنیان اشاره كرد و گفت: 
در سال 76 كه این شركت را پایه گذاری كردم، انتقاداتی به 
این طرح وجود داشت اما در نهایت این شركت و همچنین 
شركت مپنا در ایران شكل گرفتند.زنگنه در ادامه به برخی 
انتقادها از قراردادهای نفتی اشاره كرد و گفت: عده ای كه 
كار را به خوبی نمی شناسند شروع به انتقادها كردند اما 
درنهایت متوجه می شوند كه طرح خوبی بوده است. وی 
اضافه كرد: زمانی كه در نظر داشتیم شركت پترو پارس را 
پایه گذاری كنیم انتقادهای زیادی نسبت به آن وجود داشت 
اما درنهایت این شركت جای خود را پیدا كرده و همه به 
موفقیت آن اعتراف كردند به گونه ای كه برخی از منتقدان 

دیروز، امروز مدعی راه اندازی این شركت شده اند.
وزیر نفت با بیان اینكه بخش دیگر فعالیت شركت های 
افزود:  نفت است،  دانش بنیان ساخت تجهیزات صنعت 
برای توسعه فعالیت ها در این بخش باید با شركت های 
خارجی همكاری كرد تا از طریق انتقال فناوری علاوه بر 
تامین نیازهای داخل به كشورهای منطقه نیز صادرات 
داشته باشیم.زنگنه ادامه داد: در بخش پایین دست صنعت 
نفت نیز 12 قرارداد با دانشگاه ها و مراكز علمی در زمینه 
پالایش، پتروشیمی و گاز به امضا رسیده است.وی اضافه 
كرد: مراكز علمی كشور باید از طریق همكاری با شركت ها و 
دانشگاه های معتبر به فناوری ها و تكنولوژی های روز دست 
پیدا كنند.وی در ادامه به مذاكره با شركت های خارجی 
اشاره كرد و گفت:  هم اكنون شركت ملی پتروشیمی در 
حال مذاكره با یك شركت بزرگ اروپایی برای ایجاد واحد 
متانول به پروپیلن است كه ارزش آن حدود پنج هزار میلیارد 
ریال برآورد می شود.وی با بیان اینكه بهینه سازی مصرف 
انرژی نیز توسط شركت های دانش بنیان باید پیگیری شود، 
گفت: اجرای طرح های بهینه سازی مصرف علاوه بر كاهش 
كارآیی  بالابردن  در  اشتغال زایی  باعث  سوخت،  مصرف 
طرح های انرژی بر در كشور می شود.وی اضافه كرد: برای 
بهینه سازی مصرف انرژی، طرح هایی مانند نوسازی ناوگان 
ناوگان حمل و نقل ریلی،  نوسازی  اتوبوسرانی، نوسازی 
ناوگان تاكسیرانی، بهبود عملكرد موتورخانه ها و گازرسانی 
به روستاها دنبال می شود.وی ابرار امیدواری كرد: با حمایت 
دولت بتوانیم همه برنامه ها در بخش دانش بنیان صنعت نفت 

را تحقق ببخشیم.

وزیر نفت: 

یک مقام مسوول كارگری عنوان كردبرجام تحقق اقتصاد مقاومتی را تسهیل می كند

در هر خانه  یک نفر بیکار هست 
رییس كانون عالی انجمن های صنفی كارگران كشور با بیان اینكه هر خانه ای حداقل یک 
نفر بیكار دارد، گفت: حضور اتباع بیگانه غیرمجاز در كشور فرصتهای اشتغال را از نیروهای 

كار داخلی می گیرد و به اشتغال كشور لطمه می زند. 
غلامرضا عباسی در گفت وگو با ایسنا، اظهاركرد: در حال حاضر بین آمار مركز آمار ایران و 
مجلس در خصوص تعداد دقیق بیكاران در كشور اختلاف وجود دارد ولی همه این آمارها 

گویای این واقعیت است كه با معضل بیكاری در كشور مواجه هستیم. 
وی ادامه داد: متاسفانه آنچه از بیكاری در جامعه لمس می شود با آ مارهای ارائه شده 
همخوانی ندارد به نحوی كه در هر خانه ای حداقل یک بیكار وجود دارد كه اگر به دقت 

محاسبه شود فراتر از ارقام 3 میلیون و 5 میلیون نفر بیكار در كشور خواهد بود. 
عباسی با بیان اینكه نباید آمارسازی كرد و واقعیتهای موجود را نادیده گرفت، اظهار كرد: 
به طور متوسط روزانه چند نفر تحصیلكرده بیكار یا كارگر اخراجی به انجمن های كارگری 
مراجعه می كنند و درخواست حل مشكل و یافتن شغل مناسب دارند و ما نمی توانیم 
وجود این تعداد بیكار را نادیده بگیریم.  این مقام مسوول كارگری با اشاره به حضور 4 
میلیون نفر از اتباع بیگانه در كشور گفت: این تعداد اتباع بیگانه به طور غیرمجاز در كشور 
زندگی می كنند و اگر هم مجاز باشند باید پرسید كه در شرایطی كه آمار بیكاری در كشور 
به شدت افزایش یافته چه كسی به آنها مجوز فعالیت داده است؟ حضور اتباع بیگانه به 
اشتغال كشور لطمه می زند و فرصتهای اشتغال را از كارگران ساده می گیرد.  وی در پایان 
با تاكید بر ضرورت ایجاد شغل و حفظ اشتغال موجود به طور همزمان، گفت: دولت باید به 
گونه ای برنامه ریزی  كند كه هم به سمت حفظ مشاغل موجود برود و شغل هایی كه داریم 
حفظ كند تا به تعداد بیكاران افزوده نشوند و هم برای اشتغال افراد تحصیلكرده و جویای 

كار چاره ای بیندیشد. 

مدیركل اموربین الملل راه آهن خبر داد؛ 

ایتالیا خط سریع السیر راه آهن قم-اراك و 
تهران- همدان را می سازد 

مدیركل امور بین الملل راه آهن جمهوری اسلامی ایران گفت: پس از امضای تفاهمنامه 
همكاری های ریلی بین ایران و ایتالیا، كارگروه ارائه راهكارهای تحقق این امر برای احداث 

خطوط سریع السیر قم - اراك و تهران - همدان تشكیل شد. 
عباس نظری در گفت و گو با ایرنا، افزود: علاوه بر همكاری ایتالیایی ها برای احداث این 
دو خط سریع السیر، ساخت مركز تست لكوموتیو در تهران و ارایه برنامه های آموزشی از 
محورهای مهم همكاری های راه آهن ایران و ایتالیا در سفر نخست وزیر این كشور به تهران 
بود.وی با بیان اینكه اجرای پروژه های ریلی در ایران با استفاده از فاینانس خارجی شركت 
ساچه ایتالیا بیمه می شود، گفت: در این راستا، طرفین یك كارگروه كارشناسی تشكیل 

دادند تا مباحث مالی، صنعتی و تامین مالی این پروژه ها را بررسی كنند.
نظری ضمن اشاره به امضای تفاهمنامه همكاری بین راه آهن ایران و ایتالیا یاد آور شد: در 
این تفاهمنامه برای انجام هریك از پروژه های ریلی در ایران راهكارهای اجرایی خاصی تعیین 
شده است.مدیركل امور بین الملل راه آهن جمهوری اسلامی ایران افزود: راه آهن دو كشور 
در زمینه های آموزشی نیز همكاری های خود را توسعه می دهند و به همین منظور قرار 
است راه آهن ایتالیا یك بسته آموزشی را در زمینه خطوط ریلی، ناوگان و مباحث تحقیقی ارائه 
دهد تا با اولویت ارتقای كیفیت خدمات در حوزه ریلی كشور اجرا شود.به گزارش ایرنا، متئو 
رنتزی نخست وزیر ایتالیا روز سه شنبه گذشته در صدر هیات 250 نفره سیاسی و اقتصادی 
وارد تهران شد.ایران و ایتالیا در این نشست تجاری هفت سند همكاری از جمله گردشگری 
و فعالیت های فرهنگی، همكاری صنعتی، راه آهن، نفت و گاز، فرودگاهی، تولید انواع مفتول، 
میلگرد و تسمه مورد نیاز صنایع خودرو و برپایی نمایشگاه های بین المللی امضا كردند. در 
نشست تجاری دو كشور نیز 12 قرارداد بین بخش خصوصی و دولتی در محل اتاق ایران 
امضا شد.  »لیچا ماتیولی« معاون رئیس كمیته بین المللی كنفدراسیون صاحبان صنایع ایتالیا 
)كنفیندوستریا(، در نشست اقتصادی ایران و ایتالیا گفته بود، حجم مبادلات تجاری ایران 
و ایتالیا پیش از تحریم های بین المللی هفت میلیارد و 200 میلیون یورو بود اما در دوران 
تحریم به یك میلیارد و 700 میلیون یورو كاهش یافت كه می خواهیم این حجم بار دیگر 

افزایش پیدا كند و حتی بیش از مقدار پیشین شود. 

برای تابستان پیش بینی شد :

خروج 246 شهر از تنش آبی 
معاون نظارت بر بهره برداری آبفای كشور گفت: بر اساس پیش بینی های صورت گرفته 

در تابستان امسال 301 شهر با تنش آبی روبرو خواهند بود. 
حمیدرضا تشیعی در گفت و گو با ایسنا، با اشاره به بحران آبی كشور اظهار كرد:بر اساس 
تمهیدات در نظر گرفته شده و افزایش بارندگی ها، تعداد شهر های دارای تنش آبی از سال 
گذشته تا كنون از 547 به 301 شهر كاهش یافت. به گفته وی شهرهای بزرگی مانند 
كرمان،اصفهان،شیراز،مشهد،بندرعباس، و بوشهر شهر های بزرگی هستند كه در معرض 
تنش آبی قرار دارند. معاون نظارت بر بهره برداری آبفای كشور با بیان اینكه 15 سال است 
كشور دچار بحران بی آبی شده است،تصریح كرد: بارندگی های چند روز اخیر تاثیری در 
بهبود شرایط بحرانی كشور ندارد لذا مردم باید 20 درصد در میزان مصرف خود صرفه 

جویی داشته باشند. 
باران تاثیری در حل بحران ندارد

تشیعی با اشاره به وضعیت بارندگی ها،گفت:بر اساس آمار شركت مدیریت منابع آب ایران 
تا 18 فروردین ماه میزان بارندگی ها نسبت به سال گذشته 15 درصد و نسبت به دراز 
مدت 3 درصد رشد داشته است. وی افزود: در حوزه آبریز فلات مركزی كه اكثر شهر ها 
دارای تنش آبی هستند مانند شهر های كرمانری،اصفهان، و شیراز میزان بارندگی ها نسبت 
سال گذشته 6 درصد و نسبت به درازمدت 18 درصد كاهش داشته است. معاون نظارت 
بر بهره برداری آبفای كشور با بیان اینكه 55 درصد تامین آب شرب شهر ها از طریق منابع 
آب زیر زمینی صورت می گیرد،خاطرنشان كرد: همین مساله گواه این است كه بارندگی 
های اخیر تاثیری در حل بحران آب ندارد. تشیعی اظهار كرد: یارندگی ها تنها می توانند بر 
منابع آب سطحی كه تنها 45 درصد در تامین آب شرب شهری تاثیر دارند موثر باشد اما 

بر اساس آمارها متوجه میشویم كه اوضاع همچنان بهبود نیافته است. 
43 درصد حجم سد ها خالی است

وی در خصوص رتبه بارندگی ها در كشور گفت: در 47 سال گذشته رتبه بارندگی ما 26 
و رتبه روان آب ها 38 است و باید به این موضوع توجه كرد كه این اعداد مطلوب نیست. 
معاون نظارت بر بهره برداری آبفای كشور با اشاره به حجم سد های كشور، اظهار كرد: در 
حال حاضر 43 درصد حجم سد ها خالی است و به طور مثال سد زاینده رود كه آب شرب 

6 میلیون نفر را تامین می كند، تنها 18 درصد آن پر است. 
روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم

مهلت ارائه الكترونیكی اظهارنامه مالیات 

بر ارزش افزوده دوره زمستان 94 
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حداكثر تا پایان فروردین ماه سال جاری 

می باشد.

قابل توجه 
مودیان محترم  مالیاتی:

قائم مقام وزیر تعاون، كار و رفاه اجتماعی درباره آمار 
دقیق حذف شدگان از دریافت یارانه گفت: در مجموع 
از شش میلیون نفری كه قرار بود حذف شوند، سه 
میلیون و 300 هزار نفر شناسایی و حذف شدند و سه 
دهک درآمدی مورد نظر برای حذف از دریافت یارانه 
هم گروههای دارای درآمد 35 میلیون تومان در سال 

هستند. 
فیروزآبادی درگفت وگو با ایسنا، درباره اصرار مجلس 
برای حذف 24 میلیون نفر دیگر از یارانه بگیران اظهار 
كرد: این امر به میزان دقتی بستگی دارد كه میخواهیم 

پیاده سازی كنیم. 
وی افزود: اگر میزان دقت را پایین بیاوریم، شناسایی 
و حذف سه دهک درآمدی امكانپذیر است. طبعا اگر 
میزان دقت را پایین بیاوریم به سرعت میتوان این 
موضوع را پیاده سازی كرد. اما ممكن است در بحث 
اجرا با كسانی مواجه شویم كه در منزل دچار بیماری 
خاص یا آسیبهای اجتماعی هستند كه در مورد آن ها 
دقت بیشتری كرده و مورد به مورد به آنها رسیدگی 
میكنیم.  به گزارش ایسنا، نمایندگان مجلس در جلسه 
علنی روز 24 فروردین ماه علی رغم مخالفت دولت 
با حذف یارانه نقدی سه دهک بالای جامعه، با 125 
رای موافق، یارانه سه دهک بالای جامعه و شش گروه 
درآمدی مشخص شده در متن پیشنهاد كمیسیون 

تلفیق را حذف كردند. 
بر اساس مصوبه مجلس و طبق تبصره 14 لایحه 
بودجه 94 كل كشور دولت موظف است در سال 95 
یارانه نقدی سرپرست خانوار سه دهک بالای جامعه 
و شش گروه درآمدی مشخص شده در بودجه در 
متن پیشنهاد كمیسیون تلفیق را حذف كند و هر 
گونه پرداخت یارانه از ابتدای تیر ماه 95 به این گروهها 

تصرف در اموال عمومی بوده و جرم تلقی می شود. 
بر این اساس 1- یارانه كلیه تجار و صاحبان مشاغل 
آزاد كه درآمد سالانه آنها حداقل 350 میلیون ریال 

معادل رقمی حدود 3 میلیون تومان در ماه باشد 2- 
اعضای  اسلامی، قضات،  نمایندگان مجلس شورای 
هیات علمی دانشگاهها و موسسات آموزشی و پژوهشی 
و دولتی و غیر دولتی، پزشكان و دندانپزشكان، كلیه 
كاركنان دولت و قوای سه گانه و كلیه موسسات عمومی 
و موسسات عمومی غیر دولتی و كلیه كاركنان نیروهای 
مسلح و بازنشستگان كشوری و لشگری و كلیه حقوق 
بگیران و مستمری بگیران مشمول تامین اجتماعی، و 
همه دریافت كنندگان حقوق و مستمری بگیران دولتی 

و غیر دولتی كه درآمد سالانه آنها بیش از 350 میلیون 
ریال باشد، 4- كلیه مدیران و اعضای هیات مدیره و 
بازرسان شركت های دولتی و غیر دولتی و وابسته به 
دولت و نهادهای عمومی غیر دولتی و كلیه مدیران و 
اعضای هیات مدیره و روسا و معاونان مناطق و شعب 
بانک ها و بیمه ها و موسسات مالی و اعتباری و كلیه 
كه  دولتی  غیر  و  دولتی  اشخاص حقوقی  كاركنان 
دریافتی سالانه آنها بیش از 350 میلیون ریال باشد، 
5- كلیه ایرانیان مقیم خارج از كشور 6 درصد كلیه 

اشخاصی كه در سه دهک بالای درآمدی كشور هستند 
و در موارد فوق ذكر نشدند قطع خواهد شد. 

همچنین بر اساس بند الحاقی این تبصره دریافت 
یارانه توسط افرادی كه به موجب این بخش از قانون 
استحقاق دریافت یارانه ندارند مستوجب جریمه نقدی 

به میزان دو برابر مبلغ دریافتی می باشد. 
مخالفت دولت با حذف یارانه

 سه دهک درآمدی 
این در حالی بود كه دولت با حذف یارانه نقدی سه 

دهک درآمدی كه در كمیسیون تلفیق بودجه مجلس 
مصوب شده بود مخالفت كرد. 

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی كل كشور در 
این باره طی سخنانی در مجلس اظهار كرد:  حذف یارانه 
نقدی سه دهک بالای جامعه شامل 24 میلیون نفر 

نیست و مجلس آمار درستی ارائه نكرد. 
در هر حال باید رقم 45 هزار و 500 تومان به حساب 
سرپرست اعضای خانوار 75 میلیون نفری كه در لیست 
سازمان هدفمندی قرار دارند - البته این آمار در سال 
گذشته حدود سه میلیون نفر بیشتر بوده كه در جریان 
غربالگری حذف شده اند - تا زمانی كه كارت بانكی 
یارانه فعال در اختیار دارند، واریز شود حتی اگر مستحق 
این دریافت نبوده و مشمول حذف باشند. هر چند كه 
از این پس با مصوبات اخیر مجلس، نگرانی یارانه بگیران 
نسبت به احتمال حذف در هر ماه بیش از گذشته 
خواهد بود.  این در حالی است كه با وجود تاكید مجلس 
به گروههای مشخص برای قطع یارانه نقدی، با توجه به 
عدم دسترسی به اطلاعاتی دقیق از سوی دولت تحقق 
چنین مصوبه ای در فاصله زمانی تعیین شده بعید به 
نظر می رسد، موضوعی كه از سوی برخی نمایندگان 
نیز مطرح است. به طوری كه جلیلی-عضو كمیسیون 
برنامه و بودجه- اذعان كرده كه یكی از احكامی كه قابل 
پیش بینی است كه در بودجه 1395، محقق نخواهد 
شد همین حكم هدفمندی یارانه است، به گونه ای كه 
سال گذشته هم شرایط به همین حالت بود و برآورد 
شد كه شش میلیون شناسایی و حذف می شوند اما در 
عمل چنین اتفاقی رخ نداد.  علی رغم تصویب مجلس 
برای حذف سه دهک درآمدی، جلیلی این را هم مورد 
توجه قرار داده كه امكان شناسایی این دهک ها برای 
دولت بسیار سخت است و خود دولت نیز اعلام كرده 
كه امكان اینكه بتوانند در هر دهک مشخصات افرادی 
كه مشمول آن دهک می شوند را به طور شفاف بیان 

كنند در اختیار ندارد. 

قائم مقام وزیر تعاون خبر داد؛

یارانه نقدی 3300000 نفر قطع شد 
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ورزشی 44

لیاقت ایرانی سنگ سرد نیست

لیاقت ایرانی این نیست كه 2016 سال پس از میلاد، مسئولان فو تبا لی اش در جایگاه 
ویژه  چای در نعلبكی فوت كنند و هو اد ا رانش بر سنگی سرد و خیس تكیه دهند.

روز جمعه ورزشگاه آزادی همچون تنی ناآرام طوفانی بود و غران، بارش و باد دست 
به دست هم داده بودند تا گونه های سرخ شده از سرما، دست های خیس شده از باران 

هو اد ا ران را به زیر سكوهایی براند كه جایی برای سوزن انداختن نداشت.
آقایان مسئول طبق معمول در جایگاه V.VIP نشیمن به صندلی های نرم، گرم كرده 
بودند و پشت شیشه های سكوریت جایگاه ویژه  چای در نعلبكی فوت می كرد ند، شما هم 
باشید در وانفسای داربی به این زیبایی حتی یک لحظه خیالتان را به احوالات مردمی كه 

بر سكوهای سنگی، سرد و خیش نشسته اند مكدر نمی كنید.
شما یا نمی شنوید، یا گوشهایتان را پنبه كاشته اید، یا نمی بینید یا چشم هایتان را هرگز 
نشسته اید تا شاید به قول سهراب جور دیگر ببینید، شاید هم حس نمی كنید و حواس 

پنجگانه تان را به خواب فرو برده اید تا شاید كمتر بشنوید و ببینید و حس كنید.
فو تبا ل دنیا به این راحتی ها كه ما به خودمان می خندیم به ریش خود نمی خندد، 
باید بدانیم كه همچنان در بازی های آسیایی و انتخابی جا م جها نی از حضور تماشاگران 
در طبقه دوم آزادی محروم هستیم، محروم هستیم به تحت فشار قرار دادن خودمان و 
معروف هستیم به سردمداری در فو تبا لی كه به جای تامل و تعقل، تبسم گزیده است تا 

تنها كشوری باشیم كه هو اد ا ران فو تبا لش را از ورزشگاه ها به خانه می راند.
چه زیبا گفت: "پابلو نرودا" كه "ما را برای مردن كمک می كنند، نه برای زندگی كردن" 
تا شاید بتوان آن را مصداق بارز حال و روز فو تبا ل ایران دانست. ضعیف تر می شود، فو تبا لی 
كه هنوز سقف برترین ورزشگاهش چكه می كند، نم نم باران چاله هایش را سیراب می كند 
و هنوز حسرت حداقل امكانات را به دلمان گذاشته است، ورزشگاهی كه برای ایرانی ها 

سرشار از طعم تلخ شكست ها و مملو از افتخار آفرینی ها و به خود غره شدن هاست.
ورزشگاهی كه استوک های بهزادی اش تا شانه حریفان بالا می رفت، پروین برایش در 
میانه میدان سمبل حكمرانی بود، حجازی اش همچون عقاب اوج می گرفت و كریمی اش 

همچون جادوگر هیپنوتیزم می كرد...
مگر چقدر روی دستمان هزینه می گذارد نصب صندلی در طبقه دوم ورزشگاه اصلی 
كشوری هفتاد میلیون نفری؟ چقدر زمان می برد تامین حدود پنجاه هزار تكیه گاه 
پلاستیكی؟ چقدر درمانده ایم ما كه چنین تصویر زشتی از خود به دنیا ارائه می كنیم؟ 
نصب صندلی ها هزینه بیشتری دارد یا پاكسازی تصویری كه از خود نه تنها به آسیا كه 

به فو تبا ل دنیا معرفی كرده ایم؟
خدا را شكر كه حداقل برگزار كننده بازی های داخلی  خودمان هستیم و تا جایی كه 
توان داشته باشیم می توانیم همه چیز را از زیر سبیل هامان ردكنیم، كه اگر همین یک 
فقره بی قانونی را هم از ما بگیرند همین بازی كه دیروز با حضور 100 هزار تماشاگر برگزار 

شد نهایتا 40 هزار بیننده در ورزشگاه آزادی به خود نمی دید.
مردمی كه شما پس از این داربی به حضور پرشور و بی نظیر آن ها می بالید و در 
رسانه ها آن را آب و تاب می دهید حفظ حرمت می خواهند و رعایت شأن، مردمی كه 
شما حضور آن ها را دستمایه افتخار قرار داده اید و در تربیون هاتان بدان طنازی می كنید 
لیاقتشان نه سنگ سرد است و نه سكوهایی از جنس سیمان، باشد كه به خود آیید و 

كمی رستگار شوید. 

آقای برانکو! آقای مظلومی! متشکریم

داربی 82 پایتخت بی شک از بهترین بازی های این دو تیم با یكدیگر بود.
به گزارش ایسنا، داربی 82 پایتخت با برتری 4 بر 2 پرسپولیس به پایان رسید. بازی 
آنقدر جذاب و مهیج بود كه اگر ادعا شود كسی كه این بازی را ندیده، فرصت بزرگی را 
از دست داده است، ادعای دور از واقعیتی نخواهد بود. این بازی آنقدر فرصت و موقعیت 
برای هر دو تیم داشت كه تلویزیون فرصت نمی كرد بسیاری از صحنه های آهسته را 
مجددا به نمایش بگذارد و البته شجاعت تركی در اعلام خطاها و دوری كردن او از 
اصطلاحاً مدیریت بازی در جذاب شدن بازی نقش زیادی داشت. این بازی گذشت اما 
هجمه بزرگی از سوی هواداران و رسانه ها متوجه استقلال و كادرفنی این تیم شد. كم 
نبودند پیشكسوتان استقلال كه به شدت از مظلومی انتقاد كردند و البته هیچ شكی در 
این نیست كه حتما اشكالاتی وجود داشته كه استقلال باخته اما كاش زیبایی های این 
دیدار را هم بیشتر می دیدیم. پرویز مظلومی می توانست تیمش را دفاعی به زمین ببرد 
و با یک تساوی سرد و كسل كننده تیمش را همچنان بالای پرسپولیس نگه دارد و در 
آن سو برانكو هم می توانست دست به اقدامی مشابه بزند و با خود بگوید با تساوی برابر 
استقلال، در چهار هفته بعد می توان قهرمانی را بدست آورد چراكه بازی های تیمش به 
مراتب ساده تر از استقلال است اما این دو تیم با آرایشی تهاجمی به میدان آمدند و یک 
نمایش كم سابقه در تاریخ داربی ها ایجاد كردند. روزگاری حسرت این را می خوردیم كه 
چرا داربی های ما مثل داربی های میلان و اینتر، رئال و بارسلونا، رم و لاتزیو و ... پرگل و 
تماشایی نیست. چرا داربی های ما كسالت آور است و همیشه مساوی بالاترین احتمال در 
این رقابت هاست. اما روز گذشته )جمعه( داربی ای را دیدیم در حد و اندازه های خارجی ها. 
همان داربی هایی كه بارسلونا 6 بر دو از حریفش پیروز می شد و همه از دیدن بازی 
لذت می بردند. كاش زیبایی های داربی را خراب نكنیم و به این فكر كنیم كه با كوبیدن 
مظلومی و تیمش در این برهه، باعث می شویم در داربی های بعدی هر مربی ای كه در 
راس دو تیم باشد، با عصای احتیاط به زمین می آید و برایش مهم نیست كه 40 میلیون 

بیننده این بازی وقتشان را برای چه گذاشته اند.

بی ادبانه خواندن تصمیم عراقی ها

جنگ فوتبالی عراق و عربستان بالا گرفت

رسانه های عربستانی به انتقاد شدید از فدراسیون فوتبال عراق برای انتخاب ایران به عنوان 
میزبان بازی های خود در انتخابی جام جهانی 2018 پرداختند.

 تیم ملی فوتبال عراق در انتخابی جام جهانی 2018 روسیه با تیم ملی فوتبال عربستان 
همگروه شده است. با توجه به این كه فیفا برگزاری بازی در خاک عراق را به دلیل ناامنی و 
جنگ فراگیری كه در عراق وجود دارد ممنوع كرده است فدراسیون فوتبال عراق تصمیم 
گرفت ایران را به عنوان میزبان خود انتخاب كند. این تصمیم فدراسیون فوتبال عراق 
باعث خشم و ناراحتی سعودی ها شده است چرا كه آنها پیش از قرعه كشی تاكید كردند 
كه حتی حاضر نیستند برابر عراق هم در ایران به میدان روند. فدراسیون فوتبال عربستان 
به عراق پیشنهاد داد كه به جای ایران، كشور اردن و یا بحرین یا هر كشور عربی دیگر را 
به عنوان میزبان خود در مرحله انتخابی برگزیند، اما فدراسیون فوتبال عراق اصرار دارد 
كه بازی های این كشور تنها به میزبانی ایران برگزار شود كه این تنش جدیدی را برای 
سعودیها به وجود آورده است. رسانه های سعودی از بحران جدید برای فدراسیون فوتبال 
این كشور سخن به میان آوردند و به انتقاد از رئیس فدراسیون فوتبال عراق پرداخته اند. 
مدنی رحیمی، بازیكن سابق الإتحاد و یكی از سران این باشگاه عربستانی در گفت و گویی 
كه با یورو اسپورت داشت، اقدام فدراسیون فوتبال عراق در انتخاب ایران را نوعی بی ادبی 
عراقی ها دانست و به انتقاد از آنها پرداخت. همچنین چند خبرنگار سرشناس عربستانی 
هم به انتقاد شدید از فدراسیون فوتبال عراق پرداختند. فدراسیون فوتبال عربستان تلاش 
می كند تا عراقی ها را راضی به برگزاری بازی در كشوری به غیر از ایران كنند، اما 
فدراسیون فوتبال عراق اصرار دارد كه بازی های این كشور باید در ایران برگزار شود و این 
باعث خشم سعودی ها شده است. مشكل عراق با عربستان بسیار جدی است و با توجه به 
این كه اختلاف آنها بر سر بازی های انتخابی جام جهانی است باید فدراسیون بین المللی 

فوتبال فیفا دخالت و نتیجه نهایی را اعلام كند.
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طاهری: خبرهای خوب برای پرسپولیس در راه است
 هفته دوم می گفتند با اقتدار شانزدهم هستید!

سرپرست باشگاه پر سپولیس می گوید به دنبال ساز و كاری است 
تا هو اد ا ران سهامدار باشگاه شوند.

علی اكبر طاهری  درباره پیروزی چهار بر دو پر سپولیس مقابل 
استقلال، اظها ر كرد: من این پیروزی را به همه هو اد ا ران پرشور 
پر سپولیس تبریک می گویم و مبارک همه آنها باشد. به اعتقاد من 
تیم یک بازی خوب و منطقی را به نمایش گذاشت و توانست به 
پیروزی برسد. فكر می كنم هر دو تیم بازی خوبی را به نمایش 
بردند.  لذت  بازی  این  از  هو اد ا ران  كه همه  به طوری  گذاشتند 
ان شا ء الله بتوانیم در چند بازی آینده به روند پیروزی هایمان ادامه 
دهیم و بتوانیم قهرمانی را به هو اد ا ران هدیه كنیم. این هو اد ا ران واقعا 

لیاقت قهرمانی را دارند.
وی در ادامه با بیان این كه اوایل فصل كسی ما را قبول نداشت، 
تصریح كرد: هفته  دوم یا سوم بود كه تیم ما شانزدهم جدول بود و 
در یک برنامه تلویزیونی كه من روی خط آمده بودم به من گفتند 
كه تیم تان با اقتدار شانزدهم جدول است و من در آن برنامه گفتم 
كه اینقدر زود درباره بازی ها قضاوت نكنید. من گفتم كه بر اساس 
كارشناسی تیم ما پتانسیل  بالایی دارد و به صراحت گفتم كه در 
آخر فصل موفق خواهیم شد. این گونه نمی شود كه به راحتی درباره 
مساله ای اظهار نظر كنیم. باید بازی ها و نتایج را با دقت آنالیز كنیم. 
البته بر این باورم كه اگر اتفاقات اوایل فصل رخ نمی داد شاید ما 
الان با اقتدار در صدر جدول بودیم، اما همین جا هم خوشحالم كه 
توانستیم به صدر جدول برسیم و تلاش مجموعه باشگاه نتیجه  داد.

طاهری افزود: ما هر كاری كه كردیم خدمت به هو اد ا ران بود. هر 
كاری كه از دستمان بر بیاید برای موفقیت پر سپولیس و خوشحالی 

این هو اد ا ران انجام می دهیم.
سرپرست باشگاه پر سپولیس در پاسخ به سوالی درباره تمدید 
قرارداد مهدی طارمی هم توضیح داد: ان شا ء الله خبرهای خوبی در 
راه است. ما كارهایمان را انجام می دهیم و به موقع درباره اتفاقات خبر 

رسانی می كنیم. اجازه بدهید كه مذاكرات مراحل نهایی خود را طی 
كند و بعد صحبت كنیم.

وی همچنین به بدهی های گذشته باشگاه پر سپولیس اشاره كرد 
و ا دا مه  داد: هفته  گذشته بر سر یک پرونده باز هم باشگاه تهدید شد، 

اما با كمک های یكی از دوستانم توانستیم بخشی از مطالبات یكی 
از بازیكنان قدیمی باشگاه را پرداخت كنیم تا باشگاه با كسر امتیاز 
مواجه نشود. ما به خاطر شش الی هفت بازیكن كه تا به حال آنها را 
ندیده بودیم داشتیم بدبخت می شدیم، اما پرونده ها را حل كردیم تا 

مشكلی برای باشگاه پیش نیاید.
طاهری در بخش دیگری از صحبت هایش با بیان این كه به دنبال 
ساز و كاری برای سرمایه گذاری برای باشگاه پر سپولیس است گفت: 
باید طوری بر نامه ریزی كنیم كه درآمدهای باشگاه را سرمایه گذاری 
كنیم. اگر در جاهای مناسبی سرمایه گذاری كنیم مطمئنا چند برابر 
آن به باشگاه باز می گردد، اما اگر درآمدها را هزینه كنیم دیگر هیچ 
پولی نداریم. بنا بر این به دنبال ساز و كاری هستیم تا برای باشگاه 
سرمایه گذاری مناسبی انجام بدهیم. البته یكی از برنامه های بلند 
مدت ما این است كه پس از اخذ مجوزهای لازم هو اد ا ران سرمایه 
و سهام دار باشگاه شوند. اگر بتوانیم این كار را كنیم مطمئنا شاید 
بتوانیم مثل اروپا كه هو اد ا ران سهامدار باشگاه هستند، باشگاهداری 
كنیم. ان شا ء الله در آینده درباره این موضوع بیشتر صحبت خواهم 
كرد. سرپرست باشگاه پر سپولیس در ادامه صحبت های خود با انتقاد 
از بی نظمی های موجود در ورزشگاه آزادی، اظها ر كرد: روز جمعه 
در ورزشگاه آزادی هر دو تیم بازی خوبی را به نمایش گذاشتند، ولی 
مسئولان در برگزاری بازی بی نظم بودند به طوری كه من شاهد 
بودم خیلی از هو اد ا ران بلیت در دست داشتند، ولی نمی توانستند 
وارد ورزشگاه شوند. جالب است كه بدانید من كه سرپرست باشگاه 
هستم، نمی توانستم وارد ورزشگاه شوم و حدود یک ساعت و نیم 
من را پشت در نگه داشتند و اجازه ورود نمی دادند. با این كه با 
اصرارهای فراوان و درگیری هایی كه به وجود آمد توانستم وارد 

ورزشگاه شوم. اگر اجازه بدهند بازی ها را خود باشگاه برگزار كند.
طاهری در پایان خاطر  نشان كرد: اوایل فصل خیلی ها از من 
انتقاد می كرد ند و می گفتند كه كار بلد نیستی، اما وقتی خوب كار 
كنی مطمئنا مردم همه چیز را می بینند. وقتی من روز گذشته وارد 
ورزشگاه شدم و هو اد ا ران شروع به تشویق كردن، كردند متوجه شدم 
كه آنها از عملكرد من رضایت دارند. همین موضوع بالاترین تشكر و 

قدردانی برای من است. 

درس هایی از دربی 82 با مقایسه برانكو و مظلومی

آقای چوبله! در این دایره بسته، تنهایی

 دربی كه در نهایت كاری كرد بعد از 2523 روز پرسپولیس به صدر برسد حتما قبل 
از هر چیز باعث این می شود كه كلاه تعظیم برای برانكو از سر برداریم. برانكویی كه وقتی 
فصل گذشته پرسپولیس ویران شده را تحویل گرفت و اكنون آقای جدول آن را تقدیم 

هواداران كرده است.
 پرسپولیسی كه ابتدای فصل شاید می توانست آبروی هر مربی را ببرد اما این هوش و 
ذكاوت و البته دانش و دانش و دانش مرد كروات بود كه این تیم را در مسیر درست قرار 
داد. درست است كه پرسپولیس از اشكالات فنی خالی نیست اما نقش مربی كه حتی فكر 
حاشیه های دربی را هم می كند و می داند چطور بازیكنانش را از فشار جنگ روانی مهدی 

رحمتی بیرون بیاورد این قدر موثر بوده است كه اشكالات فنی كمرنگ شود. 
این لیگ جذاب است، هر چقدر هم شاید از نظر كارلوس كی روش لیگ ایران خواب آور 
باشد اما این لیگ ایرانی است و جذاب. لیگی كه چند تیم مدعی قهرمانی دارد و الحق كه 
تیم های مدعی حرف هایی برای گفتن دارند. از تفكرات عبدالله ویسی جوان و پر شوروحال 
گرفته تا امیر قلعه نویی و تراكتورسازی كه مثل گرگ گرسنه در زمین می تازند. از یحیی گل 
محمدی كه این روزها تیمش خسته است تا صبای قم با علی دایی، مرد خستگی ناپذیر. این 

لیگ حتی جدال پایین جدولی هایش هم جذاب است.
 اما آنچه این روزها به این لیگ شور وحال داده است در كورس بودن سرخابی هاست. 
سال ها بود كه دو تیم این چنین هم دوش و كنار هم برای قهرمانی پیش نمی رفتند و این 

رقابت تنه به تنه دربی 82 را متمایز از هر شهرآوردی كرد.
 * پرسپولیس این برد را از برانکو دارد 

پرسپولیس به بهترین شكل دربی را برد اما الحق كه این برد برای برانكو بود و باید آن 
را فقط به نام او نوشت. مردی كه با درایتش كنار زمین بازیكنانش را آرام كرد. شاید از 
نظر هواداران سرسخت پرسپولیس این تیم حتی می توانست تعداد گل های بیشتری هم 
بزند كه چندان هم گزافه نیست اما نباید آنها از این نكته غافل شوند كه تیم روبروی آنها 
هفته ها صدرنشین بوده است و خود را مدعی اول قهرمانی می داند. البته شاید تا سال های 
سال نصیب پرسپولیس تیمی مثل غروب جمعه استقلال نشود. تیمی كه قبل از باخت به 
پرسپولیس به خودشان باخته بودند و شاید روز گذشته برای سرخ پوشان بهترین فرصت بود 

تا با تعداد گل بالا این بازی را ببرند. 
پرسپولیسی ها حق دارند شاد باشند اما آنها اگر قهرمانی را می خواهند باید به برخی كج 
رفتاری ها در زمین بازی خاتمه دهند. برخی بازیكنان این تیم بیش از اندازه دنبال درگیری 

با حریف هستند و البته دفاع تیمی پرسپولیس به تمرین بیشتری نیاز دارد.
 * مظلومی سوبله چوبله را به پرسپولیسی ها 

پس داد
 و اما استقلال و اما تیمی كه این روزها به خودش می بازد. تیمی كه مظلومی باید جواب 

بدهد او كه گفته بود از دربی نمی ترسد، نترسیدن این گونه بود؟! 
استقلال دچار یک نوع خودآزاری به نام مخفی كاری شده است. مخفی كاری در ارائه 
تمریناتش به هوادارانش، به رسانه ها به هر آن كه می تواند به استقلال كمک كند اما درها 

به روی همه بسته شده است.
 با مظلومی حرف های زیادی داریم. او كه در نشست خبری پیش از دربی بادی به 

غبغب انداخت و گفت تیمش باید سكوت كند چون نمی خواهند تیم به حاشیه برود. آقای 
مظلومی! آیا مصاحبه نكردن بازیكنانت در دربی تاثیر گذاشت؟ آقای مظلومی كه 4 تا 90 
دقیقه طوری پرسپولیس را به هم پیچیده بودی كه لقب سوبله پوبله را گرفتی حالا بگو 
چه كردی كه این لقب را دو دستی شب گذشته به پرسپولیسی ها تحویل دادی؟ سرمربی 
استقلال شاید فكر می كرد با فرافكنی ها می تواند جلوی ضعف های تیمش را بگیرد.  استقلال 
حتی از دو بازی مانده به پایان نیم فصل نشانه های عقب ماندن را داشت اما انگار در مجموعه 
آبی ها تنها چیزی كه دیده نشد همین مسئله بود. كادر فنی استقلال به خصوص در راس 
آنها مظلومی به جای قبول اشتباهات و پذیرفتن نقدهای پیشكسوتان این تیم راه تعریف و 

تمجید چشم و بسته از تیم خود را انتخاب كردند.
 آقای مظلومی آیا هنوز هم می گویی انتقاد قدیمی های تیم از روی كینه است؟ آیا بهتر 
نبود مشاوران بهتری را برمی گزیدی تا غروب غم انگیزی را برای هواداران استقلال رقم نزنی. 
آیا بهتر نبود به جای اینكه در هر نشست خبری بگویی بازی خوبی انجام دادید و زیبا بازی 

كردید و از همه مهتر مدعی اول قهرمانی هستید اشكالات تیم خود را می پذیرفتی.
یكی از نكات جالبی كه مظلومی بعد از بازی با سپاهان عنوان كرد این بود كه بازیكنانش 
حواسشان به دربی بوده است و حتی باز قبول نكرد كه مقابل تیم اصفهانی بازی ضعیفی 
از خود نمایش گذاشته اند اما حالا كادرفنی استقلال بگوید آیا بازی روز گذشته استقلال 
نشان از این بود كه بازیكنان این تیم دو هفته روی آن تمركز كرده اند؟ تیمی كه مدیرعاملش 

می گوید از عملكرد تیم مقابل سپاهان راضی نیست اما سرمربی منكر هر انتقادی است. 
شاید بهتر باشد مظلومی سوزنی به خود بزند. او در دوسالی كه از استقلال دور بود برای 
بهتر شدن خود چه كرد؟ استقلال دچار دایره بسته ای شده است. آنها در خود فرو رفته 
اند.  پنهان كاری، دوری بازیكنان از مصاحبه و ترس از حاشیه هایی كه قشنگی فوتبال است 
چه چیزی عاید آبی ها كرده است؟ آقای مظلومی شما حتی روز گذشته این جرات را به خود 

ندادی تا مقابل هوادارانت قرار بگیری و به آنها خسته نباشید بگویید.
 آقای مظلومی شما كه تمرین استقلال را می بندی چه چیزی را می خواستی از هوادارانت 
پنهان كنی؟ آیا اتفاق ویژه ای در تمرینات تیمت رخ می دهد؟ شاید سرمربی استقلال 

نمی خواهد عیان كند تصمیم گیرنده اصلی در تیم او خودش نیست!
 راستی پرویز مظلومی كه هیچ گاه این جرات را نداشته تا حق خود را قاطعانه بگیرد چرا 
نیم فصل مهدی مومنی را جذب كرد و چرا برای حفظ میلاد شعبانلوی جوان جنجال به پا 
كرد؟ او در چند بازی این بازیكن را در فهرست 18 نفره گذاشته است؟ جواب فقط یک بازی 
است و آن هم به دلیل نداشتن بازیكن. مظلومی حتی در روزهایی كه باشگاه استقلال حاضر 
نشد برایش بازیكنی بگیرد. این جرات را نداشت كه به مدیران استقلال اعتراض كند و حتی 

نقل قول خودش در این زمینه را منكر شد.
 مظلومی حتی نمی تواند از لحاظ مالی گلایه ای داشته باشد. امسال به نسبت 10 سال 
اخیر باشگاه استقلال بهترین عملكرد مالی را داشته است. پس بازیكنان این تیم اسیر 
مشكلات مالی هم نبوده اند. هر چند در یک برهه ای دست به اعتصاب هماهنگ شده زدند 

اما خیلی زود به هدف خود رسیدند و جیب های خود را پر پول كردند.
 آقای مظلومی گلایه داری. گلایه داری كه چرا تیم برانكو مورد تمجید قرار می گیرد 
ولی تیم او كه از ابتدای فصل صدرنشین بوده مورد قهر است؟ حق داری ناراحت باشی 
آقای مظلومی اما درست در روزهایی كه برانكو با هوش عمل كرد و فضای رسانه ای را به 
سمت خود كشاند شما و تیم رسانه ای استقلال از رسانه ها برای خود غول ساختید و هر 
روز خبرنگاران را از خود دورتر كردید. شاید نتیجه دربی 82 تلخ ترین بازی عمر شما باشد 
اما شاید درسی برای مجموعه استقلال باشد كه با پنهان كاری در عصر ارتباطات نتیجه 

حاصل نمی شود.
 تركیب پرسپولیس 5 ساعت مانده به بازی اعلام شد اما آیا برانكو زمان و زمین را بهم 
دوخت و باشگاه پرسپولیس دست به تكذیب زد؟ آیا پرسپولیس بازی را باخت كه حتی 

می باخت ربطی به این مسائل نداشت. مستطیل سبز فكر فوتبالی می خواهد و مرد عمل.
 آقای مظلومی با این گزارش باید خیلی صادقانه با شما صحبت كنیم؛ صادقانه اعتراف 
می كنیم كه روی نیمكت برای مشاوره های فنی تنها هستی چون دیگر خبری از هنكه و 

.... نیست.
 در بخش رسانه ای نیز فاصله ات با اصحاب رسانه ها دورتر دورتر شده است، چون در این 

دایره بسته ساخته شده برای آبی ها نمی توان به ورود كرد و كمک حالت بود.
 دربی 82 نشان داد كه تنهایی و این تنهایی شاید برخی از بازیكنانت شهامت داشته باشند 
دلایل تنها بودنت را روزی بیان كنند؛ شاید. آقای مظلومی شاید دیروز شعار " حیا كن، رها 
كن" هواداران استقلال را در ورزشگاه آزادی شنیدی، شعاری كه احتمالا از درون باشگاه 
استقلال نیز این روزها مورد تایید است، اما واقعیت این است كه داوی درد این روزهای 
استقلال با رفتن جنابعالی حل نخواهد شد؛ پس آقای سوبله چوبله فوتبال ایران، مراقب 
باش تا آبروی چندین ساله ات خواسته و ناخواسته برباد نرود. مراقب باش تا خودی و غیر 

خودی قربانی ات نكنند.

نكیسا :

 پرسپولیس خودش را از فوتبال ایران جدا كرده
پیشكسوت پر سپولیس معتقد است رحمتی ستاره استقلال در دیدار با پرسپولیس بوده و 

اگر او در این بازی حضور نداشت استقلال گل های بیشتری را دریافت می كرد.
نیما نكیسا با تمجید از عملكرد شاگردان برانكو ایوانكوویچ در داربی هشتاد و دو، اظها ر 
كرد: بازی بسیار خوب و فنی را دیدیم. یک فو تبا ل سراسر تاكتیكی كه مردم از آن 
لذت بردند. پر سپولیس نشان داد كه خودش را از سطح فو تبا ل ایران جدا كرده است. 
استقلال تیمی از پیش باخته نبود و تلاش زیادی برای جبران گل های خورده انجام داد. 

اگر رحمتی، د ر وازه بان استقلال نبود این تیم گل های بیشتری را هم دریافت می كرد.
پیشكسوت پر سپولیس در پاسخ به این سوال كه عده ای معتقدند رحمتی با اشتباهش 
در گل نخست پر سپولیس زمینه ساز شكست استقلال شد، تاكید كرد: شاید عده ای 
بگویند كه سوشا مكانی در صحنه نخست گل استقلال اشتباه كرد، در صورتی كه 
اكثر د ر وازه بان ها چنین گل هایی را دریافت كرده اند. در هنگام بارندگی توپ در سینه 
د ر وازه بان قرار نمی گیرد و دستكش هم چسبندگی لازم را ندارد. شاید رحمتی در صحنه 
گل نخست اشتباه كرده باشد و می توانست توپ را به كنار د ر وازه  هدایت كند، اما وظیفه 
د ر وازه بان دفع توپ است و پس از آن بر عهده مدافعان است. به دنبال خراب كردن یا 

تایید كردن كسی نیستم و معتقدم كه رحمتی خوب بازی كرد.
او گفت: بازیكنان استقلال سعی در حذف هافبک های پر سپولیس از طریق پاس های 
بلند داشتند و پر سپولیس هم با تیكی تاكای مخصوص خود بازیكنان استقلال را كنار 
می زد تا به دروازه حریف نزدیک شوند. نقطه ضعف استقلال سمت چپ این تیم بود كه 

دو گل هم از آن منطقه دریافت كردند.
نكیسا با اشاره به یک داربی زیبا پس از سال ها بی كیفیت بودن این مسابقه گفت: 
مردم بازی زیبایی را دیدند. بازیی كه سراسر حمله بود و مسائل تاكتیكی فراوانی داشت.

او درباره بازی های باقی  مانده لیگ برتر نیز و احتمال قهرمانی پر سپولیس نیز گفت: 
تیم های پایین جدولی خطرناک هستند و شاید خطرناک تر از تیم هایی باشند كه در 
میانه جدول قرار دارند. گسترش فولاد برای كسب سهمیه می جنگد و استقلال اهواز و 
راه آهن برای بقا در لیگ برتر بازی می كنند و نمی توان آنها را دست كم گرفت. استقلال 
اهواز نشان داده كه تیم خطرناكی است و از تیم هایی مانند استقلال، ذوب آهن، سپاهان 
تساوی گرفته است. پیشكسوت پر سپولیس درباره جایگاه استقلال در پایان فصل و این 
كه آیا می تواند از زیر بار این شكست خارج شود، اظها ر كرد: استقلال چند هفته ای است 
كه روی خط تساوی حركت می كند و در نهایت هم این بازی را واگذار كرد. به نظرم 
شكست مقابل پر سپولیس شوک خوبی برای آنها بود و با پیروزی در چهار هفته  باقی  

مانده می توانند قهرمان لیگ برتر هم شوند. 

فینال جام حذفی، دیدار با كرواسی را لغو كرد

 ایران - استرالیا در قلب اروپا
 تیم ملی ایران كه خود را برای دیدارهای مقدماتی جام جهانی 2018 روسیه و در 
مرحله نهایی در منطقه آسیا این رقابت ها آماده می كند قرار است خرداد ماه امسال اردوی 

تداركاتی را در اروپا برگزار كند.
 بر همین اساس قرار بود تیم های ملی ایران و كرواسی در تاریخ 10 خردادماه به مصاف 
هم بروند كه دیدار فینال جام حذفی ایران كه احتمالا در تاریخ 9 خرداد برگزار می شود، 
باعث شد تا این دیدار از آنجایی كه بازیكنان استقلال و ذوب آهن نمی توانند تیم ملی را 
همراهی كنند، با درخواست كی روش لغو شد. در همین راستا و در سفر تیم ملی به اروپا 
قرار است شاگردان كی روش در تاریخ سیزدهم همین ماه در اسكوپیه به مصاف تیم ملی 
مقدونیه بروند. برای ادامه سفر اروپایی ملی پوشان، سرمربی تیم ملی هفته گذشته در 
سفر خود به مالزی برای قرعه كشی مقدماتی جام جهانی با همتایش در تیم ملی استرالیا 
مذاكرات لازم را انجام داده تا تیم  های ملی ایران و استرالیا این بار در قلب اروپا با هم دیدار 
كنند. آنگه پوستكوگلو، سرمربی استرالیا در همین رابطه با كی روش به توافق رسیده تا دو 
تیم در یک كشور اروپایی و پس از دیدار ایران و مقدونیه، یک دیدار تداركاتی را با یكدیگر 
برگزار كنند. استرالیا در جام ملت های آسیا 2015 كه به میزبانی این كشور برگزار شد، 

عنوان قهرمانی را به دست آورد.

عبداللهی:

از هواداران استقلال عذرخواهی می كنم
مشاور ویژه  مدیر عامل استقلال می گوید زیبایی های دیدار تیمش برابر پرسپولیس در 

تلخی نتیجه نهایی گم شده است.
نصرالله عبداللهی در پاسخ به این سوال كه ارزیابی اش از داربی 82 چه بود، اظها ر 
كرد: استقلال خوب نبود و نتیجه ای كه در نهایت به دست آمد باعث ناراحتی هو اد ا ران 
استقلال شد. من از طرف مجموعه باشگاه استقلال از همه هو اد ا ران استقلال عذرخواهی 
می كنم. او ا ضافه  كرد : درست است كه بازی زیبایی را از استقلال و پر سپولیس تماشا 
كردیم و ساختار دفاعی استقلال اشتباها ی زیادی داشت و در سوی مقابل ساختار دفاعی 
پر سپولیس كم اشتباه تر ظاهر شد و در نهایت پیروزی را به دست آورد. وقتی نتیجه  به 
این شكل رقم می خورد همه زیبایی های بازی و نمایش فنی تیم بازنده نادیده انگاشته 
می شود. مشاور ویژه  مدیر عامل استقلال در پاسخ به این سوال كه آیا با بازیكنان و اعضای 
كادرفنی این تیم دیداری داشته است یا نه، گفت: امروز كه تمرین تعطیل است، ولی 

امروز )یكشنبه( یكدیگر را می بینیم و حتما در این باره صحبت می كنیم.
عبداللهی در پایان و در پاسخ به این سوال كه آیا همچنان معتقد است انتقاد از استقلال 
در شرایط فعلی مشكلی را حل نمی كند، گفت: همچنان به این مساله معتقدم كه 
انتقادها مشكلی را حل نمی كنند. كادرفنی استقلال فردا باید جلسه ای را تشكیل دهد و 
برای چهار بازی بعدی و فینال جام حذفی بر نامه ریزی كند. تیم نیاز دارد یک ریكاوری 
روحی - روانی بعد از این شكست تلخ داشته باشد تا با موفقیت در پنج بازی آینده تلخی 

شكست داربی را از بین ببرد.

روشن:آقای مدافع پر ادعا این چه بلایی بود سر استقلال آوردی؟
حسن روشن در گفت وگو با خبرنگار ورزشی خبرگزاری 
فارس در خصوص دیدار استقلال با پرسپولیس اظهار داشت: 
به نظرم پرسپولیس انگیزه خاصی داشت و مهمترین مسئله 
اینجا بود كه حتی قبل از گل اول آن ها نیمكت این تیم دیدنی 
بود. حتی وقتی پرسپولیس گل نزده بود از نیمكت این تیم 
آرامش كاملا از دوربین های تلویزیونی مشخص بود. اگر ابتدای 
فصل ما به آقای مظلومی گفتیم كه شما دوست ما هستید و به 

استقلال نیا دلیل داشتیم.
وی در پاسخ به این سوال كه سرمربی تیم استقلال مدعی 
شده هنوز چیزی تمام نشده است گفت: اتفاقا همه چیز 
تمام شده است اگر این طور پیش برویم حتی سهمیه هم 
نمی گیریم. به نظرم  رحمتی روی دو گل مقصر بود اما اگر او 
نبود اتفاق بدی رخ می داد و معلوم نبود چه می شد. هرچه توپ 
روی دروازه استقلال می آمد بوی گل می داد ما دفاع نداشتیم.

روشن تاكید كرد: آقای مدافع پر ادعا آن چه حركتی بود كه 
در صحنه پنالتی انجام دادی؟این چه بلایی بود سر استقلال 
آوردی؟ بازیكن ما یقه بازیكن حریف را گرفته و توقع داشته 
داور پنالتی نگیرد. حتی یک مدافع مبتدی هم این كارها را 
نمی كند. باور كنید آن قدر استرس داشتم فكر می كردم هر 
توپی كه روی دروازه می آید گل می شود. خط دفاع استقلال 
فاجعه بود و همه اشتباهات یكدیگر را تكمیل می كردند. به 
نظرم ما باید منطقی باشیم و قبول كنیم كه پرسپولیس حقش 

بود كه برنده بازی باشد.
پیشكسوت تیم استقلال در ادامه صحبت های خود با فارس 
تاكید كرد: من می بینم كه افشارزاده زحمت می كشد و حتی 
قرار بود روز قبل از بازی به هتل برویم و در كنار بازیكنان 
باشیم اما برنامه تغییر كرد و از ما خواستند كه شب برویم. اما 
با این مسائل این تیم درست نمی شود. قبول كنیم استقلال 
لیاقت قهرمانی ندارد چون ما هرچه در نیم فصل فریاد زدیم 

فایده ای نداشت.
وی تاكید كرد: در اواسط فصل ما اصلا یار نگرفتیم و جالب 
است بازیكنان تیم فكر می كردند هر بازیكنی به استقلال اضافه 
شود می خواهد جای آن ها را بگیرد. شما لوكا ماریچ مدافع 
پرسپولیس را با پرو پیچ استقلال قیاس كنید. او زمانی كه به 
بازی آمد فقط یک ضربه سر زد و خلاص و هیچ كار دیگری 

انجام نداد.
روشن در خصوص اینكه بازیكنان استقلال بعد از پایان 
مسابقه گفت وگویی انجام ندادند و پورحیدری به جای آن ها 
عذرخواهی كرد گفت: مقصر بازیكنان نیستند چون آن ها به 
جای عذرخواهی باید فوتبال بازی می كردند. مقصر شخص 
دیگری است كه خودش می داند چه بلایی بر سر استقلال 

آورده است. مظلومی هم یک جور مقصر است چون او چه از 
لحاظ مدیریتی بلكه از لحاظ فنی هم اشكالات بسیار زیادی 
دارد. شما ببینید چرا باید خسرو حیدری در حالی كه به تیم 

حریف فشار وارد می كرد از بازی تعویض شد.
وی با انتقاد از مظلومی و مسئولان باشگاه استقلال مبنی 
بر پنهان كردن تمرینات این تیم از چشم هواداران و رسانه ها 
گفت: این كارها چیست كه انجام می دهید؟قبل از انقلاب هم 
تمرینات را نمی بستند. استقلال و پرسپولیس مثل راه آهن و 
صبا نیستند كه طرفدار كمی داشته باشند. شاید باور نكنید 
ولی ما قبل از انقلاب در زمین دیهیم در تمریناتمان روزی 2 
هزار تماشاگر داشتیم. تماشاگر استقلال حق دارد بداند كه چه 
بازیكنی مصدوم است و چه بازیكنی خوب تمرین نمی كند.
خود مظلومی باید به مردم بگوید چرا تمریناتش مخفیانه است.

با این شكست نه تنها بازیكنان بلكه همه عوامل استقلال به 
خاطر این نتیجه باید از مردم عذرخواهی كنند. می دانید چرا؟ 
چون زمان ما شاید 20 درصد استقلالی وجود داشت ولی 
الان یک بچه تا چشمش را باز می كند با تیم های استقلال و 
پرسپولیس آشنا است. به این خاطر است كه می گویم بازیكن 

و مسئولین باید نسبت به هوادار پاسخگو باشد.
پیشكسوت استقلال تاكید كرد: خدا را شكر كه نتیجه 
سنگین تری بدست نیامد و آبروی ما بیش از این نرفت. اول 
فصل وقتی از ما مشاوره گرفتند گفتیم مظلومی نیاید بهتر 
است. من 40 سال پیش یک ماشین داشتم كه هر كس 
آن را می دید چند دقیقه ای به او نگاه می كرد اما حالا كه با 
آن ماشین این طرف و ان طرف می روم هیچ كس نگاهش 
نمی كند و شاید به من بخندند. زمانه تغییر كرده و مردم به روز 
شده اند. تماشاگر فوتبال را می فهمد و می دانم كه دیشب دل 
آن ها شكست و به قول آقای پورحیدری منِ حسن روشن هم 

از هواداران استقلال عذرخواهی می كنم.

آگهی فقدان سندمالکیت 
آقای رضا حمایتیان با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته سند مالكیت 
ششدانگ پلاک10690/44 اصلی بخش 1 صفحه 13 دفتر 198 ذیل ثبت 29408 بنام 
رضا حمایتیان ثبت و صادره و تسلیم شده سپس نامبرده اعلام داشته كه سند مالكیت در 
اثر اسباب كشی مفقود گردیده. لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 120 آئین نامه 
قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه كسی مدعی وجود سند 
مالكیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی 
ظرف مدت 10 روز كتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی 
قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالكیت  المثنی 

برابر مقرارت اقدام خواهد شد./
جعفر كاظمی
رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم



5علمی و سلامت

محققان اسپری هوشمندی طراحی كرده اند كه عكس را بر روی دیوار كپی می كند.
به گزارش خبرگزاری دانشجویان ایران)ایسنا( منطقه خراسان، نقاشی های دیواری این روزها 
رونق یافته است اما هركسی نمی تواند این نقاشی ها را انجام دهد محققان به دنبال حل این 

مشكل، اسپری هوشمند را طراحی كرده اند.
اسپری رنگ هوشمند برای نقاشی بر روی سطوح بسیار آسان است و هر طرحی را می تواند 

اسپری كند.
این سیستم از نقاشی به كمک كامپیوتر كه در حدود چندین دهه است انجام می شود، الهام 
گرفته است. فناوری این نقاشی بر روی گوشی های هوشمند هم طراحی شده، با این تفاوت كه 

كار با این اسپری ها پیشرفت می كند و قابل توسعه است.
انجام كار با اسپری ها برای كاربران غیرماهر بسیار جالب خواهد بود. این اسپری رنگ ها می تواند 
به طور خودكار تصویر لود شده در حافظه خود را به نقاشی دیواری بزرگتر تبدیل كند. هر تصویر 

كه چندین رنگ در آن استفاده شده است را می توان با چندین اسپری رنگ كرد. 

ضد زنگ نانویی تولید شد

طراحی دستگاه ارتباط از راه دور كوانتومی غیرقابل هک

افزایش مقاومت به خوردگی با ضدزنگ نانویی محققان كشور
بخش  همكاری  با  اصفهان  صنعتی  دانشگاه  محقق 
خصوصی موفق به تولید آزمایشگاهی یک ضدزنگ نانویی 
مقاوم به خوردگی شده است كه از آن می توان به  عنوان 
یک پوشش محافظ در برابر خوردگی در صنایع ساختمانی 
استفاده كرد. به گزارش سرویس علمی ایسنا با توجه به 
اینكه خوردگی یک فرآیند خود به خودی است، سالیانه 
خسارت های آن موجب صرف هزینه های هنگفتی در سراسر 
جهان می شود. فرآیند خوردگی علاوه بر خسارت های مالی، 
خسارت های جانی زیادی را نیز موجب می شود و  بهترین و 
ساده ترین روش برای بهبود مقاومت فلزات در برابر خوردگی، 
جلوگیری از تماس سطح فلز و محیط خورنده است كه این 
عمل به كمک اعمال یک پوشش بر روی سطح فلز امكان 
پذیر است. ولی از سوی دیگر خلل و فرج های موجود در 
پوشش های پلیمری اعمال  شده بر روی سطوح فلزی موجب 
نفوذ آب به زیر سطح رنگ شده و موجب خوردگی زیرلایه ی 
فلزی می شود. ازاین رو تحقیقات گسترده ای بر روی بهبود 
عملكرد این پوشش ها از طریق پر كردن خلل و فرج های 
موجود در آنها صورت گرفته است. طاهره سادات علاءالدینی، 
مجری طرح، مطالعاتی را در این زمینه با همكاری بخش 
خصوصی اجرا كرده است. وی با اشاره به نحوه  عملكرد ضد 
خوردگی پوشش های آلی، گفت: رنگ های آلی با ایجاد یک 
 لایه  سطحی بر روی سطح فلز، بین سطح فلز و محیط 
خورنده فاصله ایجاد كرده و به این صورت فلز را از خوردگی 
محافظت می كنند. با این  حال، این نوع رنگ ها در برابر 
گونه های خورنده ای مانند اكسیژن، رطوبت و تا حدی یون ها 

نفوذپذیر هستند. وی با تاكید بر این كه حضور ذرات میكرونی 
تا حدودی توانسته است این مشكل را رفع كند، خاطر نشان 
كرد: در این راستا طرح پژوهشی را با هدف جایگزینی میكرو 
ذرات آهن در پوشش آلی پایه آلكیدی با نانو ذرات آهن 
سنتز شده و بررسی میزان تغییرات عملكرد ضدخوردگی 
این پوشش اجرایی كردیم. علاءالدینی در خصوص نحوه  
اثرگذاری نانو ذرات آهن بر عملكرد ضدخوردگی این پوشش 
پایه آلكیدی افزود: ذرات در اندازه  نانومتری در مقایسه با 
ذرات میكرونی توانایی بیشتری در پر كردن خلل و فرج 
ریز موجود در پوشش دارند. از این رو، حضور این نانوذرات 
یک سد نفوذناپذیر در برابر عوامل خورنده ایجاد می كنند. 
همچنین این نانوذرات قادر به تقویت ساختار مكانیكی پلیمر 
نیز هستند و نسبت سطح به حجم بالای نانوذرات موجب 

می شود مقادیر به مراتب كمتری از نانوذرات در مقایسه با 
میكروذرات مورد نیاز باشد. 

 مجری طرح با تاكید بر این كه در این تحقیقات موفق به 
تولید آزمایشگاهی یک ضدزنگ نانویی مقاوم به خوردگی 
شدیم، تصریح كرد: در صورت تجاری سازی و تولید انبوه 
ضدزنگ سنتز شده، هزینه تمام شده محصول در مقایسه 
با ضد زنگ های آلكیدی پایین تر خواهد بود.  این طرح در 
قالب پایان نامه  كارشناسی ارشد طاهره سادات علاءالدینی و با 
راهنمایی دكتر حسن حدادزاده و دكتر فاطمه داور از دانشگاه 
صنعتی اصفهان انجام شده است. این پایان نامه كه با همكاری 
یک شركت خصوصی انجام  شده، تحت عنوان پایان نامه  مورد 
نیاز صنعت به تأیید داوران ستاد ویژه  توسعه  فناوری نانو نیز 

رسیده است. 

طراحی آسمان خراش اطلاعاتی پایدار در ایسلند
محققان موفق به طراحی و ساخت یک آسمان خراش اطلاعاتی در ایسلند شدند كه از 
سال 2017 ترافیک IP جهانی در آن ثبت می شود. به گزارش خبرگزاری دانشجویان ایران 
)ایسنا( منطقه خراسان و به نقل از اینهبیتت، اگر بخواهید تمامی داده های ذخیره شده در 
این پایگاه را بررسی كنید، سرگیجه خواهید گرفت؛ چون هر كلیک، پست الكترونیكی، 
پست های اینستاگرام و هر چیزی كه فكر كنید، در این پایگاه ثبت می شود. در واقع این 
آسمان خراش اطلاعاتی برای ذخیره اطلاعات طراحی شده است.  این ساختمان یک برد 
اصلی استوانه ای است كه تمامی اطلاعات جهانی را به روشی پایدار ذخیره می كند. این طرح 
به چندین دلیل اجرا شد. اول اینكه هوای سرد ایسلند به طور طبیعی این برج را خنک 
می كند. دومین دلیل موقعیت جغرافیایی ایسلند بود كه بین اروپا و ایالات متحده آمریكا 
قرار گرفته و سومین دلیل، ایسلند كشوری با انرژی پاک فراوان است؛ در نتیجه این برج از 
انرژی 100درصدی با منابع پایدار استفاده می كند. بر اساس اظهارات طراحان این پروژه در 
آینده به مركز اطلاعاتی سبز در ایسلند تبدیل خواهد شد. مركز اطلاعاتی به طور مرسوم 
ساختمان صنعتی بدون معنای ضمنی معماری و منطقه ای بی نام است، اما هدف اصلی این 
پروژه بررسی راه حل های جدید تركیب بندی است كه نمایانگر پیچیدگی و اهمیت ساختمان 
ذخیره اطلاعاتی است. آنان معتقدند تركیب بندی مركز اطلاعات استفاده از انرژی های پایدار 
را افزایش داده و استفاده دوباره به روشی پایدار را ارائه می دهد.  این برج میان تهی بوده و 
اجزای تشكیل دهنده بیرونی آن محكم است. حفره داخلی آن به خنک سازی هوا و فضای 
درونی كمک می كند. هوای گرم نیز توسط سیلندرها مانند دودكش به بیرون فرستاده شده 

و برای آزمایشگاه ها و گلخانه های طبقه پایین مورد استفاده قرار می گیرد. 

اسپری های هوشمندی كه عکس را برای شما 
كپی می كنند

محققان كشور موفق به تولید آزمایشگاهی یک ضدزنگ 
نانویی مقاوم به خوردگی شدند كه از این محصول می توان 
برابر خوردگی در صنایع  در  به عنوان یک پوشش محافظ 

ساختمانی استفاده كرد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از ستاد ویژه توسعه فناوری 
نانو، با توجه به اینكه خوردگی یک فرآیند خود به خودی است، 
سالیانه خسارت های آن موجب صرف هزینه های هنگفتی در 
سراسر جهان می شود. فرآیند خوردگی علاوه بر خسارت های 

مالی، خسارت های جانی زیادی را نیز موجب می شود.
به  طوركلی بهترین و ساده ترین روش برای بهبود مقاومت 
فلزات در برابر خوردگی، جلوگیری از تماس سطح فلز و محیط 
خورنده است كه این عمل به كمک اعمال یک پوشش بر 
روی سطح فلز امكان پذیر است. خلل و فرج های موجود در 
پوشش های پلیمری اعمال  شده بر روی سطوح فلزی موجب 
نفوذ آب به زیر سطح رنگ شده و موجب خوردگی زیرلایه  

فلزی می  شود. ازاین رو تحقیقات گسترده ای بر روی بهبود 
عملكرد این پوشش ها از طریق پر كردن خلل و فرج های موجود 
در آن ها صورت گرفته است.  طاهره سادات علاءالدینی، مجری 
طرح، عنوان كرد: رنگ های آلی با ایجاد یک  لایه  سطحی روی 
سطح فلز، بین سطح فلز و محیط خورنده فاصله ایجاد كرده و 
بدین صورت فلز را از خوردگی محافظت می كنند. وی با بیان 
اینكه با این  حال، این نوع رنگ ها در برابر گونه های خورنده ای 
مانند اكسیژن، رطوبت و تا حدی یون ها نفوذپذیر هستند، ادامه 
داد: حضور ذرات میكرونی تا حدودی توانسته است این مشكل 
را مرتفع سازد؛ در این راستا، هدف از انجام این طرح جایگزینی 
میكروذرات آهن در پوشش آلی پایه آلكیدی با نانوذرات آهن 
سنتز شده و بررسی میزان تغییرات عملكرد ضدخوردگی این 
پوشش بوده است.  وی در خصوص نحوه  اثرگذاری نانوذرات 
آهن بر عملكرد ضدخوردگی این پوشش پایه آلكیدی افزود: 
ذرات در اندازه  نانومتری در مقایسه با ذرات میكرونی توانایی 

بیشتری در پر كردن خلل و فرج ریز موجود در پوشش دارند. 
از این رو، حضور این نانوذرات یک سد نفوذناپذیر در برابر عوامل 
خورنده ایجاد می كنند.  علاءالدینی اظهار داشت: همچنین این 
نانوذرات قادر به تقویت ساختار مكانیكی پلیمر نیز هستند؛ 
نسبت سطح به حجم بالای نانوذرات موجب می شود مقادیر 
به مراتب كمتری از نانوذرات در مقایسه با میكروذرات مورد نیاز 
باشد.  علاءالدینی عنوان كرد: در صورت تجاری سازی و تولید 
انبوه ضدزنگ سنتز شده، هزینه تمام شده محصول در مقایسه 

با ضدزنگ های آلكیدی پایین تر خواهد بود.  
این طرح در قالب پایان نامه  كارشناسی ارشد طاهره سادات 
علاءالدینی و با راهنمایی دكتر حسن حدادزاده و دكتر فاطمه 
داور از دانشگاه صنعتی اصفهان انجام شده است. این پایان نامه 
كه با همكاری شركت رنگ پارسین كیان وزین انجام  شده كه 
تحت عنوان پایان نامه  مورد نیاز صنعت به تأیید داوران ستاد 

ویژه ی توسعه  ی فناوری نانو نیز رسیده است.

دانشمندان روسی یک دستگاه ارتباط از راه دور كوانتومی ساخته اند كه بطور نظری قابل 
هک نیست و راه را برای ساخت سیستم های ارتباطی كوانتومی ایمن به منظور تبادل اطلاعات 

هموار كرده اند.
 این دستگاه كه هنوز در مراحل تجربی قرار دارد از قابلیت انتقال یک سیگنال تک فوتونی 

كوانتومی در فاصله 250 كیلومتری یا بیشتر برخوردار است.
امنیت داده بطور فزاینده ای نه تنها برای شركت های عظیم، بانک ها و سایر صنایع بلكه 
برای ادارات كوچكتر و افراد عادی به یک مشكل بزرگ تبدیل شده است. برای مثال، شركت 
Verizon Enterprise اخیرا با یک نفوذ امنیتی بزرگ روبرو شد كه طی آن هكرها توانستند 

داده های 1.5 میلیون مشتری این شركت را بدزدند.
چنین مشكلاتی به دلیل آسیب پذیر بودن الگوریتم های كنونی مورد استفاده در كدگذاری 
داده ها به وجود می آید و پیچیده تر بودن این الگوریتم ها نیز كاری از پیش نمی برد. ایمن كردن 
اطلاعات با استفاده از قوانین پایه كوانتوم می تواند رویكرد متفاوتی باشد زیرا كاربر اصلی در زمان 

بروز هر گونه اختلالی به سرعت آگاه می شود.
اكنون محققان دانشگاه ITMO و دانشگاه Heriot-Watt یک روش جدید را برای تولید و 
انتقال داده های كوانتومی توسعه داده اند. آن ها برای انتقال سیگنال های كوانتومی از فركانس های 

جانبی استفاده كرده اند كه چنین رویكردی می تواند به ساده سازی طراحی دستگاه كمک كرده 
و جای زیادی برای شبكه كوانتومی ارائه كند.

این كشف می تواند راه را برای وجود همزمان اطلاعات متفاوت با طول  موجهای مختلف در 
یک كابل نوری منفرد هموار كند. علاوه بر آن، این رویكرد همچنین می تواند با فیبرهای نوری 

موجود در ارتباطات سنتی ادغام شود.
بیت های كوانتومی با هدایت لیزر به درون یک تعدیل كننده درون سیستم ادغام می شوند كه 
فرآیند انتقال داده را انجام می دهد. موج منتشر شده توسط لیزر به چندین موج منفرد تقسیم 

می شود و این فرآیند جداسازی پس از انتفال به درون كابل در پایانه گیرنده نیز رخ می دهد.
بسته به سرعت هدایت در فرستنده و گیرنده، امواج یكدیگر را تقویت كرده یا قطع می كنند. 
چنین عملی به عنوان تركیب داده دوتایی تعبیر می شود كه یک كلید كوانتومی را ایجاد می كند.

اگرچه امواج در فرآیند انتقال با تغییرات مختلف روبرو می شوند، این تغییرات همیشه یكسان 
بوده كه با اجرای بیشتر و با رسیدن به پایانه گیرنده، صافتر می شوند از این رو هر دو فرستنده و 

گیرنده از تركیب یكسانی برخوردارند.
در حال حاضر، محققان به دنبال تولید یک سیستم رمزنگاری كاملا كوانتومی هستند كه 

كلیدهای كوانتومی ساخته و همزمان داده های مفید را نیز منتقل می كند.

خوابیدن با موی خیس و خشک نشده یكی از بدترین عادت هایی است كه برخی ها دارند. اگر 
شما هم اینگونه هستید بهتر است این عادت بد و مضر را ترک كنید. 

به سه دلیل توصیه می شود كه حتما موهای خود را خشک كنید و بخوابید و به هیچ وجه با 
موهای مرطوب یا خیس نخوابید:

- سردرد
درجه حرارت بدن در خواب افزایش می یابد. بدن گرم و رطوبت سر خیس پیچیده شده در 
حوله، می تواند سردرد شدید ایجاد كند. وقتی مو مرطوب است درجه حرارت سر نمی تواند با 

درجه حرارت بدن تطبیق یابد؛ به همین دلیل سردرد شدیدی در نصفه شب به وجود می آورد.
- عفونت

بالش محل مناسبی برای رشد باكتری ها است، زیرا عرق، سلول های مرده و چربی های پوست 
را جذب می كند. موهای خیس باعث مرطوب شدن بالش می شود كه محل مناسبی را برای رشد 

عفونت و باكتری فراهم می كند.
- موهای شکننده و موخوره

خوابیدن با موهای خیس باعث می شود موها خیلی زود بشكنند و به آنها آسیب وارد شود و 
در نهایت به موخوره منجر گردد.

نکته هایی مهم برای شانه زدن و خشک کردن موها
- با موهای خود به ملایمت رفتار كنید. غلاف اطراف هر تار مو به سمت پایین رشد می كند. 
هنگام خشک كردن موها با حوله و شانه و سشوار زدن همیشه از سمت ریشه به سمت نوک مو 

دست را حركت دهید تا مو نشكند.
شانه و برس خود را حداقل هفته ای یک بار با آب و صابون بشویید

- از برس مناسب برای هر كاری استفاده كنید. برای صاف كردن مو از یک برس گرد و قطور، 
برای مجعد كردن و حالت دادن از برس گرد نازک و از برس تخت برای صاف و یكدست كردن 

سطح مو استفاده كنید.
- استفاده از كرم یا شامپوهای نرم كننده مو پس از حمام كردن، مو را نرم تر كرده و شانه كردن 

مو را راحت تر می كند.
- موهایتان را پیش از شستشو با شامپو برس كنید تا خوب از هم جدا شوند.

- وقتی كه مو خیس است شكننده تر است، بنابراین از خشک كردن خشن مو با حوله و شانه 
زدن و برس كشیدن سفت و سخت موهای خیس باید جدا خودداری كنید.

- دو بار شامپو زدن پی در پی بی فایده است و همان یک بار كافی است. در واقع بار دوم شستن، 
بیهوده پوست سر را حساس می كند و باعث ایجاد الكتریسیته در موها می شود.

 - برس زدن موها باید دو بار در روز )صبح و شب( و هر بار دست كم یک دقیقه انجام شود.
- برای جدا كردن موها از هم، ابتدا شانه را روی نقاطی كه گره های احتمالی وجود دارد بگذارید 

و گره ها را باز كنید. موها را نكشید و به تدریج دسته هایی از مویتان را شانه كنید.
- اگر موهایتان را شستید، صبر كنید تا 80 درصد از موهایتان خشک شوند و بعد برس بكشید.

  - از شامپوهای مناسب با نوع موهایتان استفاده كنید. توصیه می شود از دو نوع شامپو به طور 
متناوب استفاده كنید.

- به قدرت كف شامپو اعتماد نكنید، كف زیاد نمی تواند دلیل پاكی و تمیزی موها باشد. اكثر 

شامپوها نرم كننده هستند و كمتر كف می كنند.
  - دو بار شستشوی موها با شامپو در هفته توصیه می شود.

- به طور مداوم از سشوار استفاده نكنید. بگذارید گاهی اوقات موهایتان در هوای آزاد خشک 
شوند.

- اگر می توانید آبكشی موها را با آب سرد خاتمه دهید، چرا كه این عمل باعث می شود كراتین 
موجود روی سطح بیرونی مو صاف شود. لذا موی شما با این عمل صاف تر، درخشان تر و براق 

تر خواهد شد.
 - نكته آخر كه بسیار مهم است و اغلب فراموش می شود، این است كه شانه و برس خود را 

حداقل هفته ای یک بار با آب و صابون بشویید.
8 اشتباه مضر برای سلامت موها

- شانه زدن پس از حمام
موهای سر شما وقتی خیس می شوند در آسیب پذیرترین حالت ممكن قرار می گیرند. برای 
جلوگیری از گره خوردن و نامرتب شدن مو بعد از حمام، می بایست موی خود را پیش از خیس 
شدن شانه بزنید. اگر دوست دارید هنگام حمام كردن هم این كار را تكرار كنید، باید از نرم كننده 

استفاده كنید و شانه ای با دندانه های باز و فاصله دار انتخاب كنید.
- شانه نزدن از ریشه مو

بسیاری از خانم ها بر این باورند كه شانه زدن زیاد مو باعث تخریب ساقه موها و ریزش آن 
می شود. برای همین هم تنها به شانه كردن نوک مو بسنده می كنند. 

استفاده از اسپری یا موس بر روی موها قبل از اتو كردن و بابلیس كشیدن مو، خیلی برای 
سلامت مو مضر است، طوری كه برای بازگرداندن سلامت آن تنها می بایست موهایتان را كوتاه 

كنید
این در حالی است كه چربی پوست سر بهترین نرم كننده مو به شمار می رود و وقتی مو را 
از ریشه شانه می كنید، هم پوست سرتان را ماساژ داده اید و هم فرصتی برای تغذیه ساقه مو 

فراهم كرده اید. 
بهتر است برای این منظور از شانه چوبی استفاده كنید.

- شست وشوی روزانه
این باور كه موی سر را نباید هر روز شست، تقریبا بین تمامی افراد جا افتاده است. این عقیده تا 
حدودی درست است چراكه استفاده از شامپو در هر بار استحمام برای مو مضر است، با این حال 
اگر هر روز امكان دوش گرفتن دارید، موی خود را بدون هیچ موادی شستشو دهید. این كار باعث 

از بین رفتن غبار روی پوست سرتان می شود.
- خشک کردن موی سر با حوله

دستورالعمل بسیاری از محصولات مراقبت از مو تاكید دارند كه مو را با حوله خشک كنید. با این 
حال لازم است بدانید كه خشک كردن موی سر با این روش می تواند موجب گره افتادن در مو و 
زبر شدن آن شود. بهتر است تنها حوله را دور موها ببندید. درست است كه با این شیوه به زمان 

طولانی تری برای خشک شدن نیاز دارید، اما موهای سالم و زیباتری خواهید داشت.
- استفاده از سشوار، اتو، بابلیس و ...

لوازم برقی كه به مدد گرمای مصنوعی به موی شما حالت می دهند یكی از زیان آورترین وسیله 
ها برای موهای شما هستند. با این حال بسیاری از زنان بدون این لوازم نمی توانند از موی خود 
نگهداری كنند. بنابراین پیشنهاد ما به شما این است كه تا حد ممكن استفاده از این لوازم را به 

شرایط خاص محدود كنید و پس از استفاده از آن ها، سرم های تقویت مو را بكار ببرید.
قبل از سشوار كشیدن موی خیس، صبر كنید تا موها به حالت نم دار دربیاید و درجه سشوار 

را بجای باد داغ بر روی گرمای متعادل تنظیم كنید.
- استفاده از اتوی داغ بر روی موی نم دار

موی نمدار و فلز داغ بدترین تركیب ممكن را بوجود می آورند. اتوی مو و بابلیس داغ باعث 
تخریب ساقه مو شده و آن را شكننده می كند. به خاطر داشته باشید حتی وقتی كه به شدت 

عجله دارید می بایست تا كامل خشک شدن موهایتان صبر كنید.
- استفاده از موس و اسپری پیش از حالت دادن

اگر برای ماندگاری بیشتر حالت موی سرتان پیش از فر یا اتو كردن به آن اسپری یا موس 
می زنید، باید بدانید كه بدترین جنایت را در حق موهایتان مرتكب شده اید. الكل موجود در این 
مواد بر روی مو پس از آنكه حرارت می بینند، مو را شكننده و خشک می كند، به طوری كه برای 

بازگرداندن سلامت آن تنها می بایست موهایتان را كوتاه كنید.
-  پوش دادن

خانم هایی كه با كمک شانه پوش تلاش می كنند موهایشان را پر پشت تر نشان دهند، بایستی 
بدانند كه با هر بار استفاده از شانه پوش، موی خود را 20 درصد ضعیف تر می كنند. این كار 
ممكن است موجب موخوره شود و همانطور كه می دانید موخوره هیچ درمان قطعی ندارد. به 
جای استفاده از شانه پوش، از اسپری مو استفاده كنید. اما توجه داشته باشید كه اسپری را بعد از 

سشوار كردن و حالت دادن، برای تثبیت حالت مو استفاده كنید.

با موهای خیس نخوابید صبح ها بخوابم یا ورزش كنم؟
خواب مهم تر است یا ورزش؟ بسته به شرایط ممكن است پاسخ های متفاوتی به این 
سئوال بدهیم. اما پژوهش های انجام شده به ما می گویند كه تحت چه شرایطی كدام 

را انتخاب كنیم.
زنگ ساعت به صدا در می آید و شما به طرز عجیبی گیج و سست هستید. آیا باید 
چرتی كوتاه بزنید یا از رختخواب بیرون بیایید و به باشگاه بروید؟ آیا وقتی در دام خواب 

می افتید، به ضرر بدن تان تمام خواهد شد؟ 
هم خواب و هم ورزش برای سلامتی مهم هستند و به گفته كارشناسان گاهی راهی جز 
این ندارید كه یكی را برای دیگری قربانی كنید. ورزش منظم به شما كمک می كند خواب 
خوبی داشته باشید و خواب خوب شبانه هم به شما كمک می كند از فواید ورزش بهترین 
استفاده را ببرید. اگر تغذیه مناسبی هم داشته باشید، سه شرط اولیه یک زندگی سالم و 
شاد را دارا هستید. طبق تحقیقات موسسه ملی خواب، آنهایی كه ورزش می كنند، خواب 
شبانه بهتر و راحت تری دارند. از طرف دیگر، یک خواب خوب شبانه باعث می شود روز 
بعد، تمرین ورزشی تان بهتر و طولانی تر باشد. اما گهگاه پیش می آید كه مجبور شوید 
بین یک ساعت خواب بیشتر و یک ساعت ورزش یكی را انتخاب كنید. به احتمال زیاد 
خوشحال می شوید اگر بشنوید كه بیشتر كارشناسان می گویند می توانید به زیر پتوی 
تان بخزید و به خواب تان ادامه دهید. بر اساس مطالعات، فعالیت های ورزشی منظم برای 
خواب با كیفیت مهم و ضروری است، و خواب خوب و عالی نیز برای عملكرد فیزیكی مهم 
است. وقتی مجبور هستید یا خواب و یا ورزش را انتخاب كنید، خواب را انتخاب كنید، 
چون خواب اساس و زیرساخت است. افراد گوناگون، نیازهای خواب شان متفاوت است، 
اما بیشتر پژوهش ها نشان می دهند بزرگسالان حداقل به هفت ساعت خواب با كیفیت 
شبانه نیاز دارند.  خیلی از اشخاص فكر می كنند می توانند با كمتر از این مقدار خواب 
هم عملكرد خوبی داشته باشند، اما زمانی كه مورد آزمایش قرار می گیرند، می بینیم كه 
سطح عملكردشان، بهترین نیست. آنها به احساس خستگی و ناتوانی " عادت " كرده اند، 
و فكر می كنند این حالت طبیعی است. بنابراین اگر شب تا دیروقت بیدار بوده اید یا برای 
به خواب رفتن مشكل داشته اید و مدام این پهلو به آن پهلو شده اید، خوب است كه گاهی 
هم خواب بیشتر را انتخاب كنید و آن را به مثلا دوی صبحگاهی روی تردمیل ترجیح 
دهید. ضمنا خواب كافی برای اندازه دور كمرتان هم خوب است. وقتی به اندازه كافی نمی 
خوابید، شروع به پرخوری می كنید و نمی دانید هم كه چرا چنین اتفاقی می افتد. دلیل 
این حالت مربوط به بخشی از مغز است كه به آن مركز سیری می گویند. این ناحیه از 
مغز كه به شما اجازه می دهد احساس سیری كنید، وقتی خواب كافی نداشته باشید، به 
خوبی فعالیت نمی كند و عملكرد درستی ندارد. پس اگر روزی مجبور شدید بین خواب 

و ورزش یكی را انتخاب كنید، خواب واقعا به نفع تان خواهد بود.
اگر كمبود خواب داشته باشید و ورزش را انتخاب نمایید، تمرین ورزشی به ضررتان 
خواهد بود. خواب ناكافی، عملكرد ورزشی، تمركز و توجه و دقت تان را تضعیف می كند. 

افراد خسته، فعالیت درستی ندارند و به آسانی آسیب می بینند.
ورزش و خواب روی همدیگر تاثیر مثبت دارند

طبق تحقیقات موسسه ملی خواب، آنهایی كه ورزش می كنند، خواب شبانه بهتر و راحت 
تری دارند. در تحقیقات، 83 درصد از افرادی كه ورزش شدید می كردند و 77 درصد از 
آنهایی كه ورزش با شدت متوسط انجام می دادند بیان كردند كه خواب " خیلی خوب " یا 
" نسبتا خوب" دارند، و تنها 56 درصد از آنهایی كه ورزش نمی كردند تقریبا چنین پاسخی 
دادند. یک خواب خوب شبانه باعث می شود روز بعد، تمرین ورزشی تان بهتر و طولانی تر 
باشد و برعكس، خواب بی كیفیت و ناكافی باعث می شود روز بعد انگیزه و انرژی كمتری 
برای ورزش داشته باشید. ورزش می تواند كیفیت خواب را بهتر كند و خواب عمیق را كه 

برای حافظه، عملكرد و سلامت جسمی موثر و احیا كننده است، تقویت نماید.
هوشمندانه عمل کنید

در دنیای كامل و دقیق امروز، برای هر كاری می توانید فرصت پیدا كنید. اگر شب 
سر ساعت مناسبی بخوابید و خواب خوبی داشته باشید، صبح شاداب و با احساس 
خوشایندی از خواب بیدار خواهید شد، احساس خوبی كه به شما این امكان را می دهد 

تا زمانی برای ورزش كردن پیدا كنید.
اگر خوب نمی خوابید، الگوهای درست خواب تان را كنترل و بررسی كنید، یعنی 

هركاری كه می توانید انجام دهید تا بتوانید خوب بخوابید، از جمله:
- سرساعت منظمی بخوابید و بیدار شوید.

- اتاق خواب تان را خنک نگه دارید. - پیش از خواب غذای سنگین نخورید. - دیر وقت 
قهوه ننوشید. - اتاق خواب تان تاریک و آرام باشد.

- وسایل الكترونیكی را از اتاق خارج كنید و پیش از خواب از آنها استفاده نكنید.
- یک عادت منظم برای آرام سازی پیش از خواب داشته باشید، مثل دوش آب گرم.

كشف یک عارضه جانبی دیگر 
از مصرف فست فودها 

پژوهشگران دانشگاهی در آمریكا مصرف فست فودها )غذاهای آماده( را با حضور مواد 
شیمیایی بالقوه مضر مرتبط می دانند كه این ارتباط اهمیت زیادی در بهداشت عمومی دارد. 
به گزارش ایرنا از پایگاه اینترنتی ایندیپندنت ، محققان دانشگاه جورج واشنگتن در جریان 
یك مطالعه به طور خاص متوجه شدند كه سطوح برخی فتالات ها )مواد شیمیایی كه بطور 
رایج در محصولاتی مانند صابون و لوازم آرایشی استفاده می شود( در افرادی كه فست فود 

مصرف می كنند به میزان قابل توجهی بیشتر است. 
 از سوی دیگر پژوهش ها نشان داده است كه فتالات ها با برخی عواقب سوء بهداشتی 

مانند میزان بالای ناباروری به ویژه در میان مردان ارتباط دارد.
 محققان معتقدند كه این خطر لزوما نتیجه مصرف خود خوراكی نیست بلكه نتیجه 
 Environmental Health رویه ی تهیه خواركی است. یافته های این مطالعه در مجله
Perspectives منتشر شده است.  محققان در این مطالعه داده های حدود 9 هزار نفر را كه 
در بخشی از بررسی های تغذیه ای فدرال در فاصله زمانی میان سال های 2003 و 2010 
جمع آوری شده بود، تجزیه و تحلیل كردند.  این بررسی ها شامل اطلاعات مفصلی در مورد 
رژیم غذایی افراد شركت كننده در این مطالعه بود از جمله اینكه هر یك از این افراد در 24 

ساعت گذشته چه خورده بودند.
 همچنین این داده ها شامل نتایج نمونه های ادراری گرفته شده از این افراد در همان زمان 
می شد كه به محققان اجازه می داد سطوح یك ماده شیمیایی را بطور جداگانه اندازه بگیرند.

 اولین مسئله ای كه محققان متوجه شدند این بود كه حدود یك سوم افراد شركت كننده 
اعلام كرده بودند در روزی كه از آنان نمونه ادرار گرفته شده بود، نوعی فست فود مصرف 
كرده بودند.  دومین مسئله ای كه محققان متوجه شدند این بود كه سطوح دو فتالات 
DEHP و DiNP در افرادی كه گفته بودند در 24 ساعت گذشت فست فود مصرف كرده 
بودند، بسیار بیشتر بود.  این مطالعه نشان داد كه سطوح DEHP و DiNP در افرادی كه 
گفته بودند تنها یك فست فود كوچك مصرف كرده بودند به ترتیب 15.5 درصد و 25 درصد 
بیشتر از افرادی بود كه اصلا فست فود نخورده بودند و این میزان در افرادی كه گفته بودند 
میزان قابل ملاحظه ای فست فود مصرف كرده بودند به ترتیب 39 و 24 درصد بود.  این 
ارتباط حتی بعد از در نظر گرفتن عوامل مختلف در مورد عادات و سابقه شركت كنندگان 

كه می تواند به ارتباط میان مصرف فست فود ها و سطوح فتالات كمك كند، صادق بود.

گزارش محققان نشان می دهد؛

دیابت قاتل عمر انسان
طبق گزارش اخیر محققان، افراد مبتلا به دیابت در مقایسه با سایر مردان و زنان فاقد این 

بیماری، زودتر می میرند و مدت طولانی تری از ناتوانی های جسمی رنج می برند. 
به گزارش مهر، مطالعه جدید محققان موسسه دیابت ملبورن استرالیا نشان می دهد 
دیایت نوع 1 و نوع 2 موجب كوتاه شدن طول عمر مردان و زنان دهه 50 تا بیش از 3 سال 
می شود. و فقط در حدود 13 سال از سال های زندگی باقیمانده شان بدون ناتوانی خواهد 
بود. دیانا ماگلیانو، سرپرست تیم تحقیق، در این باره می گوید: »افراد مبتلا به دیابت بخش 
قابل توجهی از زندگی شان را با ناتوانی سپری می كنند.« به گفته دكتر ماگلیانو، افزایش 
سطح قند خون مرتبط با دیابت منجر به مشكلات عروقی می شود كه می تواند موجب از 
بین رفتن بینایی، مشكلات حركتی و قطع عضو شود. سایر ناتوانی های كه معمولا ارتباطی 

با دیابت ندارد شامل كاهش عملكرد عقل و مغز است.
در این مطالعه، محققان طول عمر و تعداد سال های سپری شده همراه با ناتوانی افراد را 
بررسی كردند. محققان برآورد كردند كه معمولا یک مرد دیابتی 50 ساله به طور میانگین 
30 سال دیگر زندگی می كند كه در حدود 17 سال آن توام با ناتوانی است. یک زن دیابتی 
50 ساله هم می تواند تا حدود 34 سال دیگر هم زنده بماند، اما مدت زمان زندگی وی 
همراه با ناتوانی تقریبا 21 سال خواهد بود. به گفته محققان، مردان دیابتی در مقایسه با افراد 
همسن و سال سالم شان 8.2 سال از عمر بدون ناتوانی و زنان 9.1 سال را از دست می دهند. 
طبق گزارشات موجود، بیش از 400 میلیون نفر در سراسر جهان مبتلا به دیابت هستند كه 
علت عمده افزایش این بیماری در دهه های قبل به دلیل افزایش نرخ چاقی در جوامع است.

بر اساس نتایج پژوهش ها؛

مصرف روغن گیاهی
 سلامت قلب را تضمین نمی كند

یک مطالعه جدید بحث برانگیز این نظریه را كه سلامت قلب با كاهش مصرف چربی های 
اشباع شده از رژیم غذایی كه معمولا دارای منابع حیوانی هستند تضمین می شود را به 

چالش می كشاند. 
به گزارش  مهر، تحقیق جدید محققان نشان می دهد درحالیكه اكثر افراد خود را مجبور 
به مصرف روغن ذرت به جای چربی های اشباع شده می كنند تا سطح كلسترول خود را 
پایین بیاورند، اما ریسک مرگ زودهنگام آنها افزایش می یابد. طبق این مطالعه، جایگزینی 
روغن های گیاهی غنی از اسید لینولئیک به جای چربی های اشباع شده موجب كاهش 
سطح كلسترول خون می شود، اما مانع از بروز بیماری قلبی یا كمک به طولانی شدن 
عمر نمی شود. همچنین این یافته ها در مورد این باور كه روغن های گیاهی غنی از اسید 
لینولئیک برای سلامت قلب خوب هستند ابراز تردید می كند. تیم محققان این مطالعه به 
سرپرستی كریستوفر رامسدن از دانشگاه كارولینای شمالی، با بررسی داده های بدست آمده 
از مطالعه انجام شده بین سال های 1968 و 1973 بر روی 9423 فرد شركت كننده با 
رده سنی 52 سال مجددا این فرضیه را مورد بررسی قرار دادند. طبق بررسی ها، همانگونه 
كه انتظار می رفت رژیم غذایی غنی از اسید لینولئیک موجب كاهش سطح كلسترول 
شده بود اما موجب افزایش طول عمر افراد نشده بود. در حقیقت شركت كنندگانی كه 
دارای كاهش بیشتری در میزان سطح كلسترول خون شان بودند بیشتر در معرض ریسک 
مرگ قرار داشتند. طبق یافته های این تحقیق، به ازای هر mg/dL 30 كاهش در میزان 
كلسترول، ریسک مرگ در افراد این مطالعه تا 22 درصد افزایش یافته بود. با این حال 
كارشناسان تغذیه از دانشگاه هاروارد در مورد نتایج این مطالعه ابراز نگرانی می كنند و آن را 
از بسیاری از جهات اشتباه عنوان می كنند. دكتر مریم فروید، محقق ایرانی دانشگاه هاروارد، 
در این باره می گوید: »این مطالعه نمی تواند راهنمای خوبی برای یک رژیم غذایی سالم 
باشد. براساس اطلاعات گسترده مطالعات قبلی، ما می دانیم ریسک بروز بیماری قلبی در 
صورتی كاهش می یابد كه مصرف چربی های اشباع نشده حاصل از روغن های گیاهی 
مایع نظیر سویا، ذرت، زیتون و كانولا در پخت غذا و در سالاد جایگزین چربی های اشباع 
از جمله گوشت قرمز و چربی های لبنی شود. دكتر فرانک هو، از همكاران دكتر فروید در 
هاروارد، نیز با تایید این گفته ها می گوید: »این مطالعه دارای معایبی است و نتایج آن نباید 
موجب تغییر در دستورالعمل های رژیم های غذایی فعلی كه بر مصرف منابع سالم چربی 
پلی اشباع نشده نظیر روغن زیتون و سایر روغن های گیاهی، مغزیجات آجیلی، حبوبات و 

اووكادو تاكید دارد شود.«

متخصصان می گویند؛

خواص پیاز خام در مقابله با گرمازدگی
به گفته متخصصان تغذیه، مصرف پیاز همراه با وعده غذایی به مقابله با گرما و پیشگیری 

از گرمازدگی كمک می كند. 
به گزارش  مهر، پیاز دارای خواص گوناگونی برای سلامت بوده و حتی با ریزش مو هم 
مقابله می كند. اما یكی دیگر از خواص پیاز، خنک نگه داشتن بدن است. پیاز، بخصوص پیاز 

قرمز، حاوی ماده شیمیایی موسوم به كورستین است كه دارای تاثیر ضدهیستامین است.
هیستامین محركی است كه موجب عرق سوز شدن بدن می شود و به گزیدگی و نیش 
حشرات واكنش مخالف نشان می دهد، از اینرو مصرف پیاز می تواند به این مشكلات 
متداول در فصل تابستان كمک كند. همچنین مصرف پیاز در فصل تابستان به پیشگیری 
از ابتلا به بیماری ها و عفونت ها كمک می كند. پیاز دارای مواد مغذی ای است كه شما 
را از بیماری ها دور نگه داشته و برای پوست هم مفید است. استفاده پیاز در سالاد موجب 
بهبود عملكرد گوارش می شود. آب پیاز می تواند برای درمان آفتاب سوختگی پوست هم 
مناسب باشد كه به صورت موضعی بر روی پوست مالیده می شود. مصرف روزانه پیاز می 
تواند به بهبود سطح كلسترول بد خون كه موجب مشكلات قلبی می شود نیز كمک كند.  

محققان هشدار می دهند؛

خواب زیاد از نشانه های افسردگی است
تحقیقات نشان می دهد افرادی كه بیش از 10 ساعت در روز می خوابند احتمالا دچار 

افسردگی هستند. 
به گزارش  مهر، در حالیكه بیخوابی می تواند نشانه یا علامت افسردگی باشد، محققان 

دریافته اند كه پرخوابی بیش از اندازه هم از علائم افسردگی است.
در این مطالعه، در حدود 24,671 فرد بین سنین 15 تا 85 سال شركت كرده بودند. 
میزان زمان كل خواب آنها به منظور تمایز بین افراد كم خوب و پرخواب محاسبه شد. بعد از 
بررسی ها، پزشكان مشاهده كردند میانگین زمان خواب بین این افراد در حدود 7 ساعت و 
13 دقیقه بود و فقط 612 نفر یا 2.7 درصد آنها بیش از 10 ساعت در روز می خوابیدند. در 
حالیكه افرادی كه كمتر از 7 ساعت در روز می خوابند بیشتر در معرض ابتلا به بیماری های 
مزمن قرار دارند، افرادی هم كه بیش از اندازه در طول روز می خوابند احتمالا بیشتر مبتلا 
به بیماری های روانی هستند. در حقیقت، خواب طولانی با احتمال بیشتر ابتلا به افسردگی 
همراه است. افسردگی با حالتی موسوم به دیسانیا كه به معنای ماندن در رختخواب بدون 
خواب بودن است نیز هست. خواب نقش اساسی و مهمی در فرایندهای شناختی و روان 
شناسی شما ایفاء می كند و الگوهای خواب شما می تواند نشاندهنده میزان سلامت و 

آرامش تان باشد.
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اجتماعی 6

رئیس سازمان جهاد كشاورزی استان خبر داد

 برداشت 100 تن گل محمدی از باغات استان قم 
رئیس سازمان جهاد كشاورزی استان قم از برداشت حدود 100 تن گل محمدی از باغات 

استان قم در سال زراعی جاری خبر داد. 
محمدرضا طلایی در حاشیه بازدید از مزرعه كشت و صنعت آب شیرین با اشاره به آغاز 
برداشت گل محمدی در استان قم اظهار كرد: یكی از اولویت های ما در توسعه باغات در 

استان قم، توسعه سطح زیر كشت گل محمدی است.
وی افزود: این محصول به دلیل اینكه نیاز آبی بسیار كمی دارد و نسبت به استرس های 
محیطی مقاوم است، با توجه به اقلیم قم عملكرد بسیار خوبی را دارد و همین موضوع 
موجب شده كه سیاست های توسعه ای باغات استان توجه خاصی به این محصول داشته 

باشیم.
رئیس سازمان جهاد كشاورزی قم بیان كرد: در سال جاری حدود 100 هكتار از باغات 
استان قم زیر كشت گل محمدی قرار گرفته و با توجه به ظرفیتی كه در استان وجود دارد، 

در نظر داریم سطح زیر كشت این محصول را به 1000 هكتار افزایش دهیم.
طلایی در ادامه سخنان خود با تاكید بر حمایت سازمان جهاد كشاورزی استان قم 
از تغییر الگوی كشت خاطرنشان كرد: خوشبختانه كشاورزان نیز از كشت گل محمدی 
استقبال خوبی كرده اند، چرا كه این محصول دارای توجیه اقتصادی بسیار بالایی است و 

همین موضوع موجب شده كشاورزان راغب به كشت این محصول باشند.
وی اضافه كرد: اگر متوسط قیمت هر كیلو گل محمدی را حدود 10 هزار تومان در نظر 
بگیریم و متوسط عملكرد این محصول در واحد سطح را در استان قم حدود 2 تن باشد، 
با توجه به اینكه امسال حدود 50 هكتار از باغات استان به باردهی رسیده اند، بیش از یک 

میلیارد تومان از این محصول عاید باغداران قم خواهد شد.

مدیركل تامین اجتماعی استان قم خبر داد 

انجام 860 هزار عملیات بیمه ای در سال 94
 مدیركل تأمین اجتماعی قم از انجام 864 هزار و 481 مورد عملیات بیمه ای در سه 
كارگزاری رسمی تامین اجتماعی استان در سال 94 خبر داد و گفت: یک میلیارد تومان 

بابت هزینه برون سپاری این خدمات پرداخت شده است. 
سید مجتبی موسوی در نشست مشترک مسئولان كارگزاری های تامین اجتماعی استان 
با اعلام این مطلب افزود: از مجموع این تعداد عملیات بیمه ای، 251 هزار و 602 مورد 
مربوط به فرآیند چاپ، تعویض و صدور دفترچه های درمانی بیمه شدگان و مستمری بگیران 
بوده است.وی افزود: در این مدت 457 هزار و 793 مورد دفترچه های درمانی بیمه شدگان 
تأمین اجتماعی در كارگزاری های قم، تأمین اعتبار شده است.موسوی با بیان اینكه در 
همین مدت 29 هزار و 36 مورد ثبت اطلاعات افراد تبعی بیمه شدگان در كارگزاری های 
تأمین اجتماعی قم انجام شده است، اظهار كرد: صدور 109 هزار و 86 مورد فیش در 
سال گذشته از فعالیت های این 3 كارگزاری است.مدیركل تامین اجتماعی قم پرداخت 8 
هزار و 623 مورد كمک هزینه اروتز و پروتز و 943 مورد كمک هزینه ازدواج را از دیگر 
فعالیت های كارگزاری های تأمین اجتماعی قم اعلام كرد و افزود: به 366 مورد پرونده 
كمک هزینه كفن و دفن در كارگزاری های استان رسیدگی شده است.وی با بیان اینكه 
سال گذشته 170 مورد بازاریابی بیمه توسط كارگزاری های تامین اجتماعی در قم انجام 
شد گفت: در همین راستا 6 هزار و 862 مورد برگه های مطالباتی كارفرمایان بصورت 
دستی به آنان ابلاغ شده است كه 4 هزار و 422 مورد آن به صورت قانونی و دو هزار و 440 
مورد ابلاغ نیز به صورت تسلیمی صورت پذیرفت.مدیركل تامین اجتماعی قم بازرسی از 
دفاتر قانونی كارگاه ها را یكی از وظایف تازه واگذار شده به كارگزاری ها عنوان كرد و افزود: 
بازرسی از دفاتر قانونی 8 كارگاه مشمول قانون تامین اجتماعی در قم به كارگزاری های 

رسمی واگذار شد و این روند در سال 95 نیز ادامه خواهد یافت.

مدیر عامل سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم  اعلام كرد

توسعه 2۵0 هکتاری كمربند سبز قم تا پایان امسال
مدیر عامل سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم از توسعه 250 هكتاری كمربند 

فضای سبز تا پایان امسال خبر داد. 
پیام جوادیان با اشاره به ضرورت توسعه فضای سبز شهر قم اظهار كرد: توسعه 200 
هكتاری رینگ اطراف شهر كه بیشتر در مناطق هشت،  چهار، دو و سه پیش بینی شده بود، 

بخشی از آن تا پایان سال 94 محقق شد.
وی خاطرنشان كرد: عمده بحث تولید آن برای سال 95 است، پیش بینی می شود تا پایان 

امسال بتوانیم در حدود 250 هكتار توسعه را در بحث كمربند سبز داشته باشیم.
مدیر عامل سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم ایجاد 25 پارك جدید را در سطح 
شهر مورد توجه قرار داد و گفت: این پارك ها دارای مساحت حدود 145 هزار متر مربع در 
مناطق یك، دو، پنج، شش و هشت بوده كه در بخشی از آنها از بودجه سفر مقام معظم 

رهبری استفاده شده است.
 وی خاطرنشان كرد: توسعه فضای سبز روی تپه های پردیسان با مساحت حدود 80 
هكتار پیگیری می شود كه در حال حاضر مطالعات آن در حال انجام است، بخش زیادی 
از این مكان را نخاله احاطه كرده، بنابراین باید تسطیح و خاكریزی شود و سپس كاشت 

درخت در آن صورت گیرد.
جوادیان با اشاره به ساماندهی از پل امیركبیر تا كارخانه آسفالت گفت: این بخش وضعیت 
مناسب و مطلوبی ندارد، در حقیقت پسماندها و نخاله های صنعتی و ساختمانی را در این 
مكان تخلیه می كنند، اكنون در حال جذب پیمانكار هستیم تا انتقال نخاله ها در آن بخش 

انجام شود.
وی خاطرنشان كرد: زمین هایی پیرامون شهر قم است كه پیگیر هستیم، بحث تملك آنها 
را انجام دهیم، تا برای توسعه فضای سبز استفاده شود كه از جمله آنها زمین 350 هكتاری 

پشت كوه دو برادران و اراضی كنار پارك معصومیه واقع در جاده اراك است.

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم  خبرداد

رفع و ایمن سازی ۷۷ مورد آب افتادگی
 در منازل و اماكن تجاری

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم گفت: در روز گذشته به 
77 مورد آب افتادگی داخل منازل و اماكن تجاری تجاری رسیدگی شده و ضمن تخلیه 

آب، ایمن سازی صورت گرفت. 
عباس جعفری با اشاره به خدمات ارائه شده از سوی آتش نشانی در روز جمعه اظهار 
كرد: با آغاز بارندگی و آب افتادگی داخل منازل و آب گرفتگی معابر شهر و درخواست كمك 

از سوی مردم، بلافاصله نیروهای آتش نشانی اقدام به امدادرسانی در سطح شهر كردند.
وی با اشاره به اینكه بیش از 200 مورد بازدید ایمنی از سطح شهر، منازل مسكونی ، 
مجتمع ها و... انجام شد، گفت: در این راستا به 67 مورد آب افتادگی داخل منازل، 3 مورد 
آب افتادگی داخل حسینیه و مسجد، 7 مورد آب افتادگی داخل اماكن تجاری و 5 مورد 
آزادسازی خودرو همراه با سرنشین رسیدگی شده و با حضور ماموران اقدامات لازم برای 

حل مشكل انجام شد.
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم بیان كرد: با حضور ماموران 
آتش نشانی و با استفاده از تجهیزات لازم آب از منازل و اماكن تجاری و... تخلیه شده و 

ایمن سازی لازم صورت گرفت.
وی بیان كرد: در این راستا سه منزل مسكونی كه قسمتی از آن تخریب شده بود به 

صورت موقت ایمن سازی صورت گرفت تا اقدامات لازم انجام شود.
جعفری یادآور شد: آقای امیرآبادی نماینده مردم قم در مجلس نظاره گر خدمات آتش 

نشانی بودند و از خدمات پرسنل خدوم آتش نشانی و حضور فعال تقدیر كردند

درسال گذشته صورت گرفت

استفاده قریب به 2 میلیون مسافر
 از پایانه مسافربری قم

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم از استفاده قریب به 2 میلیون نفر 
از پایانه مسافربری قم خبر داد. 

ابوالفضل مستقیمی با اشاره به فعالیت های سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم در 
سال گذشته، اظهار كرد: عمده فعالیت های این سازمان در حوزه حمل و نقل درون شهری 

معطوف به حفظ، نگهداری و تجهیز پایانه ها در سطح شهر است.
وی با بیان اینكه در حال حاضر چهار پایانه اصلی در شهر قم وظیفه جابجایی برون 
شهری مسافران را بر عهده دارند، افزود: پایانه مركزی در بلوار شهید خداكرم، پایانه جنوبی 
در سه راهی خرمشهر، پایانه غربی میدان كشاورز و پایانه شرقی در میدان ولی عصر 
وظیفه جایجایی برون شهری مسافران از قم را بر عهده دارند. مدیرعامل سازمان پایانه های 
مسافربری شهرداری قم گفت: سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم همراه با اداره كل 
حمل و نقل و پایانه ها و نیروی انتظامی چرخه حمل و نقل برون شهری استان را مدیریت 
می كنند. وی با اشاره به آمار بهره مندی مسافران از خدمات سازمان پایانه های مسافربری 
شهرداری قم، گفت: در سال 94 بیش از یك میلیون و 900 هزار نفر از پایانه مسافربری 
شهرداری قم استفاده كرده اند. مستقیمی با بیان اینكه استفاده مسافران از پایانه مسافربری 
نسبت به سال 93 در سال 94 كاهش داشته است، خاطرنشان كرد: آمار استفاده مسافران 
از حمل و نقل برون شهری پایانه ها در سال 93 بیش از 2 میلیون و 400 هزار نفر بوده كه 

در سال 94 این آمار كاهش پیدا كرده است.
وی تصریح كرد: كاهش استفاده مردم از پایانه های مسافربری دلایل مختلفی دارد كه از 
آن جمله افزایش هزینه سفر، تغییر ذائقه مردم در استفاده از انواع مختلف حمل و نقل برون 

شهری و در نهایت كاهش سفرها است.

در عملیات مشترک پلیس قم و شرق تهران  صورت گرفت

كشف 243 كیلوگرم تریاك 
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان 
از كشف 243 كیلوگرم تریاک در عملیات 
مشترک پلیس قم و شرق تهران خبر داد.  
به گزارش خبرنگار پایگاه خبری پلیس، 
سرهنگ غلامعباس بلفكه   اظهار داشت: با 
پیگیری اطلاعاتی اداره عملیات ویژه شرق 
عناصر  روی  ورامین(بر  تهران)شهرستان 
اصلی تهیه و توزیع مواد مخدر مشخص شد 
شخصی به هویت معلوم قصد دارد مقادیر 
استانهای  از  را  مخدر  مواد  توجهی  قابل 
جنوبی حمل و به تهران منتقل و از حوزه 
استحفاظی این استان نیز عبور كنند .  وی 
افزود: در ادامه با هماهنگی بعمل آمده با 
مقام قضائی و استقرار هفت اكیپ عملیاتی تلفیقی از عوامل اداره عملیات ویژه این پلیس و 
پلیس مبارزه با مواد مخدر شرق تهران در محورهای ورودی به استان از سمت دلیجان نهایتاً 
در سه راهی نیزار یک دستگاه خودروی سواری هیوندا وراكروز با دو نفر سرنشین كه حامل 
مواد مخدر بوده و یک دستگاه خودروی پژو پارس سفید رنگ اسكورت نیز خودرو حامل 
مواد مخدر را شناسایی كردند.  سرهنگ بلفكه ادامه داد: ماموران به جهت توقف خودروی 
وراكروز اقدام به شلیک به صورت هوایی و به سمت لاستیک آن كردند كه راننده خودروی 
وراكروز به جهت فرار با سرعت بالا اقدام به دنده عقب رفتن نموده كه با برخورد به خودروی 
دیگر این یگان برخورد و متوقف و بلافاصله دو نفر سرنشین دستگیر و به همراه خودروی 
توقیفی به مقر پلیس دلالت شدند.  رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان اضافه كرد: در 
بازرسی بعمل آمده از خودروی توقیفی مقدار 243 كیلوگرم تریاک با لفاف از صندلی عقب 

خودرو در قالب 25بسته آب بندی شده كشف شد. 

رئیس پلیس راه استان قم :

نبستن كمربند ایمنی 
مادر خانواده را به كام مرگ فرستاد

رئیس پلیس راه استان از وقوع یک فقره تصادف منجر به فوت در كیلومتر" 12 
محور سلفچگان به اراک" خبر داد .  به گزارش خبرنگار پایگاه خبری پلیس، سرهنگ 
ارشیرجمشیدی راد در تشریح این حادثه اظهار داشت: ساعاتی قبل یک دستگاه سواری 
پژو كه از مسیر شرق به غرب سلفچگان به اراک در حركت بود پس از برخورد با گاردریل 
كنار وسط و بر اثر برخورد سرنشین به شیشه جلو خانمی حدودا 30 ساله در دم فوت و 
راننده و یک نفر سرنشین مصدوم كه توسط اورژانس به بیمارستان انتقال یافتند.  وی علت 
اصلی این حادثه را عدم توجه به جلو ناشی از خواب آلودگی توسط راننده و عدم بستن 
كمربند ایمنی توسط سرنشین وسیله نقلیه عنوان كرد.  رئیس پلیس راه با بیان این كه 
یكی از وظایف راننده نظارت بر بستن كمربند ایمنی سرنشینان است، از رانندگان خواست 
همانطور كه در تصادفات و محاكم قضایی راننده مسئول حوادث می باشد در خودرو هم 
مسئولیت حفظ جان مسافران را برعهده دارد و بایستی نظارت بیشتری در بستن كمربند 

ایمنی به سرنشینان داشته باشد .

رئیس اداره حفاظت محیط زیست پیرانشهر گفت: ماموران یگان حفاظت این اداره با همكاری 
هنگ مرزی پیرانشهر، یك محموله قاچاق به تعداد 800 قطعه طوطی برزیلی را در این شهرستان 

كشف كردند. 
طه ایزان در گفت وگو با ایرنا افزود: این تعداد طوطی برزیلی در داخل 19 قفس نگهداری 
پرندگان به صورت قاچاق از عراق وارد شده بود.وی ادامه داد: یك شهروند عراقی و یك شهروند 
ایرانی قصد داشتند این محموله فاقد مجوز ورود را بتدریج به دیگر شهرهای كشور انتقال دهند. 
رئیس اداره حفاظت محیط زیست پیرانشهر گفت: ماموران این طوطی های برزیلی را به احتمال 
آلوده بودن به بیماری های پرندگان توقیف و سپس برای بررسی وضعیت سلامت آنها به پارك 

ملی دریاچه ارومیه انتقال دادند.
ایزان افزود: این دو متخلف نیز با تشكیل پرونده به مراجع قضایی شهرستان تحویل داده شدند.

وی اظهاركرد: هر گونه ورود و خروج پرندگان توسط اشخاص باید با مجوزهای لازم و زیر نظر 
نهادهای مربوطه انجام گیرد؛ در غیر این صورت با متخلفان برابر قانون برخورد می شود.طوطی 
برزیلی را به عنوان پرندهٔ خانگی نگه می دارند؛ برخلاف نامش، این پرنده بومی صحرای نامیبیا 
در جنوب غربی آفریقاست و در زبان فارسی به آن طوطی كوتوله و طوطی عشق نیز می گویند.

طوطی برزیلی پرنده ای كوچك و اندازه آن بین 13 تا 17 سانتیمتر و وزن آن بین 40 تا 60 
گرم است.

این نوع طوطی كوچك ترین نوع طوطی در جهان بوده و از مشخصات آن ضخامت بدن، 
كوتاهی دم، تیزی و بزرگی نسبی منقار است.

شهرستان مرزی پیرانشهر با 123 هزار نفر جمعیت در جنوب آذربایجان غربی واقع شده و 
هم مرز با كشور عراق است.

رئیس اداره حفاظت محیط زیست پیرانشهر  خبرداد:

توقیف 800 طوطی برزیلی در مرز پیرانشهر 

عقب انداختن كارها بلایی است كه هزینه های زیادی 
هم دارد. موكول كردن كارها به آینده نه تنها موجب 
از بین رفتن بازدهی می شود، بلكه پشیمانی و تأسف و 
كاهش اعتماد به نفس را نیز به دنبال دارد، اگر شما هم 
كارهای عقب افتاده زیادی دارید، اگر در هنگام شروع كار 
احساس سنگینی و خستگی دارید، هرچه زودتر تنبلی 

را كنار بگذارید و فكری برای انجام كارهای خود بكنید.
راهكارهای مختلفی برای مبارزه با تنبلی وجود دارد. 
در ادامه مطلب، راهكارهایی ساده، اما كاربردی آمده 
است. در خور ذكر است كه نیاز نیست در قدم اول، شما 
به همه این راهكار ها عمل كنید .بهتر است در ابتدا یک 
یا چند راهكار را عملی كنید و در مراحل بعد به سراغ 

بقیه راهكار ها بروید.
مقدمات را بچینید

پیش از شروع هر كاری، مقدمات آن را فراهم كنید. 
هر قدر درباره كاری، بیشتر آگاهی داشته باشید و از قبل 
مقدمات آن را آماده كرده باشید، تسلط شما برای انجام 
آن كار بیشتر خواهد بود و سرعت عمل شما بیشتر 

می شود.
موانع روانی را بشناسید

پیش از اقدام به هر كاری، باید برچسب هایی را كه 
احتمالا تاكنون به خودتان درباره اهمال كاریتان می زدید 
فراموش كنید. به جای اینكه انتظار داشته باشید حس 
تنبلی هیچ گاه به سراغتان نیاید، بكوشید این حس را 

مدیریت و بیشتر اوقات از آن اجتناب كنید
كمبود انرژی یكی از عوامل تاثیرگذار بر تنبلی است. 
مراقب سطح انرژی خود باشید. ورزش كنید و صبح ها 
صبحانه ای كامل و انرژی زا نوش جان كنید. به نظر 
می رسد كه شروع یک روز كاری بدون خوردن یک 
مهمات  بدون  جنگ  به  رفتن  مانند  خوب  صبحانه 
است! بنابراین شما باید موانع روانی فعالیت های خود را 
شناسایی كنید و پیش از شروع هر فعالیتی انرژی روانی 

خود را تقویت كنید. 
زمان را کوتاه کنید

برای انجام كارهای مهم خود، یک ضرب الاجل زمانی 
تعیین كنید و با تمام وجود به آن متعهد باشید. همچنین 
شما باید چشم اندازهای بزرگ اما اهداف كوچک داشته 
به  كه  می شوند  محقق  وقتی  بزرگ  اهداف  باشید. 

مجموعه ای منسجم از اهداف كوچک تبدیل شوند.

به خودتان جایزه بدهید
پس از انجام هر بخشی از كار، به خودتان پاداش 
كوچكی بدهید. در خور ذكر است كه باید حتما به قول 
یا پاداشی كه برای خودتان در نظر گرفته اید، عمل كنید 
زیرا به این شكل مكانیسم لذت و پاداش در هنگام انجام 

كار ها در ذهن شما فعال می شود.
نیم ساعت هیچ کاری نکنید

اگر هیچ یک از روش های غلبه بر تنبلی روی شما 
جواب نمی دهد این روش را نیز می توانید امتحان كنید. 
بر روی یک صندلی بنشینید و برای مدتی سعی كنید 
هیچ كاری انجام ندهید و حتی فكر هم نكنید. به زودی 
خواهید دید كه نمی توانید این همه انفعال را حتی 
برای نیم ساعت تحمل كنید در نتیجه ناخودآگاه بلند 

می شوید تا كاری انجام دهید.
به کارتان متعهد باشید 

به هیچ وجه به كارهای غیرضروری نپردازید. اینجا تنها 

جایی است كه كمی تنبلی در آن مفید است. البته به 
شرطی كه برای انجام آن، تاریخ مشخصی را در آینده 
مشخص كنید و به آن تاریخ متعهد باشید و كارهای مهم 

را انجام دهید حتی وقتی حس خوبی ندارید.
به لذت آخر خط بیاندیشید

هرگاه ذهن شما تمایل به تسلیم در برابر لذت های 
زودگذر و كوچک ناشی از توقف انجام فعالیت را داشت، 
لذت های عمیق حاصل از پایان یافتن كار را در ذهن خود 

برجسته و با جزئیات كامل آن را مرور كنید.
تنبلی را فراموش کنید

را  برچسب هایی  باید  كاری،  هر  به  اقدام  از  پیش 
كه احتمالا تاكنون به خودتان درباره اهمال كاریتان 
می زدید فراموش كنید. به جای اینكه انتظار داشته 
باشید حس تنبلی هیچ گاه به سراغتان نیاید، بكوشید 
این حس را مدیریت و بیشتر اوقات از آن اجتناب كنید. 
اگر می خواهید برنامه شما به دلیل تنبلی با گذشت 

زمان متوقف نشود، لازم است در طول این مسیر دایم 
انگیزه های خود را با ابزارهای مثبت تقویت كنید. 

از شکست نترسید
تعارف نداریم كه! عده ای از ما می ترسیم كه به كارمان 
گند بزنیم و در بین عالم و آدم انگشت نما شویم. اما 
ترس ما بیشتر از آنكه به قضاوت دیگران برگردد، به 
قضاوت خودمان در مورد ارزش وجودمان برمی گردد. 
اگر ما ارزش خودمان را با تعداد موفقیت ها منهای تعداد 
شكست ها بسنجیم، همیشه از شكست خوردن و بنابر 
این بی ارزش شدن می ترسیم. این باور بنیادی می تواند 
باعث خیلی از تنبلی های ما مخصوصا در انجام كارهای 
بزرگی مثل ادامه تحصیل، تغییر سبک زندگی و حتی 

ازدواج شود.
سر هر جمله باید بگذارید

باید چشم اندازهای بزرگ اما اهداف كوچک داشته 
به  كه  می شوند  محقق  وقتی  بزرگ  اهداف  باشید. 

مجموعه ای منسجم از اهداف كوچک تبدیل شوند
پسند  عامه  كتاب های  در  آنچه  با  شناسان  روان 
كتاب های  نیستند.  موافق  می شود،  تبلیغ  موفقیت 
موفقیت می گویند، به خودتان بگویید: "من باید این كار 
را انجام دهم" تا آن كار انجام بگیرد. اما روان شناسان 
می گویند استفاده از كلماتی مثل باید باعث می شود كه 
ما به خاطر انجام ندادن كار بیشتر احساس گناه كنیم؛ 
یعنی ما با كلمه ای مثل باید، انجام یک كار ساده را تا 
حد رعایت یک ایدئولوژی یا عملی اخلاقی بالا می بریم. 
بالا بردن ارزش یک كار همان و سخت تر شدن انجامش 

همان و تنبلی بیشتر به خاطر كار سخت تر همان!
فكر نكنید، موفق ها همیشه بر كارهایشان مسلطند

روان شناس ها اسم این خطای ذهنی را گذاشته اند 
"الگوی تسلط". بعضی از ما تنبلی مان را با مقایسه با 
فكر  ما  می كنیم.  توجیه  كارآمد  و  موفق  انسان های 
می كنیم كه آنها همیشه با اطمینان و اعتماد به نفس 
كامل و بدون تحمل فشارهای روانی به سوی هدف 
شكل  خاطر  این  به  احتمالا  تصورات  این  می تازند. 
گرفته است كه ما فقط یک برش از زندگی و حرف های 
آدم های موفق را در مصاحبه های تلویزیونی و مطبوعاتی 

می بینیم و می خوانیم.
به زندگی تان دقیق تر نگاه کنید

ببینید اگر می دانستید فقط 6 ماه دیگر زنده خواهید 
انتخاب  را  كارها  همین  و  روش ها  همین  آیا  بود، 
می كردید؟ اگر نه بهتر است كارهایی كه »می خواهید« 
انجام دهید، زیرا به طور نسبی هر چه دارید همین است. 
اگر ابدیت زمان را در نظر بگیریم، 30 سال یا 6 ماه فرقی 
با هم ندارند. زندگی شما لحظه ای بیش نیست و تاخیر 

در هر كاری بی معنی است.
زمان حال را با دقت بررسی کنید

ببینید اكنون از چه چیزی اجتناب می كنید و شروع 
به مقابله و مبارزه با ترس از زندگی مثبت و سازنده كنید. 
به تعویق اندازی موجب نگرانی نسبت به امری در آینده 
می شود و این نگرانی جانشین زمان حال شما می شود. 
اگر دلتان می خواهد دنیا تغییر كند، شكوه و شكایت 
نكنید،كاری بكنید به جای این كه لحظات خود را با انواع 
نگرانی های اختلال آمیز نسبت به كارهای معوق مانده 
بگذرانید، با این نقطه ضعف فلاكت بار مبارزه كنید و 

پیوسته در لحظه حال زندگی كنید. 

در سال جدید تنبلی را جریمه کنید

دعوای گنده لات های فلاح به قتل یكی و مصدومیت چند 
نفر دیگر و در نهایت دستگیری حاضران در صحنه منجر شد. 
به گزارش خبرنگار  فارس، در ساعت 14:45 مورخه 18 
بهمن 94، از طریق مركز فوریت های پلیسی 110 وقوع یک 
فقره درگیری منجر به قتل در فلاح - خیابان مسجد - نبش 

كوچه عباسقلی به كلانتری161 ابوذر اعلام شد.
با حضور مأموران كلانتری در محل وانجام بررسیهای اولیه 
مشخص شد فردی بنام ابراهیم )35ساله ( بر اثر اصابت ضربه 

چاقو به ناحیه چپ سینه فوت نموده است.
 با تشكیل پرونده مقدماتی با موضوع قتل عمد و به دستور 
بازپرس شعبه هفتم دادسرای امور جنایی تهران، پرونده جهت 
رسیدگی در اختیار اداره دهم پلیس آگاهی تهران بزرگ قرار 

گرفت.
با حضور كارآگاهان اداره دهم در محل وقوع جنایت، در 
ساعت 15:00 مورخه18 بهمن 94  و از طریق تماس صورت 
گرفته با مركز فوریت های پلیسی 110 كارآگاهان اطلاع پیدا 
كردند كه جوانی به علت جراحت های شدید دست و پاها به 
بیمارستانی در همان نزدیكی محل مراجعه و تحت اقدامات 

درمانی قرار گرفته است.
ارتباط این دو موضوع به یكدیگر،  با توجه به احتمال 
بلافاصله كارآگاهان به بیمارستان مراجعه و تحقیقات از بنام 

رضا ) 26 ساله ( در دستور كار كارآگاهان قرار گرفت.
رضا در اظهارات اولیه عنوان داشت كه مقتول را می شناسد 
و حتی با او سابقه نزاع و درگیری نیز داشته اما او مرتكب 

جنایت نشده است.
علت  خصوص  در  نتوانست  وی  تحقیقات  ادامه  در 
جراحت های شدید بوجود آمده بر روی قسمت های مختلف 
بدن بویژه دست و پاها توضیح قانع كننده ای ارائه دهـد؛ لذا 
ضمن انجام هماهنگی های لازم قضایی، دستور بازداشت رضا 
از سوی بازپرس پرونده صادر و متهم در اختیار اداره دهم 

پلیس آگاهی تهران بزرگ قرار گرفت.
با پایان اقدامات درمانی، متهم به اداره دهم پلیس آگاهی 
تهران بزرگ منتقل شد اما در تحقیقات اولیه منكر هرگونه 

جنایت شد.
همزمان، كارآگاهان با بررسی سوابق رضا اطلاع پیدا كردند 
كه وی از مجرمین سابقه دار و اراذل و اوباش منطقه فلاح 
است كه بارها به اتهام ارتكاب جرایم مختلف نزاع و درگیری، 
ایجاد مزاحمت برای بانوان و قدرت نمایی با سلاح سرد 

دستگیر و روانه زندان شده است.
در ادامه رسیدگی به پرونده و گذشت نزدیک به دو ماه، 
رضا كه چاره ای جز اعتراف و بیان حقیقت نداشت در ساعت 
09:00 مورخه 28 فروردین 95  لب به اعتراف گشود و به 

ارتكاب جنایت و قتل ابراهیم اعتراف كرد.

وی در اعترافاتش به كارآگاهان گفت: من و ابراهیم هر دو از 
گنده های منطقه فلاح بودیم  و بر سر همین موضوع همیشه 
با هم درگیری داشتیم و همین موضوع باعث ایجاد دشمنی و 

كینه مابین ما شده بود.
چند روز پیش از جنایت، از طریق بچه های محل اطلاع 
پیدا كردم كه یک ] فقره [ تخریب عمدی خودرو در منطقه 
اتفاق افتاده كه برادر كوچكتر مقتول شایعه انجام آن توسط 
مرا در داخل محل مطرح كرده بود؛ به همین علت شب قبل 
از جنایت به سراغش در یک رستوران رفته و او را مورد ضرب 

و جرح قرار دادم.
متهم در خصوص روز جنایت نیز به كاراگاهان گفت: روز 
درگیری متوفی به سراغ من آمد تا انتقام برادرش را از من 

بگیرد.
در داخل كوچه شیدایی به سمت من آمد و با چاقو به 
سمت من حمله ور شد؛ من نیز با استفاده از چاقوهای همراه 
خود به وی حمله شدم؛ ابتدا به پیشانی اش ضربه ای وارد 
كردم اما ناگهان به داخل شمشادها افتادم؛ ] در همان وضعیت 
[ مقتول با چاقو ضربه ای به دو پایم زد؛ قصد گرفتن چاقو 
از دست وی را داشتم كه دستم نیز چاقو خورد؛ ناگهان با 
چاقویی كه در دست داشتم ضربه ای را به سمت وی پرتاب 

كردم كه چاقو داخل سینه اش شد و روی زمین افتاد.
به سرعت از محل دور شدم و با خاطر جراحت و خونریزی 
شدید خود را به سرعت به بیمارستان رساندم كه در آنجا 

دستگیر شدم.
سرهنگ كارآگاه آریا حاجی زاده ، معاون مبارزه با جرایم 
جنایی پلیس آگاهی تهران بزرگ ، با اعلام این خبر گفت: 
از  موقت  بازداشت  قرار  متهم،  اعتراف صریح  به  توجه  با 
سوی بازپرس محترم پرونده صادر شد و متهم جهت انجام 
تحقیقات تكمیلی در اختیار اداره دهم ویژه قتل پلیس آگاهی 

تهران بزرگ قرار گرفت.

گنده لات های فلاح زمین گیر شدند

بیایید با خودمان روراست باشیم. تعداد كمی از خانم ها به خوبی با 
مادرشوهرشان كنار می آیند! گاهی اوقات جر و بحث های بین عروس 
و مادرشوهر به قدری جدی می شود كه زندگی زوج ها را با مشكلات 
جدی روبه رو می كند؛ البته بعضی وقت ها این شرایط بد به این دلیل 
پیش می آید كه تازه عروس ها از همان ابتدا نمی دانند چطور باید با 
مادرشوهرشان رفتار كنند یا چه واكنشی باید نشان دهند. این احتمال 
وجود دارد كه بدرفتاری مادرشوهر بازتابی از رفتار نامناسب خودشان 

باشد. 
پس اگر تصمیم به ازدواج دارید یا به تازگی وارد زندگی مشترک 
شده اید، بهتر است نكات كلیدی درباره ادبیات رفتار با مادرشوهر را 
بدانید. اگر هم سال ها از ازدواج شما گذشته باز هم بدانید كه برای 
شروع یک رابطه دوستانه با مادرشوهر هیچ وقت دیر نیست و استفاده از 
این توصیه ها می تواند به تقویت روابط بین شما و مادرشوهرتان كمک 
كند. وقتی با مادر همسرتان رابطه خوبی داشته باشید، این موضوع 
در خوشحالی همسرتان و بهبود روابط شما تاثیر دارد و از بحث و 

جدل های بیهوده می كاهد.  
اجازه دهید در کنارتان باشد

وقتی مادرشوهر به خانه شما می آید با او همان طور رفتار كنید كه 
با سایر مهمانان برخورد می كنید. كنارش بنشینید، با او حرف بزنید و 
اگر می خواهد هنگام تهیه غذا به شما كمک كند، جلوی او را نگیرید. 
بدین ترتیب می توانید همدیگر را بهتر بشناسید و روابط صمیمانه تری 
داشته باشید. اگر هم دیدید كه قصد هیچ كمكی ندارد، دلخور نشوید. 
از همسرتان بخواهید در تهیه مقدمات میز غذا و جمع آوری آن به شما 
كمک كند. همان طور كه در مورد سایر مهمان ها هم ممكن است تمام 

مراحل پذیرایی را خودتان انجام دهید.
در تلگرام با او در ارتباط باشید

این روزها كه ابزارهای ارتباط جمعی گسترده تر شده با مادرشوهرتان 
بیشتر در تماس باشید و او را از وقایع زندگی تان باخبر كنید. هر چند 
روز یک بار به او تلفن بزنید و اتفاقات تازه ای كه در خانواده تان افتاده را 
برایش تعریف كنید. اگر فرصت تماس ندارید از طریق تلگرام سلام 

و احوالپرسی كنید. می توانید عكس های خانوادگی تان را هم برایش 
بفرستید یا اگر فرزند دارید، عكس فرزندان تان را به او نشان بدهید. 
مادر بزرگ ها عاشق این هستند كه عكس نوه های شان را داشته باشند. 

از مادرشوهر غول نسازید!
پیش زمینه های ذهنی در مورد مادرشوهرهای دیگران را از ذهن تان 
دور كنید و درباره مادرشوهرخودتان از همان ابتدا مثبت بیندیشید. 
این طرز تفكر مثبت را به او هم منتقل كنید. تمام زمینه های ذهنی 
بد را دور بریزید و از او غول نسازید. ممكن است او واقعا بخواهد با شما 
رفتار خوبی داشته باشد. شاید هم به تازگی با این واقعیت روبه رو شده 
و هنوز نمی داند چطور باید مادرشوهر خوبی باشد. به او فرصت دهید 

تا شما را بهتر بشناسد.
 اصل احترام را از یاد نبرید

همیشه و در هر شرایطی به مادرشوهرتان احترام بگذارید. به یاد 
داشته باشید كه او از لحاظ سنی  بزرگ تر و پخته تر از شماست و 
شاید در زندگی گذشته روزهای سختی را پشت سر گذاشته باشد؛ 
بنابراین می توانید از او بخواهید درباره دوران كودكی، نوجوانی، زمانی 
كه ازدواج كرده و همین طور چگونگی بزرگ كردن فرزندانش با شما 
حرف بزند. اگر اتفاقات بدی برایش افتاده با او همدردی و از تجربیاتش 

استفاده كنید.
او را در نوه داری مشارکت دهید

وقتی بچه دار شدید به مادرشوهرتان فرصت دهید تا در نگهداری از 
فرزندتان به شما كمک كند. شاید بخواهد نوه اش را كمی لوس كند و 
اجازه دهد كه شكلات و شیرینی بخورد یا بعد از وقت خوابش همچنان 
بیدار بماند. با اینكه این كارها كمی از دایره سلامت و ایمنی كودكان 
خارج است اما اگر به محكم شدن پیوند شما و مادرشوهرتان كمک 
می كند، اشكالی ندارد كه گاه و بیگاه اتفاق بیفتد. پس در این شرایط 

آنها را همراهی كنید.
دلخوری ها را به موقع برطرف کنید

اگر از موضوعی ناراحت هستید، دلخوری های به ظاهر كوچک را با 
همسرتان در میان بگذارید. این درددل ها باید با جرو بحث های بیهوده 

تفاوت داشته باشد؛ البته این به همسر شما بستگی دارد كه چطور از 
شما حمایت و اوضاع را آرام كند. در مجموع توصیه می شود اجازه 

ندهید احساسات بد در وجود شما انباشته شود.  
با مادرشوهرتان به گردش بروید

هر چند وقت یک بار مادرشوهرتان را در تعطیلات آخر هفته  به 
پیک نیک ببرید یا او را به مهمانی ها، جشن های تولد و ... دعوت كنید؛ 
حتی می توانید با او به خرید بروید. اگر می خواهید جشن تولد فرزندتان 
را با دوستان جشن بگیرید، سعی كنید مهمانی بعدی تان را خانوادگی 
برگزار كنید و از مادرشوهرتان بخواهید كه در این  مراسم حتما شما را 
همراهی كند. خودتان با او تماس بگیرید و نشان دهید كه از حضور او 

در جمع خانواده خوشحال می شوید.
درکش کنید

این فكر كنید كه  به  و  بگذارید  را جای مادرشوهرتان  خودتان 
برای پرورش و بزرگ كردن پسرش وقت  مادرشوهر شما سال ها 
گذاشته  و ممكن است نسبت به آدم های دیگری كه وارد زندگی 
فرزندش می شوند، حساسیت داشته باشد؛ بنابراین شما هم این شرایط 
را قبول كنید و به دنبال تغییر روابط  مادر و پسری نباشید.  به طور مثال 
اگر مادرشوهر شما عادت دارد كه در روز چند بار به پسرش زنگ بزند، 
این موضوع را بپذیرید و این روابط را آزاردهنده نپندارید. از سوی دیگر 
رقابت با مادرشوهر را كنار بگذارید و اگر از زبان او شنیدید كه می گوید 

پسرم دستپخت مرا خیلی دوست دارد، حسادت تان گل نكند. 
عشق و محبت تان را نشان دهید

برای مادرشوهرتان جملات محبت آمیز بنویسید یا در مناسبت های 
مختلف به او كارت تبریک بدهید. واژه های تان را خشک و رسمی 
نوشته های  تا  ببرید  به كار  كلمات صمیمانه تری  و  نكنید  انتخاب 
شما بتواند احساس خوبی را به مادرشوهرتان منتقل كند و پیمان 

دوستی تان روز به روز محكم تر شود.  
موهایش را در آسیاب سفید نکرده

خوب گوش دادن را یاد بگیرید و به پند و اندرزهای مادرشوهرتان 
توجه كنید. به یاد داشته باشید تجربیات او خیلی بیشتر از شماست. 

ممكن است با بعضی از نظرات او مخالف باشید و از اظهارنظرهایش 
این شرایط هم سعی كنید كه حداقل به  اما در  نیاید  خوش تان 
حرف هایش گوش بدهید و در ظاهر نشان دهید به ایده های او احترام 
می گذارید. هر توصیه ای را به عنوان یک حمله شخصی نپندارید و در 
مقابل نصیحت هایش گارد نگیرید. او فقط می خواهد برای شما مفید 

باشد.
دلسرد نشوید

حتی در بدترین شرایط و وقتی كه با یک مادرشوهر بدقلق روبه رو 
هستید، باز هم  به خودتان بگویید: »مشكلات با مادرشوهر بالاخره 
یک روز حل می شود.« با این طرز فكر با تمام وجود تلاش كنید و 

هیچ وقت دلسرد نشوید.
مثل مادرخودتان دوستش داشته باشید

اگر برای روز تولد مادرتان هدیه می خرید، روز تولد مادرشوهرتان 
را هم فراموش نكنید. اگر هفته ای یک بار به خانه مادرتان می روید، 
یک بار در هفته هم برای دیدن مادرشوهرتان وقت بگذارید. در مجموع 
مادرشوهر را مادر خودتان بدانید و با او همان رفتاری را داشته باشید 

كه نسبت به مادرتان دارید. 
تشکر کنید و قدردان باشید

وقتی مادرشوهرتان كاری برای تان انجام می دهد، تشكر كنید و 
همواره سپاسگزار رفتارهای خوب او باشید. فكر نكنید كه به خاطر 
پسرش این كار را انجام داده و وظیفه اوست. استفاده از چند جمله 
تشكرآمیز كار سختی نیست و او را خوشحال می كند. این طوری شما 

هم از خودتان راضی تر می شوید.
صبر و تحمل تان را بالا ببرید

انتظار نداشته باشید كه همه به طور خودكار ورود شما را به خانواده 
جدید خوشامد بگویند. ممكن است به گروه افراد خوش شانسی تعلق 
داشته باشید كه با آغوش باز مادرشوهر پذیرفته می شوند یا شاید از 
بدو ورود مشكلاتی برای تان پیش بیاید. به هر حال باید بدانید برای 
شناخت خانواده جدیدتان به زمان بیشتری نیاز دارید و باید صبر و 

تحمل تان را بالا ببرید. 

راه و رسم مادرشوهرداری
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تکاپوی ایران و اتحادیه اروپا 
برای رونق بخشی به روابط

سفر دوباره مسوول كنونی سیاست خارجی اتحادیه اروپا به ایران، نمایانگر تحول در نگاه 
اروپایی ها به كشورمان و تلاش برای بازگرداندن رونق به روابطی است كه در پی سال ها 

هماوردی و تحریم از ظرفیت های خود به دور افتاده است.
»فدریكا موگرینی« مسوول سیاست خارجی اتحادیه اروپا، دیروز شنبه بیست و هشتم 
فروردین در صدر هیاتی سیاسی- اقتصادی وارد تهران شد. در سفر دوروزه مسوول سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا، شماری از اعضای پارلمان اروپا و كمیسیونرهای این اتحادیه، موگرینی 
را همراهی می كنند. موگرینی در جریان مذاكرات هسته ای به عنوان هماهنگ كننده 
گفت وگوها میان ایران و كشورهای 1+5 در جهت حل وفصل اختلاف های انباشته هسته 
ای تلاش گسترده ای را به كار بست. پس از سفر مردادماه پارسال وی به ایران، این دومین 
باری است كه موگرینی با هدف بهبود روابط اتحادیه اروپا با كشورمان به تهران آمده است.

فراز و فرود روابط ایران و اتحادیه اروپا در دهه گذشته
ایران و اتحادیه اروپا طی یك دهه گذشته روابط پرفراز و نشیبی را تجربه كرده اند. تا 
پیش از صدور قطعنامه های شورای امنیت و اعمال تحریم های ضدایرانی، اتحادیه اروپا 

بزرگترین شریك تجاری ایران به شمار می رفت.
پس از بروز اختلافات هسته ای بین ایران و غرب و به دنبال آن ایجاد تنگناهای بین 
المللی علیه كشورمان، به میزان چشمگیری از حجم مبادله های اقتصادی- تجاری ایران 
و اتحادیه كاسته شد. اوج كاهش روابط را می توان از سال 2012 میلادی به بعد مشاهده 
كرد. حجم مبادله هایی كه در سال 2011 به بیش از 26 میلیارد یورو می رسید، در سال 
2012 به علت شدت یافتن تحریم ها و تحریم واردات نفت ایران، كاهشی 55 درصدی را 

به خود دید و به 12.12 میلیارد یورو رسید.
سیر كاهش حجم مبادله های اقتصادی در سال های بعد نیز ادامه یافت به طوری كه 
بر پایه آمارهای »یورو استات« )موسسه آمار وابسته به كمیسیون اروپا(، در سال 2013 و 
2014 حجم مبادله ها به ترتیب 6 میلیارد و 283 میلیون و هفت میلیارد و 566 میلیون 
یورو اعلام شد. به عنوان نمونه، روابط تجاری ایران و ایتالیا كه در سال های قبل از اعمال 
تحریم ها به بیش از هفت میلیارد یورو می رسید، در فضای تحریم های هسته ای به 1.6 
میلیارد یورو كاهش یافت. این وضعیت در روابط با دیگر قدرت های اقتصادی اروپا نیز تكرار 
شد به طوری كه حجم تجارت چهارمیلیارد یورویی تهران و پاریس در سال 2004 به 500 

میلیون یورو در سال 2013 كاهش یافت.

ایران و اتحادیه اروپا در فضای پسابرجام
امروز در سایه »برجام«، تنگناها و محدودیت های بین المللی گذشته از پیش روی 
كشورمان برداشته شده است. كشورهایی كه روزی در صف تحریم كنندگان قرار داشتند 
پس از حل وفصل مسالمت آمیز اختلافات هسته ای، اینك گوی سبقت را در ارتقای 
روابط و گسترش همكاری ها با ایران از یكدیگر می ربایند. در فضای تعامل سازنده ایران 
با جهان، كشورمان میزبان ده ها هیات سیاسی، اقتصادی- تجاری و پارلمانی از كشورهای 
مختلف جهان بوده است. در برابر، سفر مقام های عالی رتبه ایران به دیگر كشورها نیز با 
دستاوردهای چشمگیری همراه بود. تنها در جریان سفر بهمن ماه پارسالِ رییس جمهوری 
ایران به اروپا، 30 قرارداد همكاری به ارزش تقریبی 51 میلیارد دلار میان ایران با ایتالیا 
و فرانسه به امضا رسید. اكنون در كشورهای عضو اتحادیه نیز رقابت بر سر ورود به بازار 
پركشش و پرسود ایران شدت گرفته است. سفرهای هیات كشورهای عضو اتحادیه 
همچون آلمان، ایتالیا، اسپانیا، یونان و ... به ایران را می توان در این راستا تفسیر كرد. اینك، 
مسوول سیاست خارجی این اتحادیه 28 عضوی، با سفر به ایران تلاش دارد تا روابط را در 
زمینه های مختلف تقویت كند. البته موگرینی از نخستین چهره های برجسته ای بود كه 
مرداد ماه پارسال در تهران حضور یافت و در زمینه گسترش روابط تهران و اتحادیه و نیز 

هماهنگی بیشتر در اجرای برجام به گفت وگو با مقام های كشورمان پرداخت.
جدی ترین گفت وگوها میان ایران و اتحادیه اروپا به بهمن ماه پارسال بازمی گردد كه 
در نتیجه آن »هلگا اشمید« معاون موگرینی با هدف شركت در نخستین دور گفت وگوهای 
ایران و اتحادیه اروپا وارد تهران شد. در نشست یاد شده، در ارتباط با موضوع هایی چون 
انرژی، تجارت، همكاری های مالی و بانكی، محیط زیست، مبارزه با مواد مخدر، تروریسم و 
تحولات منطقه ای رایزنی هایی صورت گرفت. همچنین قرار شد هر 6 ماه یك بار، نشستی 
میان مقام های ارشد 2 طرف برگزار شود. پس از هموار شدن مسیر مناسبات ایران و 
اتحادیه، سران اتحادیه اروپا بارها از مقام های كشورمان درخواست كردند تا به بازگشایی 
دفتر نمایندگی اروپا در تهران اقدام كنند. سفر هیات پارلمانی اروپایی به ریاست »المار 
بروك« رییس كمیسیون سیاست خارجی این پارلمان در شانزدهم خرداد 94 به ایران را می 

توان در راستا این هدف دانست.

ظرفیت ها و بسترهای همکاری
بسترهای زیادی برای همكاری مشترك ایران و اتحادیه وجود دارد. مبادله های تجاری- 
بازرگانی و سرمایه گذاری از جمله این بسترها است. معامله انرژی به ویژه نفت و گاز و 
همكاری در زمینه فناوری های صلح آمیز هسته ای از دیگر ظرفیت های مشترك همكاری 
به شمار می رود. افزون بر آن، موضوع هایی چون مبارزه با تروریسم، مهاجرت، مقابله با 
قاچاق مواد مخدر، مسایل آموزشی، تحقیقات، حمل  و نقل و محیط  زیست نیز می تواند 
بسترساز همكاری های 2 طرف باشد. به همین دلیل است كه كمیسیونرهای انرژی و آب 
و هوا، تحقیقات، محیط  زیست، شركت  ها و موسسات كارآفرینی، امور انسانی، آموزش و 
حمل  ونقل، موگرینی را در این سفر همراهی می كنند. همچنین گفت وگو و همكاری 
ایران و اتحادیه در ارتباط با مسایل منطقه ای و فرامنطقه ای از دیگر مواردی است كه هیات 
اتحادیه ای و مسوولان عالی رتبه كشورمان در جریان این سفر به آن خواهند پرداخت. پس 
از اعلان رسمی اجرای برجام كه سایه محدودیت های تحمیل شده را از سر ایران برداشت، 
بازیگران بین المللی از جمله اتحادیه اروپا خواستار ورود جدی به بازار 80 میلیونی و پر 
رونق ایران شدند تا با قدرت خاورمیانه ای پهناور و غنی از منابع انرژی، روابط نزدیكتری 
داشته باشند. در این میان، توانایی ها و مزیت های اقتصادی ایران در زمینه هایی مانند 
تولید مشترك می تواند 2 طرف را با توجه به موقعیت ژئواكونومیك ایران از منافع چشمگیری 
برخوردار سازد. در این پیوند، سفر موگرینی به تهران می تواند با دستاوردهای چشمگیری 
برای هر 2 طرف همراه باشد و ضمن تقویت روابط، فرایند گسترش پیوندهای ایران با 

اقتصاد جهان و پیوستن به نهادهای نظیر سازمان تجارت جهانی را شتاب بیشتری دهد.

هفته پرکار حوزه سیاست خارجی؛

از موگرینی در تهران تا ظریف در نیویورک
دستگاه دیپلماسی كشور هفته پر كار دیگری را آغاز كرده است؛ از حضور فدریكا 
موگرینی مسئول هماهنگ كننده سیاست خارجی اتحادیه اروپا در تهران گرفته تا سفر 
محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه به نیویورك به منظور شركت در اجلاس بین المللی 

تغییرات آب و هوا.

به گزارش ایرنا،  رئیس دستگاه سیاست خارجی با بازگشت از سفر خود به تركیه، صبح 
دیروز-شنبه میزبان فدریكا موگرینی مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا در تالار آینه 
وزارت امور خارجه بود. موگرینی را در سفر به تهران، یك هیات عالیرتبه سیاسی و اقتصادی 
متشكل از هفت كمیسیونر اروپایی همراهی می كند. این كمیسیونرها شامل انرژی و آب 
و هوا، تحقیقات، محیط زیست، شركت ها و موسسات كارآفرینی، امور انسانی، آموزش و 
حمل و نقل هستند. نخستین ملاقات دیروز موگرینی در تهران با محمد جواد ظریف وزیر 
امور خارجه بود و پس از آن با وی در كنفرانس مطبوعاتیحضور یافت. همچنین قرار است در 
سفر مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا در تهران درباره گشایش دفتر دیپلماتیك دائمی 
این اتحادیه در تهران مذاكره شود. بحران سوریه از دیگر محورهای رایزنی های مسئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپایی با مقامات ایرانی است. همچنین یك هیات ونزوئلایی شامل 
وزیران خارجه و نفت وانرژی و معاون رییس جمهور این كشور عصر دیروز با محمدجواد 
ظریف وزیر امور خارجه دیدار و گفت و گو خواهد داشت. در عین حال، یكشنبه سوشما 
سوراج وزیر امور خارجه هند با محمد جواد ظریف دیدار می كند. سوراج در راس یك هیات 

سیاسی عصر شنبه وارد تهران خواهد شد.

 ظریف به نیویورك می رود
وزیر امور خارجه به منظور شركت در بیست و دومین اجلاس تغییرات آب و هوا بامداد 

دوشنبه 30 فروردین به نیویورك می رود.
بیست و یكمین كنفرانس تغییرات آب و هوایی سازمان ملل متحد )CCNUCC( از 30 

نوامبر 2015 در پاریس آغاز به كار كرد.
كنفرانس آب و هوایی پاریس پس از امضای بیانیه جهانی حقوق بشر در پاریس در سال 
1948 میلادی، بزرگ ترین كنفرانسی محسوب می شود كه تاكنون در این شهر برگزار 
شده بود. این اجلاس با هدف دستیابی به یك پیمان جدید جهانی برای كاهش انتشار كربن 
و كمك به كشورهای فقیر برای مقابله با اثرات گرمایش جهانی و همین طور كاهش دو 
درجه ای گرمای زمین برگزار شد و هدف آن دست یافتن به توافقی جهانی در این زمینه بود.

نکتــه

دریچه

تكلیف 69 كرسی باقی مانده مجلس دهم تا كمتر از دو هفته 
دیگر مشخص می شود و با تعیین تكلیف نماینده هایی كه در دور 
دوم انتخاب می شوند سرنوشت دوره دهم مجلس شورای اسلامی 

رقم خواهد خورد.
مجلس  دوره  دهمین  انتخابات  اول  دور  ایسنا،  گزارش  به 
شورای اسلامی در هفتم اسفند 94 با مشاركت 62 درصدی مردم 
ایران برگزار شد و در این مرحله 221 نماینده در 207 حوزه 
انتخابیه با كسب اكثریت آراء به مجلس راه یافتند اما مشخص 
شدن وضعیت 69 كرسی در 56 حوزه انتخابیه به دور دوم و 

انتخاباتی كه 10 اردیبهشت برگزار می شود، كشیده شد. 
به گفته رئیس ستاد انتخابات كشور در دور دوم انتخابات 
مجلس 138 نفر برای رسیدن به 69 كرسی باقی مانده بهارستان 
با هم رقابت می كنند و 15 هزار و 800 صندوق رأی در 56 حوزه 

انتخابیه وجود خواهد داشت. 
نتایج دور اول انتخابات مجلس دهم نشان داد كه تركیب 
این مجلس دست كم با سه دوره اخیر تفاوت اساسی خواهد 
نماینده   58 اصولگرا،   75 اصلاح طلب،   83 انتخاب  داشت. 
مستقل و 5 نماینده اقلیت در این دور باعث شده تا 69 كرسی 
باقی مانده )نزدیک به 24 درصد( برای جناح های سیاسی كشور 

سرنوشت ساز باشد. 
پیش از انتخابات دور اول، دو جناح اصلی اصولگرا و اصلاح طلب 
با عنوان های ائتلاف بزرگ اصولگرایان و لیست امید كاندیداهایی 
را معرفی كردند و گروهی نیز با عنوان مستقل یا تحت عنوان 

صدای ملت در انتخابات حضور داشتند. 
بر مبنای لیست های منتشر شده پیش ا انتخابات از میان 138 
نفر باقی مانده 36 نفر از لیست اصولگرایان و 32 نفر در لیست 
اصلاح طلبان بودند و 68 نفر به صورت مستقل حضور داشتند؛ اما 

طبق لیست جدید منتشر شده اصلاح طلبان تاكنون توانسته اند 
كاندیداهای لیست خود را به 52 نفر برسانند. از طرفی اصولگرایان 
در حالی كه در دور اول نتایج انتخابات به خصوص در تهران 
برایشان غیرمنتظره بود و از حضور تعدادی از نمایندگان قدیمی 
و موثر خود در مجلس آینده محروم شدند، تلاش می كنند از 

فرصت باقی مانده استفاده كرده و نگذارند تركیب مجلس بیش از 
پیش به ضررشان تمام شود. 

در این میان تعدادی از كاندیداها هم به صورت مستقل در 
رأی  با  انتخابشان می توانند  از  اما پس  دارند  انتخابات حضور 
خود و حضور در فراكسیون های مختلف نقش تأثیرگذاری در 

مجلس دهم ایفا كنند. بحث انتخاب رئیس مجلس هم می تواند 
حساسیت دور دوم انتخابات را بیشتر كند. اصولگرایان كه پیش از 
انتخابات زمزمه هایی مبنی بر كنار زدن علی لاریجانی از ریاست را 
مطرح می كردند حالا شاید مجبور باشند با توجه به نتایج به دست 
آمده، لاریجانی را بهترین گزینه خود برای ریاست بدانند. البته 
دوم شدن لاریجانی در قم و از طرفی رأی بالای عارف در تهران 
آن هم با وجود تعداد اصلاح طلبانی كه به مجلس راه یافته اند این 
مطالبه را برای جبهه اصلاحات ایجاد كرده كه عارف را به عنوان 

گزینه ریاست مطرح كنند. 
ریاست  انتخابات  از  عارف  كشیدن  كنار  كه  خصوص  به 
جمهوری كه یكی از دلایل پیروزی روحانی به حساب می آمد 
از پیش روی  اول دولت اصلاحات بیش  تا معاون  باعث شده 
دولت  میان  این  در  كند.  باز  مجلس حساب  بر  خود  ریاست 
هم برای پیشبرد سیاست های خود به مجلس همسو با دولت 
یازدهم می اندیشد و حتی یک كرسی هم در مجلس برایش حائز 
اهمیت خواهد بود چه رسد به 69 كرسی. در برخی حوزه ها هم 
رقابت های محلی باعث ایجاد رقابت برای كرسی های باقی مانده 
می شود. با وجود این دلایل، همانطور كه دور اول انتخابات مجلس 
دهم مهم و مشاركت در انتخابات، حائز اهمیت بود، دور دوم 
هم می تواند به همان میزان و با توجه به نتایج دور اول شاید 

بااهمیت تر باشد. 
وقتی كه یک رأی در مجلس می تواند سرنوشت یک وزیر یا 
طرح و لایحه ای را تغییر دهد مسلما تعیین تكلیف 69 كرسی 
باقی مانده در چنین مجلسی برای چهار سال آینده سیاست های 
تقنینی كشور را دچار تغییرات اساسی خواهد كرد. به همین دلیل 
بی تفاوتی در مقابل این 69 كرسی شاید منجر به اتفاقاتی شود كه 

پشیمانی بعد از آن قطعاً سودی نخواهد داشت.

وزیر امور خارجه با تاكید بر اینكه مردم ایران باید سریع تر نتیجه 
برجام را احساس كنند گفت: یقیناً به آمریكا تذكر دادیم و فشار 
خواهیم آورد تا اطمینان حاصل كنیم كه دولت ایالات متحده زمینه 
را برای همكاری بانک های غیرامریكایی با جمهوری اسلامی ایران 

فراهم می كند.
محمد جواد ظریف روز گذشته در نشست خبری مشرک با 
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا با خبرنگاران در تالار ایینه 
وزارت خارجه گفت: برای برداشتن موانع موجود بر سر راه برجام، با 
اتحادیه اروپا همكاری خواهیم كرد. وی افزود: بیانیه مشترک و سه 
بیانیه دیگر در حوزه همكاری هسته ای غیر نظامی، انرژی و همكاری 
های علمی میان ایران و مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا امضا و 
منتشر می شود. وزیر امور خارجه كشورمان با بیان اینكه مردم ایران 
باید هرچه سریع تر نتیجه توافق هسته ای را احساس كنند، گفت: اگر 
این احساس برای مردم ایجاد نشود حتما سوال خواهند كرد كه این 

توافق چه میزان برای ایران مفید بوده است.
ظریف تصریح كرد: اعتقاد داریم كه توافق هسته ای زمینه را برای 
همكاری بین المللی فراهم  و خطر را از منطقه دور كرده است و 
می تواند آینده بسیار بهتری  برای مردم ایران، مردم منطقه و صلح 
و امنیت بین المللی فراهم كند. وی افزود: ضرورت دارد كه طرف 
مقابل به ویژه ایالات متحده آمریكا تعهدات خود را نه فقط روی كاغذ 
بلكه در عمل اجرا كند و موانع عملی را كه برای همكاری ها به ویژه 
همكاری های بانكی وجود دارد مرتفع كند. ظریف درخصوص موضوع 
حقوق بشر نیز گفت: ما آماده گفتگو هستیم اما خانم موگرینی و دیگر 
دوستان ما در اروپا می دانند و من نیز در پارلمان اروپا به صراحت 
گفتم كه این گفتگو یک گفتگوی یک طرفه نخواهد بود. وی تاكید 
كرد: حتما در این گفتگو ایران هم مطالب بسیار مهمی را درخصوص 
وضعیت حقوق بشر دارد كه اطمینان دارم طرف اروپایی نیز آماده 

شنیدن آنها خواهد بود.

 امریکا مانع همکاری بانک های 
غیرامریکایی با ایران نشود

وزیر امور خارجه گفت: ما یقیناً به ایالات متحده تذكر دادیم 
و فشار خواهیم آورد و اتحادیه اروپا هم همین كار را می كند كه 
اطمینان حاصل كنیم دولت ایالات متحده زمینه را برای همكاری 

بانک های غیرامریكایی با جمهوری اسلامی ایران فراهم می كند.
برجام  قالب  در  كشورها  تعهدات  مورد  در  افزود:  ما  ظریف 
پیگیری های مكرری انجام دادیم. وی تصریح كرد: رئیس بانک 
مركزی ایران در روزهای گذشته در واشنگتن با وزیر خزانه داری 
ایالات متحده و همچنین هیئت كارشناسی ما با هیئت كارشناسی 
اوپک یا دفتر مربوط به نظارت بر تحریم ها مذاكرات جدی داشتند 
برای اینكه اطمینان حاصل كنیم كه ایالات متحده تعهدات خودش 
در قالب برجام را كاملا انجام می دهد. ظریف گفت:  اینكه برجام این 
موقعیت را برای جمهوری اسلامی ایران فراهم كند كه دسترسی 
به سیستم مالی بین المللی داشته باشد هدف برجام است. وزیر 
امور خارجه ادامه داد: همانطور كه همه می دانند باید همه كشورها 
خودشان را متعهد بدانند به اینكه اقدامات لازم را برای برداشته شدن 
موانع انجام بدهند. وی تاكید كرد: ما یقیناً به ایالات متحده تذكر 
دادیم و فشار خواهیم آورد و اتحادیه اروپا هم همین كار را می كند 
كه اطمینان حاصل كنیم دولت ایالات متحده زمینه را برای همكاری 
بانک های غیرامریكایی با جمهوری اسلامی ایران فراهم می كند. 
ظریف اظهار داشت:  همانطور كه همه از ابتدا می دانستند برجام 
بانک های امریكایی را شامل نمی شده و نمی شود بلكه بحث عدم 
مزاحمت امریكا برای همكاری سایر بانک ها با ایران مطرح است. وی 
افزود:  همواره تاكید كرده ایم كه از تحریم های اولیه علیه جمهوری 
اسلامی ایران شركت ها و بانک های امریكایی بیشترین ضرر را می 
برند. وزیر امور خارجه تاكید كرد:  ایالات متحده متعهد است كه مانع 
نشود بانک های غیرامریكایی - بانک های اروپایی - بتوانند از روابط با 
جمهوری اسلامی ایران برخوردار باشند. وی گفت: ما و اتحادیه اروپا 
این برنامه را دنبال خواهیم كرد و ان شاءالله نتایج ملموس آن را بیش 

از پیش خواهیم دید.

ایران و اروپا در زمینه هسته ای و انرژی همکاری می کنند
وزیر امور خارجه كشورمان همچنین از آغاز همكاریهای جمهوری 
اسلامی ایران و اتحادیه اروپا در زمینه هسته ای غیرنظامی و انرژی 
خبرداد. ظریف با تبیین نتایج مذاكرات دوجانبه گفت: امروز جلسه 
كم سابقه ای در تاریخ ارتباطات با اتحادیه اروپا داشتیم. وی افزود: 
خانم موگرینی به همراه هفت كمیسیونر اتحادیه اروپا كه در حكم 
وزرای این اتحادیه هستند شامل كمیسیونرهای انرژی، تحقیقات و 
فناوری، محیط زیست و كشاورزی، مدیریت بحران و كمک های 
بشردوستانه، حمل و نقل و هوانوردی، صنعت و سرمایه گذاری و 
آموزش و فرهنگ به تهران آمدند. ظریف گفت: این كمیسیونرها از 
صبح دیروز با همتایان ذیربط خود جلسه داشتند كه این جلسات و 
مذاكرات تا امروزنیز ادامه می یابد. رئیس دستگاه دیپلماسی افزود: 
دو طرف در این مذاكرات درباره گسترش همكاری های ایران و 
اتحادیه اروپا مذاكره خواهند كرد و زمینه برای تعمیق روابط دوجانبه 
فراهم می شود. ظریف سفر موگرینی را در چارچوب همكاری های 
ایران و اروپا پس از توافق برجام مهم دانست و تاكید كرد: مهمترین 
حوزه همكاری ها، اطمینان از اجرای كامل برجام است. وی گفت: 
اطمینان دارم منافع سیاسی و اقتصادی اتحادیه اروپا در همكاری 
با جمهوری اسلامی و در چارچوب اجرای برجام است و دو طرف 
مشتركا برای رفع موانع اجرای كامل برجام همكاری خواهیم كرد و 
امروز نیز در این باره صحبت كردیم. ظریف از توسعه همكاری های 
هسته ای غیرنظامی ایران و اتحادیه اروپا خبرداد و  افزود: مذاكره در 
این باره میان كمیسیونر انرژی اتحادیه اروپا و رئیس سازمان انرژی 
اتمی صورت می گیرد. وی همكاری در زمینه انرژی های صلح آمیز، 
همكاری های مالی و كمک اتحادیه اروپا به عضویت ایران در سازمان 
تجارت جهانی را از دیگر محورهای مذاكرات دوجانبه با موگرینی 
برشمرد. وزیرامورخارجه كشورمان گفت: موضوع دیگر آماده سازی 
اقدامات لازم برای بازشدن دفتر اتحادیه اروپا در ایران است كه در این 
باره رایزنی خواهد شد. ظریف گفتگو درباره مسایل منطقه ای به ویژه 
همكاری در مبارزه با تروریسم، افراط گرایی و نیز گسترش همكاری 

در مسایل انسان دوستانه به ویژه آوارگان و پناهندگان را از دیگر 
محورهای مذاكراتش با موگرینی برشمرد. رئیس دستگاه دیپلماسی 
افزود: مساله موادمخدر، تروریسم و حقوق بشر نیز موضوعاتی است 
كه درباره آن در آینده با اتحادیه اروپا بحث اساسی می كنیم. ظریف 
گفت: در پایان مذاكرات دوجانبه چهار بیانیه از جانب دو طرف صادر 
خواهد شد كه نخستین آن بیانیه مشترک خواهد بود. وی بیانیه 
همكاری هسته ای غیرنظامی، بیانیه همكاری ها در زمینه انرژی و 
بیانیه در حوزه همكاری های علمی و پژوهشی را چهار بیانیه مشترک 
میان ایران و اتحادیه اروپا برشمرد. ظریف مذاكرات امروز را آغاز فصل 
جدیدی در ارتباطات ایران و اتحادیه اروپا دانست و ابرازامیدواری 
كرد: نتیجه این همكاری ها برای دو طرف متضمن منافع مشترک، 
پیشرفت و توسعه و كمک به صلح بین الملل باشد. وزیرامورخارجه 
كشورمان تاكید كرد: یقین دارم این همكاری ها برای توسعه مشاركت 

در گسترش آرامش در منطقه و رفع بحران ها نیز مفید خواهد بود.

موگرینی:
آزمایش موشكی نقض برجام نیست

مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا گفت: آزمایش موشكی 
نقض برجام نیست و نگرانی زیادی در این زمینه نداریم.

به گزارش ایرنا، فدریكا موگرینی مسئول سیاست خارجی اتحادیه 
اروپادیروزدر نشست خبری مشترك با محمد جواد ظریف وزیر امور 
خارجه افزود: اعتقاد داریم آزمایش موشكی به برجام ارتباط ندارد. 
وی تصریح كرد: اطمینان دارم برجام راه های مختلف و گام هایی 
جهت ایجاد همكاری های امنیتی در منطقه ایجاد می كند. مسئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا یادآور شد: ایران و اتحادیه اروپا به 
تعهدات خود عمل كرده اند و برجام تبدیل به منافع بیشتر برای 
تمامی مردم منطقه شده است. موگرینی ادامه داد: توسعه و تحولات 
مختلف در این حوزه اتفاق افتاده است، ما به دنبال منافع مشترك برای 
ثبات منطقه و تبدیل این رویكرد سازنده به امنیت و ثبات در منطقه 
هستیم. وی در بخش دیگر از سخنان خود تصریح كرد: بانك های 
اروپایی بسیار علاقه مند به ایجاد ارتباط با ایران هستند تا مشاركت 
جدید اقتصادی در حال شكل گیری است، تسریع شود. مسئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا همچنین گفت: همكاری بین ایران و 
این اتحادیه می تواند به توسعه دو طرف كمك كند. ما امروز درمورد 
بخش های علمی، آموزشی، حمل و نقل، مهاجرت، محیط زیست 
گفت و گو كردیم. موگرینی گفت وگوهای سیاسی درمورد مسایل 
منطقه را از دیگر محورهای دیدار خود با ظریف بیان كرد و ادامه داد: 
تمركز ما بر طیف وسیعی از موضوعات است كه زمینه لازم را برای 
روابط دو طرف ایجاد خواهد كرد. وی تاكید كرد: دیپلماسی می تواند 
موفق باشد و پیام امروز من به ملت ایران این است كه دیپلماسی 
باارزش بود و خوشحالم كه مردم ایران این تغییرات را در زندگی 
خود مشاهده می كنند. مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا با بیان 
این كه این سفر دیدار دوم من از ایران است، گفت: در دیدار نخست 
كه ماه جولای و چند روز پس از اجرای برجام انجام شد، تنها بودم 
و كمیسیونرها در آن سفر حضور نداشتند اما امروز هفت كمیسیونر 
از حوزه های مختلف من را همراهی می كنند. وی اضافه كرد: امروز 
بسیار امیدوارم مردم ایران بتوانند این تغییرات )توسعه همكاری های 
اقتصادی و... ایران و اتحادیه اروپا( را در زندگی خود مشاهده كنند. 
وی تاكید كرد: من امروز در مقام مسئول سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا صحبت نمی كنم بلكه از سوی 500 میلیون اروپایی سخن 

می گویم، امیدوارم روابط متفاوتی با ایران ایجاد شود. 
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا ادامه داد: در مورد اجرای 
برجام كار ما به اتمام نرسیده و ادامه دارد و امیدوارم هرچه زودتر 
خواسته های دو طرف تحقق یابد. من مسئول نظارت مداوم و ایجاد 
گفت وگو در این حوزه هستم و نهایت تلاش خود را انجام خواهم 
اقتصادی  كرد. موگرینی خاطرنشان كرد: ما تحریم های مالی و 
مرتبط با هسته ای را رفع كرده ایم، امروز در این سفر یك دور مذاكره 
و گفت وگوهای بسیار سازنده ای را انجام دادیم كه تا فردا ادامه می یابد. 
وی با بیان این كه ایران و اروپا دارای روابط تاریخی و دیرینه هستند، 
اظهار داشت: در این روابط، ایران و اروپا با برخی موانع و دشواری ها 
مواجه بودند و چالش هایی وجود داشت اما اراده دو ملت برای همكاری 
بود. مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا تصریح كرد: ما به دنبال از 
بین بردن اختلافات و دشواری ها هستیم و باید در حوزه هایی كه به 
نفع دو ملت است، همكاری كنیم. از رسانه ها می خواهم كه نتیجه این 
گفت وگوهای جامع و سازنده را منعكس كنند. ما گفت وگوهایی انجام 
دادیم كه به نمونه هایی از آن اشاره می كنم. موگرینی از محورهای 
گفت و گو با وزیر امور خارجه ایران را بخش اقتصادی بیان كرد 
و اظهارداشت: ما از الحاق ایران به سازمان تجارت جهانی حمایت 
خواهیم كرد. وی ادامه داد: در زمینه گردشگری و تجاری ما به دنبال 

همكاری بیشتر با ایران هستیم. همچنین در حوزه انرژی امروز 
گفت وگو كردیم تا تمهیدات و همكاری بسیار خوبی با ایران داشته 
باشیم. مسئول سیاست خارجه اتحادیه اروپا درباره روابط و همكاری 
میان دانشگاه ها و حوزه آموزش گفت: در این زمینه برای مهاجرت 
نیز می توانیم یكدیگر را یاری كنیم. موگرینی، محیط زیست را محور 
دیگر گفت وگوهای دو طرف عنوان كرد و یادآور شد: در این زمینه 
هم ایران و هم اتحادیه اروپا شرایط دشواری را تجربه می كنند كه 
می توانیم همكاری خوبی داشته باشیم و در حوزه كمبود آب، آلودگی 
هوا و مدیریت زباله با ایران همكاری كنیم. فدریكا موگرینی مسئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا صبح امروز برای دیدار با مقامات 
جمهوری اسلامی ایران به همراه هیات عالی رتبه سیاسی و اقتصادی 
متشكل ازهفت كمیسیونر اروپایی وارد تهران شد. موگرینی همچنین 
به محور دیگر گفت وگوها در زمینه فنی اشاره كرد و گفت: اتحادیه 
اروپا می تواند در حوزه هواپیما به ایران كمك های فنی ارائه كند تا 

بتوانیم ارتباطات بیشتر بین دولت و ملت ایجاد كنیم.

برجام به نفع تمامی مردم منطقه شده است
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا در بخش دیگری از سخنان 
خود گفت: برجام تنها به نفع ملت ایران نخواهد بود بلكه تبدیل به 
منافع بیشتری برای تمامی مردم منطقه شده است. موگرینی گفت: 
یكی از اولویت های ما، پایان جنگ در سوریه است و درخصوص 
مذاكرات جاری ژنو، ایران و اروپا می توانند با یكدیگر همكاری كنند. ما 
همچنین در مورد كمك های بشردوستانه گفت وگو كردیم و امیدواریم 
كه دسترسی به این كمك ها تسریع شود. وی اضافه كرد: در مورد 
یمن هم توقف مخاصمات آغاز شده و امیدواریم از طریق مذاكرات 

18 آوریل در كویت ادامه داشته باشد.
موگرینی به جشن نوروز در ایران نیز اشاره كرد و گفت: این ایام 
زمان تغییر و تحولات است و شما آماده امور جدید می شوید و در 
واقع نوروز سمبلی برای سفر من به تهران بود. من از دوره جدید 
روابط دو كشور را دنبال می كنم كه بسیار مهم است و بر آن تاكید 
می كنم چرا كه این روابط جدید بین ایران و اتحادیه اروپا اتفاقی 
تاریخی است. ما خواستار ملاقات ها و همكاری های خوب بین ایران 

و اتحادیه اروپا هستیم.

بانك های اروپایی علاقه مند به ارتباط با ایران هستند
مسئول سیاست خارجه اتحادیه اروپا همچنین در پاسخ به سوال 
خبرنگار ایرنا مبنی بر این كه با گذشت سه ماه پس از اجرای برجام 
مشكلاتی در مراودات بانكی وجود دارد، گفت: هیات های تجاری 
بسیاری به ایران سفر كرده اند و این علاقه بسیار اروپایی ها و بخش 
خصوصی اروپا برای سرمایه گذاری در ایران را نشان می دهد و نیازمند 

روابط بانكی بسیار مستحكم است. 
موگرینی تاكید كرد: بانك های اروپایی علاقه مند به ایجاد ارتباط با 

ایران هستند كه مشاركت جدید اقتصادی تسریع شود.
وی اظهار داشت: ما تمامی اطلاعات لازم را در مورد روابط مالی و 
بانكی در 50 صفحه با عنوان رهنمود در دوره پس از تحریم مسایل 
هسته ای ارائه كردیم اما اتحادیه اروپا نمی تواند كشورهای دیگر را 

مجبور به انجام كاری كند؛ آنها خود باید اقدام كنند.
وی تصریح كرد: اما اطمینان می دهیم كه  بخش اقتصادی و بانكی 

اروپا برای آغاز همكاری های بانكی علاقه دارند.
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا در پاسخ به سوالی در 
خصوص اقدامات اتحادیه اروپا برای لغو تحریم های هسته ای اظهار 
داشت: اتحادیه اروپا تمامی تحریم های مرتبط با فعالیت هسته 
ای را در روز اجرای برجام رفع كرده و كاملا آشكار است كه سایر 
تحریم های حقوق بشری پابرجا هستند. موگرینی اضافه كرد: برخی 
از تحریم ها وجود دارند كه ما آن ها را برنداشته ایم و این تحریم 
ها مرتبط با برنامه هسته ای نبوده اند بلكه حقوق بشری بوده اند. 
تمامی تحریم های مالی و اقتصادی مرتبط با فعالیت هسته ای 
ایران از 16 ژانویه توسط اتحادیه اروپا لغو شده اند. وی در پاسخ به 
سوال دیگر خبرنگار بی بی سی در خصوص گفت و گوهای حقوق 
بشری با جمهوری اسلامی ایران اظهار داشت: برخی مشكلات در این 
زمینه وجود داشته است و این نوعی از استانداردهای دوگانه است اما 
رویكردهای حقوق بشری ما مبتنی بر بالاترین استانداردهای جهانی 
است و ما دارای بهترین استانداردها هستیم. موگرینی با بیان اینكه 
این استانداردها همواره مبتنی بر گفت و گو بوده است اظهار داشت: 
بسیاری از شركای ما در جهان اعتقاد دارند كه فرآیندها و رویه های 
مختلفی برای اروپایی ها وجود دارد و ما در سده های گذشته همواره 
از آن دفاع كردیم و اصول مشخصی داریم كه مبتنی بر گفت و گو 
است. وی در پاسخ به سوال دیگری در خصوص رفع موانع همكاری 
های بانكی ایران اظهار داشت: نباید بگوییم برخی چالش ها وجود 

دارند؛ سه ماه پس از امضای برجام قابل مقایسه با 12 سال گذشته 
نیست؛ بنابراین نه چالش ها بلكه مشكلاتی وجود دارد.

در پایان نشست دوجانبه؛
بیانیه مشترک ظریف و موگرینی صادر شد 

در پایان نشست مشترک فدریكا موگرینی مسئول سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا و محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه جمهوری 

اسلامی ایران طرفین بیانیه مشتركی صادر كردند.
به گزارش ایلنا، در بیانیه مشترک ظریف موگرینی، طرفین ضمن 
استقبال از روز اجرای برجام به عنوان كمک كنند به باز شدن فصل 

جدید در روابط، بر تعهد كامل به اجرای برجام تاكید كردند.
طرفین اجرای برجام، توسعه همكاری ها برای كمک به توسعه 
اقتصادی و رفاه و آسایش مردم، افزایش صلح و ثبات و امنیت 
منطقه ای و حل و فصل صلح آمیز اختلافات را بعنوان اهداف مشترک 

برشمردند.
طرفین برای تسهیل همكاری ها و آماده سازی گشایش نمایندگی 
اتحادیه اروپا در آینده بر اساس قوانین و مقررات ایران توافق كردند 

و مقرر شد در همین رابطه تیم رابط اتحادیه به تهران اعزام شود.
دو طرف در بحث مشورت های سیاسی بر گفت وگوی سیاسی 
در سطح وزیر به طور سالانه و همچنین گفت وگوهای سطح بالای 

منظم تاكید كردند.
 در زمینه همكاری های اقتصادی، ضمن ورود به گفت وگو در 
مباحث اقتصادی و مالی، همكاری مالی، بانكی، طرفین بر همكاری و 
مشاركت در مبارزه با پولشویی و تامین مالی تروریسم تاكید كردند، 
همچنین جستجوی راه های ارائه امكانات مالی، بانک سرمایه گذاری 
اروپا، گفتگو و همكاری در زمینه جهانگردی، صنعت، ساخت و ساز، 
نساجی و...، كمک و حمایت از شركتهای كوچک و متوسط، تبادل 
هیاتهای كاری، همكاری توسعه جهت تقویت بخش خصوصی، 
تقویت حضور در بازارهای دو طرف از دیگر زمینه های مورد گفتگو 

بوده است.
زمینه  تجاری ضمن گفت وگو در  در خصوص همكاری های 
تجارت و سرمایه گذاری، بر تبادل هیات، رسیدن به یک چارچوب 
حقوقی قراردادی بعنوان هدف گفت وگو ها، كمک اتحادیه اروپا به 

الحاق ایران به سازمان تجارت جهانی WTO تاكید گردید.
در زمینه كشاورزی، همكاری در زمینه كشاورزی و مواد غذایی و 
استفاده از روش ها و فناوری های تولید، كمک به دسترسی محصولات 

ایران به بازار اروپا مورد توافق قرار گرفت.
در خصوص حمل و نقل، همكاری در توسعه حمل و نقل و 
افزایش ایمنی آن، تلاش برای رفع محدودیت پروازهای ایران ایر، 
صدور مجوز پرواز برای شركت های ایرانی؛ همكاری فنی، تبادل نظر 
راجع به امكان انعقاد موافقتنامه هوایی، ایمنی حمل و نقل ریلی، 
همكاری در حمل و نقل جاده ای و شهری مورد توافق طرفین قرار 

گرفت.
تبادل  و  گذاری  سرمایه  شرایط  بهبود  نیز  انرژی  مبحث  در 
تكنولوژی اجرای ابتكارات برای تقویت امنیت عرضه انرژی، همكاری 
در عرصه های چند جانبه، تقویت سرمایه گذاری و تبادل تكنولوژی، 
تسهیل سرمایه گذاری در پروژه های بالادستی و پائین دستی ایران، 

شروع گفت وگوی انرژی مورد تاكید قرار گرفت.
 در زمینه همكاری هسته ای غیر نظامی، طرفین بر اجرای 
ضمیمه شماره 3 برجام و اجرای اولین پروژه ایمنی هسته ای، تبادل 
تجربه در مورد تست فشار تاسیسات، پژوهش های مشترک در زمینه 
جوش هسته ای و گداخت هسته ای تاكید كردند و در خصوص 
برگزاری كنفرانس منطقه ای ایمنی هسته ای و »مجمع كسب و كار 
هسته ای«، طرفین بر تقویت چارچوب های مقررات ایران و هم سو 
كردن آن با استانداردهای بین المللی از طریق الحاق به كنفرانس های 

بین المللی مذاكره كردند
 در بخش محیط زیست، همكاری در زمینه آلودگی هوا و آب، 
مدیریت منابع آب، حفظ طبیعت، تنوع زیستی، مبارزه با بیابان زایی 
و مدیریت دفع زباله، تبادل تجربه در خصوص سیاست گذاری ها 

همكاری در مجامع بین المللی مورد تاكید قرار گرفت.
و  شناسایی  بر  طرفین  نیز  نظامی  غیر  حفاظت  مبحث  در 
جلوگیری از فجایع از جمله در سطح منطقه ای و تبادل تجربه در 

این زمینه تاكید كردند.
 در زمینه تحقیقات، طرفین بر مشاركت ایران در برنامه افق 
هسته ای  شراكت  اوراتوم،  درقالب  آن  تكمیلی  برنامه  و   2020
تحقیقاتی، تبادل دانش و تبادل محقق، مبادله تجربیات در زمینه 

تكنولوزی و ابداع، صدور بیانیه تحقیقاتی توافق كردند.
برای  اراسموس  برنامه  پوشش  تقویت  بر  آموزش،  زمینه  در 
دانشجویان ایرانی، مشاركت موسسات آموزش عالی ایران در برنامه 
ژان مونه، برگزاری نمایشگاه ها و مراسم، تقویت حضور دانشجویان 
ایران در برنامه های اتحادیه اروپا مانند برنامه ماری كوری توافق بعمل 

آمد.
و  حفظ  گردشگری،  توسعه  بر  طرفین  فرهنگ،  بخش  در   
بازگرداندن اشیاء تاریخی، همكاریهای فرهنگی و برگزاری مراسم 
فرهنگی با اتحادیه اروپا و كشورهای عضو برای شناساندن فرهنگ ها، 

همكاری در ورزش توافق كردند.
در زمینه حقوق بشر نیز دو طرف تاكید كردند وارد گفتگوهای 

حقوق بشری شوند.
در زمینه مبارزه بامواد مخدر ضمن تاكید بر تبادل تجربه تخصصی 
در زمینه های عرضه و تقاضا، ترانزیت، بر مقابله با عوامل ریشه ای مانند 
كاهش فقر و توسعه افغانستان، اتخاذ رویكرد متوازن در مبارزه با آن 

)در عین احترام به حقوق بشر( توافق نمودند.
در بحث مهاجرت، طرفین بر شروع گفتگو، تبادل اطلاعات 

درسطح ملی و منطقه ای تاكید كردند.
در خصوص موضوعات منطقه ای ضمن اشاره به متزلزل بودن 
شرایط منطقه، با اشاره به تهدیدات تروریسم، افراط گرایی و خشونت، 
بر نقش ایران و همكاری در ارتباط با قطعنامه WAVE تاكید كردند.

 درامور بشردوستانه نیز بر ارتقاء هماهنگی ها در زمینه ارائه كمک 
به مردم سوریه، عراق، یمن و افغانستان تاكید و از جمهوری اسلامی 
ایران به خاطر ارائه خدمات بهداشتی آموزشی به افغان های مقیم، 

ادامه كمک های اتحادیه اروپا، تقدیر شد.

ظریف در نشست خبری مشترک با موگرینی:

مردم ایران باید سریع تر نتیجه برجام را احساس کنند

سرنوشت مجلس دهم کمتر از دو هفته دیگر رقم می خورد

69 کرسی سرنوشت ساز
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اخبــار
تولیت حرم مطهر حضرت معصومه )س(:

ارتش امروز دربالاترین سطح
 از آمادگی دفاعی قرار دارد

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه )س( گفت: امروز ارتش جمهوری 
اسلامی در بالاترین سطح از قدرت نظامی و آمادگی دفاعی خود قرار دارد.

به گزارش ایرنا، حجت الاسلام والمسلمین سید محمد سعیدی روز شنبه 
در دیدار فرماندهان و مسئولان عقیدتی سیاسی یگان های ارتش مستقر در 
استان قم، ضمن گرامیداشت 29 فروردین روز ارتش جمهوری اسلامی ایران 
و روز نیروی زمینی افزود: طبق سنت و رسم معمولا ارتش های دنیا به قدرت 
ها و پیمان هایی وابسته هستند و ورود آنها به درگیری ها، جنگ ها، منازعات 
و همچنین خروجشان با اشاره و سر پنجه تدبیر قدرت ها و آن پیمان ها 
صورت می گیرد. وی گفت: درمقابل ارتش های دیگر جهان، شعار و عمل 
ارتش جمهوری اسلامی كه زیر نظر یك عالم مجتهد اداره می شود، حمایت از 
حق، دین و مظلومان است و هیچگونه وابستگی به هیچ قدرت ودولت خارجی 

ندارد و این امتیاز بزرگی است كه منحصرا ارتش ایران از آن برخوردار است.
وی ارتش جمهوری اسلامی ایران را یك ارتش قوی، استوار بر پایه های 
ایمان و مدافع بر حق ملت ایران توصیف كرد و گفت: هیچ كدام از ارتش های 

دیگر جهان چنین ویژگی و مشخصه بارزی را ندارند. 
سعیدی افزود: حتی ارتش كشورهای منطقه نیز از لیاقت، تعهد و اصالت 
لازم برخوردار نیستند و كارنامه درخشان ارتشیان كشور از ابتدای پیروزی 
انقلاب تا امروز و آمار بالای شهدا و جانبازان آن نشان دهنده ایثار و شجاعت 

این مردان الهی است. 
وی گفت: ارتش جمهوری اسلامی حتی فراتر از مسئولیت ها و ماموریت 
های خود گاهی در امور دیگر كشور مانند زمانی كه بلایا و حوادث طبیعی 
رخ می دهد، با تجهیزاتی كه در اختیار دارد، با كمال ایثار و شجاعت به كمك 

آسیب دیدگان می شتابد. 
سعیدی همچنین با اشاره به هیاهوی بوجود آمده در جهان به خاطر 
آزمایش های موشكی ایران، گفت: وقتی ارتش در مسائل اعتقادی و همپای 
آن در مسائل دیگر از جمله نظامی، تكنیكی، صنعتی و تولید چیزهایی كه در 
درون كشور به آن نیاز است، ورود پیدا كند، دیگر هیچ وقت كسی جرات و 

خیال حمله به كشور را نخواهد داشت.

مدیرعامل شرکت گاز استان قم تاکید کرد:

تسریع در اجرای پروژه های گازرسانی 
به بخش صنعت

 مدیرعامل شركت گاز استان قم گفت: درسال گذشته 160 كیلومتر لوله 
گذاری شبكه در سطح استان انجام داده ایم كه نسبت به مدت مشابه آن 

درسال قبل از آن 28 درصد افزایش داشته است.
مهندس فرجی دراولین جلسه بررسی پروژه های گازرسانی در دست اجرا، 
اظهار داشت: با تلاش همكاران وانتخاب پیمانكاران با تجربه، در سال 94 بالغ 
بر 160 كیلومتر شبكه گذاری فولادی و پلی اتلین در سطح استان اجراء شده 

كه نسبت به سال 93 بیش از 28 در صد افزایش را نشان می دهد. 
وی با بیان اینكه در بخش های مختلف خانگی، تجاری و صنعتی در سال 
94 بیش از 2050 انشعاب نصب گردیده است، افزود: در راستای عینیت 
بخشی به منویات مقام معظم رهبری در ارتباط با شعارسال به عنوان » اقتصاد 
مقاومتی، اقدام وعمل« این شركت با حضور فعال و مشاركت در جلسات ستاد 
راهبردی و مدیریت اقتصاد مقاومتی استان، ضمن هماهنگی جهت تدوین 
برنامه های عملیاتی اقتصاد مقاومتی دستگاههای اجرائی استان در چهار چوب 
مصوبات ابلاغی شورای اقتصاد، مصمم به تسریع و تكمیل اجرای پروژه های 
گازرسانی دربخش های مختلف، بویژه تأمین انرژی متقاضیان دربخش صنعت 
می باشد كه افزایش تولیدات داخلی، اشتغال زائی و كاهش وابستگی درواردات 

اقلام مورد نیازكشوررا به همراه خواهد داشت.

کارشناس هواشناسی قم خبر داد:

هوای قم تا سه شنبه 
بارانی است

 در پی بارش های هفته گذشته كه منجر به تلطیف هوای قم شد، هوا شناسی قم اعلام كرد 
كه تا بارش رحمت الهی برای مردم قم تا شامگاه سه شنبه ادامه خواهد داشت.

بارندگی های اخیر در كنار محاسنی از جمله كاهش آلودگی هوا، پر شدن سد ها، تلطیف هوا، 
حاصل خیزی زمین، آسیب هایی از جمله خسارت به زمین های كشاورزی، آبگرفتگی در برخی 

نقاط شهر و منازل و تخریب برخی از خانه های فرسوده را نیز ایجاد كرد.
محمدجواد ترابیان در گفتگو با خبرنگار مهر در این زمینه اظهار داشت: روز گذشته  هوای 
قم قسمتی ابری، در بعد از ظهر همراه با افزایش ابر و وزش باد شدید و در اواخر وقت رگبار 

پراكنده باران بود.
وی گفت: در روز یكشنبه و دوشنبه هوای قم قسمتی ابری، در بعد از ظهر همراه با افزایش 

ابر، رگبار و رعد و برق خواهد بود.
كار شناس هوا شناسی قم با بیان اینكه بارندگی ها تا سه شنبه در استان قم ادامه دارد، افزود: 

میزان بارندگی طی 2 روز گذشته در هسته مركزی شهر 20 میلی متر بوده است.
وی ادامه داد: در استان قم میانگین بارش باران طی هفته گذشته 23 میلی متر بوده است.

ترابیان بیان كرد: حداقل دمای هوای دیروز 10 درجه و حداكثر 24 درجه، حداقل دمای 
هوا طی امروز 9 درجه و حداكثر 20 درجه و حداقل دمای هوای دوشنبه 9 درجه و حداكثر 

20 درجه خواهد بود.
وی گفت: سرعت وزش باد دیروز بین 50 تا 70 كیلومتر بر ساعت، امروزیكشنبه بین 
20 تا 35 كیلومتر بر ساعت و روز دوشنبه بین 20 تا 35 كیلومتر بر ساعت با جهت 

غربی است.
كار شناس هوا شناسی استان قم عنوان كرد: طبق پیش بینی انجام شده میزان بارندگی ها در 

روزهای یكشنبه و دوشنبه بیشتر و همراه با رگبار و رعد و برق خواهد بود.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم مطرح کرد:

کمبود اعتبار از عوامل گسترش 
کانون های ریزگرد در قم

 مدیركل حفاظت محیط زیست استان قم بر لزوم مدیریت اكوسیستم ها در این استان 
تأكید كرد و گفت: كمبود بودجه و اعتبارات در گسترش كانون های ریزگرد موثر بوده است.

سید رحمان دانیالی، در خصوص اقدامات انجام گرفته برای تأمین حق آبه ها به منظور 
كاهش ورود ریزگرد ها بیان كرد: مكاتبات لازم در این زمینه انجام گرفته است و جلسات 
مشتركی بین هشت استان اثرگذار دریاچه نمک برگزار خواهد شد تا بتوان با تأمین حق آبه ها 
موجب كاهش انتقال ریزگرد ها به شهر شویم. مدیركل حفاظت محیط زیست استان قم با 
تأكید بر لزوم مدیریت اكوسیستم ها افزود: برخی از اكوسیستم ها با انجام تدابیر لازم قابلیت احیا 

شدن را دارند كه این امر باید مورد توجه قرار گیرد.
وی با بیان اینكه بسیاری از كانون های ریزگرد با حداقل تمهیدات قابل تأمین و تبدیل 
شدن هستند، افزود: متأسفانه كمبود بودجه و اعتبارات نیز در گسترش كانون های ریزگرد 

موثر بوده است.
دانیالی بیان كرد: احیای برخی از كانون های ریزگرد در صورت تأمین اعتبار به منظور 
كاهش كانون های بحرانی ریزگرد ها اثرگذار خواهد بود. وی در خصوص لزوم ایجاد كمربند سبز 
در اطراف شهر قم نیز افزود: شهرداری در این زمینه در حال انجام اقداماتی است و در خصوص 
استفاده از پساب ها برای آبیاری كمربند سبز نیز محیط زیست موافقت خود را اعلام كرده است.

مدیركل حفاظت محیط زیست استان قم بیان كرد: شهرداری مسئول ایجاد كمربند سبز 
است كه مطالعات خوبی در این زمینه انجام داده است و اقدامات مناسبی را نیز پیش رو دارد 

اما ایجاد كمربند سبز نیازمند همكاری میان دستگاه ها است.
وی در خصوص اینكه مشكل اساسی در زمینه ریزگرد ها مدیریت آب داخل استان است یا 
تأمین نشدن حق آبه ها از خارج، افزود: بخش اعظم ریزگرد ها ناشی از تأمین نشدن حق آبه های 
خارج استانی است اما مدیریت داخل استانی نیز تا حدودی در این امر نقش موثر داشته است.

فرمانده سپاه استان قم با بیان اینكه هر كدام از سخنان 
رهبری نكته های نهفته ای برای جامعه به دنبال دارد، گفت: 
دانشجویان به عنوان قشر فرهیخته باید خط دفاعی خود را 
نسبت به دشمن حفظ كرده و به دیگر خط های فرهنگی 

نظام یاری رسانند.
به گزارش روابط عمومی سپاه استان قم، سردار غلامرضا 
احمدی پیش از ظهر دیروز در مراسم تودیع و معارفه مسئول 

بسیج ناحیه دانشجویی استان قم كه در سالن جلسات شهید 
عاصمی ساختمان فرماندهی سپاه امام علی بن ابی طالب )ع( 
برگزار شد، با بیان اینكه در سال جاری بسیج دانشجویی و 
دانش آموزی به صورت ویژه مورد توجه قرار می گیرد، اظهار 
كرد: مسئولان این مجموعه ها باید مطالبات رهبر انقلاب 
اسلامی را به صورت ویژه پیگیری كنند. وی با بیان اینكه 
رهبری در دیدارهای خود برای قشر دانشجو، طلاب و اساتید 

دانشگاه وقت قابل توجهی را در نظر می گیرند، اضافه كرد: 
بسیج دانشجویی باید وظایف دانشجویان را از سخنان رهبر 
انقلاب اسلامی استخراج كند. فرمانده سپاه امام علی بن ابی 
طالب )ع( پیگیری مطالبات رهبری را نسبت به مطالبات 
سازمانی ارجح تر دانست و مطرح كرد: مرزی میان اصول، 
عقاید و آرمان های امام خمینی )ره( و رهبر انقلاب اسلامی 
وجود ندارد به همین علت می توان گفت كه اكنون در دوران 
استمرار ولایت امام خمینی )ره( هستیم. وی ادامه داد: 
تاكیدات رهبری نسبت به استمرار خط امام خمینی )ره( 
و جلوگیری از تحریف رهنمودهای ایشان پیام های روشنی 
برای اقشار مختلف جامعه اسلامی به دنبال داشته است. 
احمدی با اشاره به اینكه امام خمینی )ره( در پیام تشكیل 
بسیج به تامین نیازهای معنوی اقشار مختلف این مجموعه 
كرد:  مطرح  كرده اند،  تاكید  دانشجویان  و  توسط طلاب 
اكنون برخی از مدعیان خط امام به دنبال تحریف راه و رسم 
ایشان هستند و افراد بصیر جامعه باید نسبت به این مسائل 
آگاهی مناسبی داشته باشند. وی از دانشجویان به عنوان 
فرماندهان عرصه جنگ نرم یاد كرد و گفت: دانشجویان باید 
پشتیبانی معنوی اقشار مختلف بسیج را تامین كنند و به 
مطالبات رهبری برای رفع نیازهای دیگر اقشار توجه ویژه 
داشته باشند. فرمانده سپاه استان قم با بیان اینكه هر كدام 
از سخنان رهبری نكته های نهفته ای برای جامعه اسلامی به 
دنبال دارد، عنوان كرد: دانشجویان به عنوان قشر فرهیخته 
جامعه باید خط دفاعی خود را نسبت به دشمن حفظ كرده و 

به دیگر خط های فرهنگی نظام اسلامی یاری رسانند.

فرمانده سپاه استان قم:

دانشجویان به خط های فرهنگی نظام یاری رسانند

معاون شهردار قم: درپی بارندگی اخیر صورت گرفت

تلاش شبانه روزی نیروهای شهرداری برای کاهش خسارات به مردم

سفر لاریجانی به مسکو  
گفته می شود: سفیر كشورمان در روسیه در صفحه اینستاگرام خود از سفر علی لاریجانی، رئیس 
مجلس كشورمان به مسكو طی هفته جاری خبر داد. مهدی سنایی در سخنرانی كه به مناسبت روز ارتش 
در مسكو برگزار شد به تبادل هیات های عالی رتبه میان دو كشور از جمله سفر رئیس مجلس به مسكو 
طی هفته جاری خبر داد و گفت: این سفر به دعوت ناریشكین رئیس مجلس دومای روسیه برای شركت 
در نشست روسای مجالس اوراسیا انجام می شود. در این سفر علی لاریجانی علاوه بر شركت و سخنرانی 
در اجلاس با روسای مجالس دوما و شورای فدراسیون روسیه و همچنین روسای مجالس چند كشور 
دیگر شركت كننده در نشست دیدار خواهد كرد. همچنین سفیر كشورمان در روسیه به سفر وزیر دفاع 
ایران برای شركت در همایش سالانه بین المللی امنیت در مسكو اشاره كرد كه این سفر به دعوت وزیر 

دفاع روسیه انجام می شود.

وام ازدواج 10 میلیون شد
گفته می شود: نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جریان رسیدگی به بخش های هزینه ای 
لایحه ی بودجه 95 كل كشور تسهیلات قرض الحسنه ازدواج را برای هر یک از زوجین تا 10 میلیون 
تومان افزایش دادند. مجلس شورای اسلامی در مصوبه ای مقرر كرد تسهیلات قرض الحسنه ازدواج برای 
هر یک از زوجین از 3 میلیون تومان به 10 میلیون تومان با دوره ی بازپرداخت 4 ساله افزایش می یابد. 
همچنین بر اساس این مصوبه بانک مركزی موظف شد اعطای تسهیلات قرض الحسنه ازدواج را به نحوی 
مدیریت كند كه تعداد جوانان در صف وام ازدواج در پایان هر ماه كمتر از 50 هزار نفر باشد. همچنین بانک 

مركزی وظیفه ی نظارت بر اجرای این قانون و جریمه بانک های متخلف در این زمینه را بر عهده دارد.

عذرخواهی بویینگ از ایرلاین های ایرانی
گفته می شود: قائم مقام وزیر راه و شهرسازی با بیان اینكه نمایندگان بویینگ از عدم ارائه خدمات 
به ایرلاین های ایرانی در گذشته عذرخواهی كردند، گفت: با پول نقد وارد معامله با بویینگ نمی شویم و 
سیاست دولت همان خرید عمده هواپیما به صورت اجاره به شرط تملیک و توزیع آن بین ایرلاین های 
داخلی است. اصغر فخریه كاشان درباره تعداد خرید هواپیما از بویینگ گفت: هنوزر برآوردی از اینكه چه 
تعداد هواپیما از بویینگ بخریم نداریم و این برآورد و نیاز سنجی باید از سوی سازمان هواپیمایی كشوری 

و شركت های هواپیمایی كشورمان انجام و به دولت اعلام شود.  

حضور سه میلیون افغان در ایران
گفته می شود: وزیر كشور از كمیسیونر كمك های بشردوستانه اتحادیه اروپا خواست تا نسبت 
به حضور سه میلیون نفر افغانستانی در ایران حساسیت داشته باشند و گفت: اروپا برای بازگشت این 
عده به كشورشان كمك كند. عبدالرضا رحمانی فضلی روز شنبه پس از دیدار كریستوس استیلیاندیس 
كمیسیونر كمك های بشردوستانه اتحادیه اروپا در جمع خبرنگاران اظهارداشت: درخصوص آوارگان با توجه 
به شرایطی كه بعد از حوادث عراق و سوریه پیش آمده و سیل آوارگان به طرف اروپا، این موضوع در دستور 
كار جدی قرار گرفته و ما نیز اعلام آمادگی كردیم هر نوع همكاری كه ایران بتواند درخصوص كمك های 

انسان  دوستانه به آوارگان و پناهندگان منطقه داشته باشد، انجام دهد.

تکذیب وخامت حال ابراهیم یزدی
گفته می شود: یك منبع مطلع، انتشار گزارشهایی مبنی بر وخامت حال دكتر ابراهیم یزدی دبیركل 
نهضت آزادی را بی اساس خواند و از ترخیص وی از بیمارستان در روزهای آینده خبر داد. علی شاملو 
روزنامه نگار و از نزدیكان دكتر ابراهیم یزدی افزود: حال دكتر یزدی روبه بهبودی است و او به زودی از 
بیمارستان مرخص خواهد شد. وی یادآورشد: ابراهیم یزدی اوایل فروردین امسال بر اثر زمین خوردن در 
منزل دچار آسیب دیدگی از ناحیه كمر شد و توسط پزشكان مورد عمل جراحی قرار گرفت. شاملو تصریح 
كرد: بعد از چند روز بستری شدن در خانه، دكتر یزدی روز پنج شنبه گذشته به علت سرگیجه همراه 
با غش و درد در ناحیه گوش میانی به بیمارستان پارس منتقل شد. شاملو گفت: »حال عمومی ایشان 
الحمدالله بهتر است و به گفته پزشكان معالج، بزودی از بیمارستان مرخص خواهند شد.« وی خاطرنشان 
كرد كه بستری شدن اخیر ابراهیم یزدی ارتباطی با بیماری قدیمی سرطان او كه تحت كنترل است ندارد.

فوت پیشکسوت فوتبال بوشهرحین تماشای دربی
گفته می شود: محمود تكین پیشكسوت فوتبال دشتستان و بازیكن اسبق تیم پرسپولیس برازجان 
روز جمعه در حین تماشای بازی پیروزی و استقلال تهران بر اثر ایست قلبی دار فانی را وداع گفت. رئیس 
شورای اسلامی بخش ارم دشتستان با تایید این خبراگفت: مرحوم محمود تكین از فوتبالیست های 
خوشنامی بود كه سالها پیش در تیم پرسپولیس برازجان بازی می كرد. ناصر زارعی افزود: مرحوم تكین 
52 ساله و از كشاورزان منطقه ارم و طرفدار تیم پرسپولیس بود و از آنجایی كه پیش از این مشكل قلبی 

داشت در حین تماشای دربی بر اثر ایست قلبی درگذشت.

10 هزار پیام علیه مظلومی در اینستاگرام  
گفته می شود: هواداران استقلال با ارسال كامنت هایی متعدد به صفحه اینستاگرام باشگاه استقلال به 
شدت از عملكرد پروزی مظلومی شاكی هستند. به گزارش تابناک ورزشی، پرویز مظلومی یک شبه تمامی 
راهی را كه صد ساله رفته بود، از دست داد. مظلومی كه در 4 داربی پیاپی موفق به شكست پرسپولیس 
شده بود و اتفاقا ركورد خوبی از خود به جا گذاشته بود، روز جمعه با شكستی 4 گله در واقع جایگاه خود 
را در بین هواداران استقلال از دست داد. مظلومی كه از هفته ها قبل تحت فشار است و به یک مربی 
محتاط مشهور شده دیروز با هجمه ای عجیب رو به رو شد. نكته عجیب اینجا بود كه نزدیک 10 هزار پیام 
و كامنت علیه سرمربی استقلال در صفحه اینستاگرام منتسب به باشگاه منتشر شده كه كاملا مشخص 

است هواداران استقلال چه مواضعی نسبت به سرمربی تیمشان پیدا كرده اند.

نامحــرمانه

معاون شهردار قم گفت: اگر تلاش نیروهای شهرداری نبود این حجم بارندگی گرفتاری ها 
و خسارات بیشتر برای شهر و مردم ایجاد می كرد.

سید امیر سامع با اشاره به بارندگی كم سابقه روزجمعه اظهار كرد: در چند روز اخیر 
رگبارهایی در سطح شهر و بارندگی داشتیم كه به دلیل آنكه نیروها و تجهیزات شهرداری و 

شركت های خدماتی از قبل آماده بودند، با كمترین مشكل مواجه شدیم.
وی با بیان اینكه آبگرفتگی در معابر اصلی شهر یا در برخی منازل به دلیل حجم بارندگی 
صورت گرفت، گفت: شبكه جمع آوری آب های سطحی را لایه روبی نمودیم و از پیش این 
آمادگی وجود داشت و به طور دائم پیش بینی هواشناسی رصد می شد، به همین دلیل 

آماده باش نیروهای  مناطق، ستاد، سازمان آتش نشانی و پارك ها را شاهد بودیم.
معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم خاطرنشان كرد: بیش از هزار و 300 
نیرو در بخش های مخلتف، ورودی های شهر و خیابان های اصلی، بلوار زائر، كوچه ها، معابر و 

خانه ها تا ساعت دو بامداد مشغول فعالیت مستقیم بودند.
وی با بیان اینكه 100 پمپ و تجهیزات در زمینه بحث آبگرفتگی كوچه ها و شبكه های 
معابر و منازل آبگرفته برای تخلیه به كار برده شدند، گفت: 300 نیرو به طور مستقیم درگیر 

جمع آوری و برطرف كردن آبگرفتگی داخل مناطق و كوچه ها بودند.
سامع عنوان كرد: بیش از 80 خودروی خدماتی و عمرانی، در ورودی شهر آبگرفتگی در 

بلوار غدیر، جاده اراك، جعفریه و سمت جمكران به بازگشایی كانال ها اقدام كردند.
وی ادامه داد: بخش مهمی از آب های سطحی از خارج از محدوده شهر از سمت بالادست 
پردیسان و دانشگاه قم،  بالادست جمكران،  رودخانه قمرود و بالادست دشت جعفریه جاری 

می شود بنابراین بخشی از مشكلات آب های سطحی به دلیل خارج شهر است.
معاون شهردار قم یادآور شد: لایه روبی انهار به صورت دائمی انجام می شود ولی حجم 
باران و آب های سطحی سبب می شود شبكه فاضلاب شهری و شبكه جمع آوری آب های 

سطحی پاسخگوی هدایت آب از كوچه ها و خیابان های شهر به سمت خارج شهر نباشد.
وی با بیان اینكه زیرساخت ها و شرایط جغرافیایی شهر قم سبب می شود موضوع 
بارندگی ها و آب های سطحی برای مردم مشكلاتی ایجاد كند، گفت: علاوه بر بلوار غدیر، 
زیرگذر امامزاده ابراهیم و ورودی اراك، نقاط دیگر نیز آبگرفتگی صورت گرفت ولی این 

آبگرفتگی سبب توقف خودروها نشد، در این نقاط با حضور نیروهای راهور و شهرداری 
آبگرفتگی ها برطرف شد و مسیرها در اختیار مردم قرار گرفت. سامع خاطرنشان كرد: اگر 
تلاش نیروهای شهرداری نبود این حجم بارندگی گرفتاری ها و خسارات بیشتر برای شهر و 
مردم ایجاد می كرد، به دلیل آمادگی و حضور نیروهای شهرداری با خسارات كمتر موضوع 
برطرف شد.  وی ادامه داد: در برخی موارد آبگرفتگی در داخل خانه ها داشتیم كه این موارد 
با برگزاری جلساتی در مدیریت بحران استان سعی می شود موارد و خسارات مردم پیگیری 
شود.  معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم با بیان اینكه هیچگونه خسارات 
جانی در بارندگی اخیر نداشتیم، گفت: تجهیزات خدماتی و عمرانی بیل، لودر، كامیون، خاور 

نیسان، جرثقیل، بالابر و تجهیزات فعال بودند.
کانال های جمع آوری آب سطحی اطراف شهر قم باید تکمیل شود

وی خاطرنشان كرد: چند نقطه در مناطق دو  و 6 حجم آبگرفتگی شبكه معابر زیاد بود 
كه جمعه شب و دیروز صبح شناسایی شدند كه امیدواریم در اسرع وقت شبكه جمع آوری 
آب های سطحی در این نقاط تقویت شود تا مشكلی در این بخش نداشته باشیم. سامع 
عنوان كرد: باید شبكه جمع آوری و انتقال آب های سطحی در اطراف شهر قم و شهرهای 
مجاور شهر قم تقویت شود تا حجم زیاد ورود آب به شهر را در مواقع بارندگی نداشته باشیم. 

وی یادآور شد: تلفن 137 در این مواقع پاسخگو است و با تماس نشانی محل برای منطقه 
و آتش نشانی پیام كوتاه می شد تا در محل حاضر شوند و بحث آبگرفتگی را انجام دهند.

فرماندار قم:
بارندگی شدید عصر جمعه خسارت خاصی در بر نداشته است

فرماندار قم گفت: بارندگی شدید عصر جمعه در این شهر خسارت خاصی در بر نداشته 
است. رضا سیار با بیان این مطلب افزود: هر چند درمورد میزان خسارت های احتمالی ناشی 
از بارندگی اخیر در قم باید برآوردهای لازم از سوی مدیریت بحران استان، شهرداری و 

دستگاه های دیگر صورت بگیرد.
وی با اشاره به اقدامات خوبی كه برای كنترل آب گرفتگی های ایجاد شده در مناطقی از 
شهر از جمله پردیسان، بلوار الغدیر و شهرك قدس انجام گرفته است، افزود: با توجه به تعطیلی 
روز جمعه و تردد وسایل نقلیه در جاده ییلاقی كهك، در زمان وقوع بارندگی ترافیكی قابل 
توجهی را در مسیر بلوار الغدیر شاهد بودیم، كه این امر مشكلاتی را برای حركت خودروها 
بوجود آورد. فرماندارقم با بیان اینكه با تلاش نیروهای پلیس راهور و كنترل ترافیك استان 
وسایل نقلیه به سمت جاده كاشان هدایت شدند، تصریح كرد: زیر گذر امامزاده ابراهیم واقع 

درمنطقه 6 قم از همان لحظات شروع بارندگی بوسیله پرسنل آتش نشانی مسدود شد تا 
كار جمع آوری و تخلیه آب های سطحی به آسانی و به سرعت هر چه تمام تر انجام بگیرد.

وی افزود: در حال حاضر همه معابر و مسیرهای عبور و مرور شهر با تلاش پرسنل 
خدمات شهری بازگشایی شده است و هیچ مشكلی برای تردد وسایل نقلیه وجود ندارد. 
وی افزود: رودخانه قمرود قم نیز در هنگام بارندگی شدید بسته شده بود كه با رفع احتمال 

سیلاب باردیگر بازگشایی شد.

مدیر کل مدیریت بحران استانداری قم:
شهرداری قم آمادگی خوبی در رویارویی با بحران آبگرفتگی داشت

مدیر كل مدیریت بحران استانداری قم گفت: شهرداری قم آمادگی خوبی در رویارویی با 
بحران آبگرفتگی داشت و در این زمینه اقدامات لازم را انجام دادند.

محسن اروجی با اشاره به بارندگی شدید در استان قم اظهار كرد: شهرداری، آتش نشانی، 
 راهنمایی و رانندگی و نیروی انتظامی وظایف خود را انجام دادند تا كمترین آبگرفتگی را در 
سطح شهر وجود داشته باشد. وی خاطرنشان كرد: آماده باش لازم در چند روز اخیر برای 

دستگاه ها صادر شده بود و در واقع تمام دستگاه های امدادی آماده باش بودند.
مدیر كل مدیریت بحران استان قم از مردم خواستار شد تا در مكان هایی كه آبگرفتگی 

می شود، همكاری لازم را داشته باشند تا مشكل برطرف شود.
وی با بیان اینكه شهرداری آمادگی خوبی در رویارویی با بحران آبگرفتگی داشتند، گفت: 
مسدود كردن رودخانه و مسیر امامزاده ابراهیم از جمله اقدامات انجام شده بوده، اقدامات 
سریعی در این زمینه  انجام شد تا تخلیه  آب ها صورت گیرد. اروجی خاطرنشان كرد: سال  های 
گذشته نیز آبگرفتگی معابر وجود داشته است، شدت باران به گونه ای است كه كانال ها 
نمی تواند پاسخگو باشد، به همین دلیل در پردیسان، شهرك قدس و نیروگاه شاهد آبگرفتگی 
بودیم.  وی عنوان كرد: طی روزهای آینده كه بارش ها در استان پیش بینی شده، پیشنهاد 
می گردد همشهریان نكات ایمنی را رعایت كرده و از استقرار در مسیر رودخانه ها و كانال ها 
خودداری كنند و با عوامل راهنمایی و رانندگی و پلیس  همكاری لازم را در تردد داشته 

باشند.


